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سازمان بورس خبر داد
استمرار مفاد بسته حمایتی دولت 

از بورس برای سال آینده

امیرعبداللهیان:

 ملت ایران با هوشیاری توطئه 
دشمنان را ناکام خواهد گذاشت

علیرغم وعده ها

مهر ماه هم تمام شد و ریال 
دیجیتال نیامد

وزیر جهاد کشاورزی خبر داد

 راه اندازی سامانه کشت قراردادی
 از این هفته
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صفحه 4

خصوصی

رئیس سازمان خصوصی ســازی با بیان اینکه 
حذف قیمت گذاری دستوری خودرو اشتراک 
نظر داریم، گفــت: وزارت اقتصاد هنوز ســهام 

خودروسازان را ارزش گذاری نکرده است.
به نقل از وزارت امور اقتصادی و دارایی، حسین 
قربان زاده درباره موضوع واگذاری سهام دولت 
در ایران خودرو و ســایپا، اظهار کــرد: وزارت 
صمت مکلف به آزادســازی وثیقه سهام دولت 
در این دو خودروساز بود تا قابلیت عرضه داشته 
باشــند؛ مهمترین نکته باز شدن قفل این سهام 

است که اکنون در وثیقه است.

رئیس ســازمان خصوصی ســازی یادآور شد: 
ســهام دولت در ایــران خــودرو ۵ درصد و در 
سایپا ۱۷ درصد اســت که البته موضوع سهام 
»تودلی« این شــرکت ها هم مطرح اســت که 
وزارت صمت با همکاری خود شــرکت ها بحث 

فروش سهام تودلی را دنبال می کردند.
رئیس ســازمان خصوصی ســازی تاکید کرد: 
پیش نیــاز واگــذاری، حذف قیمــت گذاری 
دســتوری اســت تا شــرکت ها چشــم انداز 
ســودآوری داشــته باشــند چرا که نمی شود 
شــرکت زیان ده را واگذار کرد؛ بلکــه ابتدا باید 

در ســپهر تنظیم گری، چشــم انداز سودآوری 
را ترسیم کرد و ســپس دولت، خروج از تصدی 

گری را دنبال کند.
قربان زاده درباره ارزش گذاری سهام خودرویی 
دولت در ایران خودرو و ســایپا یادآور شد: آنچه 
تا حالا اطلاعیه زده شــده، ارزش گذاری خود 
شرکت هاســت و وزارت اقتصاد ارزش گذاری 
نکرده و اطلاعیه ای هم در این خصوص نداشته 
و آنچه انجام شده تصمیمی است که در مجامع 
خود به شــکل خودســهامداری گرفته اند که 
البته شیوه درستی نیســت و باید درباره آن به 

اجماع رسید.رئیس ســازمان خصوصی سازی 
با اشــاره به فعالیت کارگروه مشــترک وزارت 
اقتصاد و صمت درباره تعیین تکلیف ســهام دو 
خوردرو ســاز تاکید کرد: از ۲۲ تیر ماه امسال، 
دو وزیر صمت و اقتصاد و معاونان مرتبط در دو 
وزارتخانه جلســاتی را آغاز کردند تا پراکندگی 
تصمیمات از بیــن برود و به اتفاق نظر برســیم 
به دنبال آن هفت جلســه پی در پــی با اعضای 
مرتبط دو وزارت صمت و اقتصاد برگزار و نتایج 

به دو وزیر اعلام شد.
وی یادآور شــد: درباره برخی مــوارد از جمله 

پیــش نیازها و حذف قیمت گذاری دســتوری 
اشــتراک نظر ایجاد شــد، اما در خصوص نوع 
واگــذاری هنوز اختلاف نظرهایــی وجود دارد 
که قرار شــد به جای آنکه پشت درهای بسته به 
بحث گذاشته شود، موضوعات با صاحبنظران و 
کارشناسان به اشتراک گذاشته و بر مبنای خرد 
جمعی تصمیم گیری شــود.قربان زاده با اشاره 
به نخستین نشســت با صاحبنظران دانشگاهی 
و فعــالان صنعت خــودرو با حضــور وزیر امور 
اقتصــادی و دارایــی در روز پنجشــنبه هفته 
گذشته در در دانشگاه علامه طباطبایی، یادآور 

شد: در این نشســت اجماع نظر صاحبنظران بر 
این بود که خرد کردن و واگــذاری جزئی از این 
دو شرکت و واگذاری ســایت های آنها به صلاح 
نیســت.وزیر اقتصاد هم در این جلســه اشاره 
داشت که نشست دیگری طی هفته های آینده 

در یکی از دانشگاه های صنعتی برگزار می شود .

وسازان را ارزش گذاری نکرده است رئیس سازمان خصوصی سازی:وزارت اقتصاد هنوز سهام خودر

 مدیرعامل راه آهن:
دولت قبل سهم بخش ریلی را پرداخت نکرد

 مدیرعامل شــرکت راه آهن از تداوم پرداخت بدهی دولت قبلی در بخش ریلی 
خبر داد و گفت: ســازمان برنامه و بودجه دولت گذشــته از ۷ هزار و ۷۰۰ هزار 

میلیارد تومان بودجه راه آهن، حتی یک ریال هم پرداخت نکرد.
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افزایش سفارش ساخت واگن و لوکوموتیو را داشتیم.
به گفته مدیرعامل شرکت راه آهن، ســازمان برنامه و بودجه دولت قبل، مطابق 
برنامه ششم توســعه باید ۷ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان به بخش ریلی اختصاص 

می داد، اما حتی یک ریال تخصیص نیافت.
صالحی گفت: در دولت قبل به جای توزیع نقدینگی برای رشــد شــبکه ریلی 
توزیع بدهکاری داشتیم. در یک سال گذشته به صورت شبانه روزی تلاش شد و 
اینک در سه ماهه دوم سال ۱۴۰۱ با هدف توسعه شبکه ریلی ۴۰۷ واگن باری و 
۶ لوکوموتیو وارد بخش ریلی شد که نسبت به سال قبل بیش از ۱۰۰ درصد رشد 
داشته است. اکنون جذب سرمایه گذار افزایش یافته و ۱۲ شرکت سرمایه گذار 

و ۶ شرکت تولیدکننده انواع واگن در رشد و توسعه ناوگان مشارکت دارند.
به گفته صالحی، راه آهن در حال پرداخت بدهی های دولت قبل اســت، در حوزه 
پرداخت بدهی مالکان لوکوموتیو شــرایط پرداختی بهتر شده است و توانستیم 

رضایت تولیدکنندگان لوکوموتیو را جلب کنیم.
وی ادامــه داد: برای آینده حمــل و نقل ریلی، امکان هــای مختلفی را پیگیری 

کردیم و گام های اصلاحی چند وجهی برداشته شده است.

آگهی مزایده عمومی
نوبت اول

دهیاری روستای اسکمان در نظر دارد نسبت 
به اجاره زمین چمن مصنوعی دهیاری با 
مزایده  طریق  از  شده  کارشناسی  قیمت 
از واجدین شرایط  اقدام نماید.لذا  عمومی 
دعوت به عمل می آید جهت دریافت اسناد 
از تاریخ  ۱۴۰۱/۰۸/۰۵به ساختمان دهیاری 
اسکمان مراجعه نمایند.آخرین تاریخ ارائه 
پیشنهادات  ۱۴۰۱/۰۸/۱۹می باشد.تلفن 
اداری ساعت   ۰۲۱-۶۵۹۶۰۸۴۰  تماس: 

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۸/۰۲
تاریخ انتشار  نوبت  دوم :۱۴۰۱/۰۸/۰۹

وحید مهدوی - دهیار اسکمان

آگهی تجدید مزایده عمومی 

روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان استان اردبیل

اداره کل ورزش و جوانان استان اردبیل در نظر دارد به استناد به مجوز شماره 51/96323 مورخه 1399/06/31 وزیر محترم 
امور اقتصادی ودارایی تنفیذی  وفق مقررات جزء 2 بند )ب( تبصره 18 قانون بودجه سال 1401 و ماده 21 و بند )2( ماده 29 تصویب 
نامه شماره 21502/ت59740ه مورخ 1401/02/15 هیات محترم وزیران )ضوابط اجرایی قانون بودجه سال 1401( و سایر مقررات 
 حاکم بر معاملات و اموال دولتی ، اموال غیر منقول مازاد خود را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ایران ( به آدرس 
www.setadiran.ir بر مبنای قیمت پایه مزایده با وضعیت موجود و بصورت نقد به فروش رساند. لذا لازم است مزایده گران 
در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در ســایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مزایده 
محقق ســازند. متقاضیان می توانند ضمن مراجعه به پایگاه اینترنتی فوق الذکر و مطالعه شــرایط، ضوابط و مقررات مربوط مطابق 
تاریخ های مشخص شده در ذیل پیشنهاد قیمت خود را همراه با اوراق تکمیل شده در سامانه ستاد ایران ثبت و بارگذاری نمایند.

تاریخ انتشار مزایده شماره 2001000152000002 در سامانه ستاد ایران 1401/07/30 می باشد. 

مساحت شماره قطعهردیف
مبلغ سپرده شرکت قیمت کارشناسی )ریال(موقعیت مکانیکاربری)متر مربع(

در مزایده )ریال(

فروش قطعه زمین بایر به پلاک ثبتی 1
تجاری 21/112/9183/97945.6

مسکونی

استان اردبیل - شهرستان پارس آباد، بالای 
79.903.200.0007.990.320.000کمربندی زمین شبکه بهداشت

 
محل انجام مزایده : اردبیل میدان ورزش ساختمان اداره کل ورزش و جوانان استان اردبیل

مبلغ و نوع تضمین شرکت در مزایده : رسید بانكي طبق جدول فوق به حساب سیبا به شماره 4075005507880350 بانك 
مركزي و شماره شبا 982128575111111111111175128575 و یا ضمانتنامه بانكي معتبر به مبلغ فوق،   ارائه چك هاي 
جاري اشخاص حقیقي و حقوقي و چك تضمین شده و هر گونه تضمین دیگر » خارج از دو حالت قید شده « قابل قبول نمي باشد.

مهلت دریافت اسناد مزایده : تا ساعت 18 روز دوشبه مورخه 1401/08/09  صرفا از طریق سایت ستاد ایران
مهلت تحویل پیشنهادات : تا ساعت 14 روز شنبه مورخه 1401/08/21

زمان باز گشایی پیشنهادات: ساعت 10 روز یک شنبه مورخه 1401/08/22
هزینه های کارشناسی و آگهی و سایر هزینه ها بر عهده برنده مزایده می باشد.

سایر جزئیات در شرایط مزایده درج شده است.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/8/1  تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/8/2

 نوبت دوم

جمهوری اسلامی ایران

وزارت ورزش و جوانان

فروش قطعه زمین بایر به پلاک ثبتی 21/112/9183/97 به  مساحت 945.6مترمربع اداره کل ورزش و جوانان استان اردبیل
واقع در شهرستان پارس آباد، بالای کمربندی زمین شبکه بهداشت

دهیاری اسکمان

آگهی مزایده عمومی
نوبت اول

دهیاری روستای اسکمان در نظر دارد نسبت 
به اجاره زمین چمن مصنوعی دهیاری با 
مزایده  طریق  از  شده  کارشناسی  قیمت 
از واجدین شرایط  اقدام نماید.لذا  عمومی 
دعوت به عمل می آید جهت دریافت اسناد 
از تاریخ  ۱۴۰۱/۰۸/۰۵به ساختمان دهیاری 
اسکمان مراجعه نمایند.آخرین تاریخ ارائه 
پیشنهادات  ۱۴۰۱/۰۸/۱۹می باشد.تلفن 
اداری ساعت   ۰۲۱-۶۵۹۶۰۸۴۰  تماس: 

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۸/۰۲
تاریخ انتشار  نوبت  دوم :۱۴۰۱/۰۸/۰۹

وحید مهدوی - دهیار اسکمان

آگهی تجدید مزایده عمومی 

روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان استان اردبیل

اداره کل ورزش و جوانان استان اردبیل در نظر دارد به استناد به مجوز شماره 51/96323 مورخه 1399/06/31 وزیر محترم 
امور اقتصادی ودارایی تنفیذی  وفق مقررات جزء 2 بند )ب( تبصره 18 قانون بودجه سال 1401 و ماده 21 و بند )2( ماده 29 تصویب 
نامه شماره 21502/ت59740ه مورخ 1401/02/15 هیات محترم وزیران )ضوابط اجرایی قانون بودجه سال 1401( و سایر مقررات 
 حاکم بر معاملات و اموال دولتی ، اموال غیر منقول مازاد خود را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ایران ( به آدرس 
www.setadiran.ir بر مبنای قیمت پایه مزایده با وضعیت موجود و بصورت نقد به فروش رساند. لذا لازم است مزایده گران 
در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در ســایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مزایده 
محقق ســازند. متقاضیان می توانند ضمن مراجعه به پایگاه اینترنتی فوق الذکر و مطالعه شــرایط، ضوابط و مقررات مربوط مطابق 
تاریخ های مشخص شده در ذیل پیشنهاد قیمت خود را همراه با اوراق تکمیل شده در سامانه ستاد ایران ثبت و بارگذاری نمایند.

تاریخ انتشار مزایده شماره 2001000152000002 در سامانه ستاد ایران 1401/07/30 می باشد. 

مساحت شماره قطعهردیف
مبلغ سپرده شرکت قیمت کارشناسی )ریال(موقعیت مکانیکاربری)متر مربع(

در مزایده )ریال(

فروش قطعه زمین بایر به پلاک ثبتی 1
تجاری 21/112/9183/97945.6

مسکونی

استان اردبیل - شهرستان پارس آباد، بالای 
79.903.200.0007.990.320.000کمربندی زمین شبکه بهداشت

 
محل انجام مزایده : اردبیل میدان ورزش ساختمان اداره کل ورزش و جوانان استان اردبیل

مبلغ و نوع تضمین شرکت در مزایده : رسید بانكي طبق جدول فوق به حساب سیبا به شماره 4075005507880350 بانك 
مركزي و شماره شبا 982128575111111111111175128575 و یا ضمانتنامه بانكي معتبر به مبلغ فوق،   ارائه چك هاي 
جاري اشخاص حقیقي و حقوقي و چك تضمین شده و هر گونه تضمین دیگر » خارج از دو حالت قید شده « قابل قبول نمي باشد.

مهلت دریافت اسناد مزایده : تا ساعت 18 روز دوشبه مورخه 1401/08/09  صرفا از طریق سایت ستاد ایران
مهلت تحویل پیشنهادات : تا ساعت 14 روز شنبه مورخه 1401/08/21

زمان باز گشایی پیشنهادات: ساعت 10 روز یک شنبه مورخه 1401/08/22
هزینه های کارشناسی و آگهی و سایر هزینه ها بر عهده برنده مزایده می باشد.

سایر جزئیات در شرایط مزایده درج شده است.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/8/1  تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/8/2

 نوبت دوم

جمهوری اسلامی ایران

وزارت ورزش و جوانان

فروش قطعه زمین بایر به پلاک ثبتی 21/112/9183/97 به  مساحت 945.6مترمربع اداره کل ورزش و جوانان استان اردبیل
واقع در شهرستان پارس آباد، بالای کمربندی زمین شبکه بهداشت

دهیاری اسکمان



در مراسم روز آمار و برنامه ریزی

مخبر: دشمن می تواند از جهت گیری های هرکس در فضای مجازی استفاده کند

سخنگوی دولت:

وش مسالمت آمیزی برای انتقال اعتراض استقبال می کند دولت از هر ر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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و در کمین کسب و کارهای مجازی تعدیل نیر
آرش پارســاپور  در مراســم اخیر جیتکس در دبی آقای آقامیری، 
معاون وزیر ارتباطات از کشــورهای خارجی برای ســرمایه گذاری در 
بخش فناوری کشور دعوت کردند و این دعوت در حالی صورت گرفت 
که در حال حاضر بسیاری از کسب و کارهای اینترنتی به شدت متضرر 

شده اند.
هنوز آمار رسمی از شدت ضرری که این کسب و کارها متحمل شده اند 
منتشر نشده است اما طبق اطلاعاتی که بنده دارم با گذشت کمتر از یک 
ماه از فیلترینگ چندین شــرکت بزرگ در حوزه فناوری به تعدیل نیرو 

روی آورده اند.
این کســب و کارهای مجازی به تازگی از بحران کرونا گذر کرده  بودند 
و حال با بحران قطعی مواجه شــده اند؛ در وهله اول حــوزه دیجیتال 
مارکتینگ از محدودیت های اعمال شــده بر اینترنت ضربه می خورد 
اما به این معنا نیســت که تنها دیجیتال مارکتینگ از این محدودیت ها 
ضربه می خورد بلکه کســب و کارهای آفلاین نیز از این قطعی ها ضربه 
خواهند خورد.گمان می شــود که بازار ســنتی کمــاکان حرف اول را 
می زند اما این بازار نیز به طور کامل با بازار آنلاین درگیر اســت و طبق 
آمارهایی که گرفته شــده است بازار ســنتی نیز از این محدودیت های 

اعمال شده بر اینترنت متضرر شده است.
گفتنی است که برنامه دولت الکترونیک آسیب چندانی از این قطعی ها 
نخواهد دید اما عدم اعتمادی که در کاربر به وجود می آید و فقدان اقبال 
در کاربران به این برنامه آســیب خواهد زد؛ این اعتماد از دســت رفته 
مانند آبی اســت که ریخته شده و بازگرداندن آن بســیار کار دشواری 
اســت. همان طور که در حال حاضر کاربران از پیام رســان های بومی 
استفاده نمی کنند بلکه با فیلترینگ اینســتاگرام آمار بازدید از تلگرام 
افزایش نیز یافته اســت و این اتفــاق از اعتماد از دســت رفته کاربران 

حکایت دارد.
نباید فراموش کرد که توســعه دولت الکترونیک به یک ســری نیروی 
حرفه ای احتیاج دارد که با اتفاقاتی که در حال حاضر در حال رخ دادن 
است صد در صد منجر به مهاجرت بیشتر نیروهای حرفه ای خواهد شد 

و ممکن است کشور با کمبود نیروی متخصص مواجه شود.
اصولا ماهیت شبکه اجتماعی به این شکل است که من می توانم در یک 
روستا دور افتاده در ایران با یک فرد در یک روستا دور افتاده در سوئیس 

ارتباط بگیریم و این ارتباط بدون هیچ محدودیتی برقرار خواهد شد.
ولی در حال حاضر با جایگزین کردن بســتر بومی ماهیت شــبکه های 
احتماعی زیر ســوال خواهد رفت و ما نمی توانیم از کســب و کارهای 
خارجی انتظار داشــته باشــیم که در پلتفرم بومی ما ثبت نام کنند و 
از طرف دیگر من می خواهم فرد شــاخصی را در جهان در شــبکه های 
اجتماعی دنبال کنم و کارهای آن را پیگیری کنم و طبیعتا این افراد در 
بســتر اینترنت بومی ما جای نمی گیرند و محتوای خود را در بسترهای 

جهانی اینترنت منتشر می کنند.
این محدودیت های اعمال شــده باعث می شــود کــه دهکده جهانی 
اینترنت به دهکده بومی بدل شــود، دهکده ای که تنها می توانیم در آن 
با یکدیگر ارتباط برقرار برقرار کنیم و حتی افــرادی که خانواده ای در 

خارج از کشور دارند نیز نمی توانند با آنها ارتباط برقرار کنند.

امیرعبداللهیان:
 ملت ایران با هوشیاری توطئه دشمنان را ناکام 

خواهد گذاشت
در تماس تلفنــی فیصل مقداد، وزیر امور خارجه ســوریه با حســین 
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان، برخی موضوعات دوجانبه 
و نیز مســائل مورد اهتمام مشــترک در عرصه منطقه ای و بین المللی 

مورد گفت وگو و تبادل نظر قرار گرفت.

رئیس دستگاه دیپلماسی ســوریه در این گفت وگوی تلفنی با اشاره به 
نتایج تلخ مداخلات خارجی در ســوریه به بهانه حمایت از حقوق بشر 
و تجربه شکســت خورده رژیم صهیونیســتی و حامیان آن در توطئه 
و بحران ســازی علیه دولت و مردم ســوریه، افزود: آنها بدنبال بحران 
سازی علیه کشــورهای مســتقل از جمله جمهوری اســلامی ایران، 
هستند. آمریکا و غرب ، ایرانی ویران و وابسته می خواهند و نه ایران آباد، 
پیشرفته و مستقل. همگان دیدند که آمریکا و متحدین با سوریه و عراق 
و افغانستان چه کرده اند!امیرعبداللهیان نیز در این گفت وگوی تلفنی، 
بر تداوم مواضع اصولی و منطقی جمهوری اســلامی در قبال مســائل 
جهان اسلام به خصوص مساله فلســطین و حمایت از جبهه مقاومت و 

دولت و ملت سوریه تاکید کرد.
وزیر امور خارجه کشــورمان خاطر نشــان کرد: فشــارهای سیاسی و 
تبلیغاتی خللی در عزم و اراده ملت و دولت ایــران در پیمودن راه عزت 
و اســتقلال و پیشــرفت و حمایت از ثبات و امنیت کشورهای منطقه 
و مخالفت با دخالت بیگانگان و تجاوزگری رژیم غاصب صهیونیســتی 
ایجاد نخواهد کرد و ملت ایران با هوشــیاری توطئه دشــمنان را ناکام 
خواهد گذاشت.وزرای امور خارجه جمهوری اســلامی ایران و سوریه 
همچنین بر پیگیری روند توســعه روابط دوجانبه به خصوص در حوزه 

های اقتصادی و تجاری تاکید کردند.

 دیپلماسی راه  حل بحران اوکراین است
چین: با تحریم ایران مخالفیم

وزارت خارجه چیــن در واکنش بــه تحریم های اخیــر اتحادیه اروپا 
علیه مقامــات ایرانی، تاکید کرد که پکن با هرگونــه تحریم غیرقانونی 
و یک جانبه ایران مخالف اســت. وانگ وِنبین، سخنگوی وزارت خارجه 
چین با اشــاره تحریم اخیر اتحادیه اروپا علیه ایــران، گفت که چین با 

هرگونه تحریم یک جانبه و غیرقانونی علیه تهران مخالف است.
سخنگوی وزارت خارجه چین در واکنش به این تحریم ها گفت: چین با 
تحریم یک جانبه و غیرقانونی بدون دستور شورای امنیت سازمان ملل 

و بر پایه قوانین بین المللی، مخالف است.
وی افزود: ما خواستار آرامش و خویشــتنداری تمام طرفین هستیم و 
از تمام اقدامات دیپلماتیک در راســتای دستیابی به راه حلی صلح آمیز 
برای حل و فصل بحــران اوکراین و همچنیــن تلاش ها برای همکاری 
و کاهش تنش، حمایت می کنیم.اتحادیه اروپا ســه مقام ارشد نظامی 
و یک کارخانه تولید پهپاد ایران را تحریم کرد. بنا به ادعای بی اســاس 
اروپایی ها، این تحریم ها به اتهام مداخله ایران در تولید و تحویل پهپاد 
به روسیه، علیه تهران وضع شده است.این در حالی است که امیرسعید 
ایروانی، نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد، تاکید کرده که ایران 
»قویا« هرگونه اتهام بی اساس درباره تأمین پهپاد برای مسکو و استفاده 

از آن در جنگ اوکراین را رد می کند.

یادداشت

تریبون

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
گفت: ایران از یک سال پیش اعلام کرده بود برجام در 
رده اول سیاســت ها و برنامه های جمهوری اســلامی 
قرار ندارد.محمود عباس زاده مشــکینی درباره اظهار 
نظر اخیــر رابرت مالی دیپلمات ارشــد ایالات متحده 
آمریکا مبنی بر اینکه برجام در اولویت ما نیست، گفت: 
خوشبختانه آمریکا هم به نقطه ای رسیده که برجام در 
اولویت آنها نیست. البته باید به آنها یادآوری کنیم که 
ایران از یک سال پیش اعلام کرده بود برجام در رده اول 

سیاست ها و برنامه های جمهوری اسلامی قرار ندارد.
وی بیان کرد: مقامات کشــور بارها در مصاحبه با شما 
و سایر رسانه ها این موضع را شــفاف بیان کرده اند که 
برجام مســئله اول جمهوری اســلامی ایران نیست. 
این دیدگاهی اســت که در یک ســال اخیر در دولت 

جمهــوری اســلامی ایجــاد شــده، حالا 
خوشــبختانه آمریکا نیز به این نقطه رسیده 
است. اگرچه آمریکا در اتخاذ این موضع یک 
سال تأخیر داشته، اما خوشحال هستیم آنها 

هم به این نتیجه رسیده اند.
عباس زاده مشکینی در پاســخ به این سوال 
که تغییر موضــع غرب بعد از گذشــت یک 

ســال در شــرایط کنونی را چطور تحلیــل می کنید، 
تصریح کرد: از کجا می دانید کــه آمریکا تغییر موضع 
داده است و از کجا می دانید پیغام و پسغام های دیگری 
نمی فرستد؟ معمولاً مواضع اعلامی و اعمالی آمریکا با 
یکدیگر تفاوت دارند؛ یعنی آنچه مقامات و رسانه های 
آنها می گویند یک چیز اســت اما آنچــه در عمل به آن 

می پردازند رویکرد دیگری است.

عضــو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس شورای اسلامی در پاسخ به 
این ســوال که آیا آمریکا مجدداً درخواست 
مذاکره مستقیم با ایران را داشته است، بیان 
کرد: مسئله مهم این اســت که ما مشکلی با 
مذاکره مســتقیم نداریم، به شرط آنکه آنها 
صداقت داشته باشــند. حتی این اتفاق یک 
بار در ســطح وزیر افتاد تا آنجا که محمدجواد ظریف 
با وزیر خارجه آنها قدم زد و گفتگو کرد اما در آخر همه 
این گفتگوها، آن ها به ایــران نارو زدند.وی عنوان کرد: 
ما تجربه پاســخ دادن به درخواست مذاکره مستقیم با 
آمریکا را داریم، اما آنها به امضــا و تعهدات خود پایبند 
نبودند و زیر حرف خودشــان زدند. در نتیجه باید اول 
این دیوار بی اعتمادی را ترمیم کنند، سپس درخواست 

مذاکره مستقیم داشــته باشند، شــاید آن موقع این 
درخواســت را بررســی کردیم.عباس زاده مشکینی 
تاکید کرد: هدف آمریــکا از اینکه اعلام می کند برجام 
در اولویت ما نیست آن است که پیامی را به داخل کشور 
و جامعه مخابره کند و خیابان ها را در آشوب و اغتشاش 
نگه دارد. به محض آنکه تحرک اندکی در خیابان های 
ایران رخ می دهد رســانه های غربی آن را بزرگنمایی 
کرده و پیام بی ثباتی را به سایر مجامع و جوامع مخابره 
می کنند و این امر کمابیش در امر ســرمایه گذاری در 
کشور مؤثر است. البته شلوغی های اخیر نیز تمام شد، 
بنابراین غرب باید بــه فکر بازی دیگری باشــد. البته 
ما بازی بعدی آنهــا را نیز خوانده ایــم و می دانیم چه 
می خواهند کنند، منتظر هستیم تا بار دیگر نقشه های 

آنان را برملا کنیم.

مجلس

خریــدار  معــاون اول رئیس جمهوری 
گفت: : امــروز رفتــار، تمایــلات، ذائقه و 
جهت گیری هــای هر شــخص در فضای 
مجازی و دنیــای دیجیتال مــورد ارزیابی 
و تحلیــل قرار می گیــرد و ایــن اطلاعات 
می تواند از ســوی دیگران چه دوست و چه 

دشمن مورد استفاده قرار گیرد.
 محمــد مخبــر در مراســم روز آمــار و 
برنامه ریزی با بیان اینکه آمــار و اطلاعات 
نقشی کلیدی و اساسی در حکمرانی و اداره 
کشــورها دارد، اظهار کرد: امروز اداره هیچ 
کشوری بدون داشــتن داده ها و اطلاعات 
دقیق امکانپذیر نیســت و اگر برنامه ریزی 
ها مبتنی بــر داده ها و آمار دقیق نباشــد، 
اعتبارات در بخش هایی کــه اولویت ندارد 
هزینه خواهد شد و این مســئله در نهایت 
منجر به هدررفت منابع و امکانات کشــور 

می شود.
معاون اول رییس جمهور با اشــاره به اینکه 
امروز پلتفرم ها و ســامانه هــای دیجیتالی 
زندگی شــخصی افــراد و همچنین نحوه 
اداره کشــورها را تحــت تاثیر قــرار داده 
اســت، افزود: امروز رفتار، تمایلات، ذائقه 
و جهت گیری هــای هر شــخص در فضای 
مجازی و دنیــای دیجیتال مــورد ارزیابی 
و تحلیل قرار می گیــرد و این اطلاعات می 
توانــد از ســوی دیگران چه دوســت و چه 

دشمن مورد استفاده قرار گیرد.
وی با تاکید بر اینکه شــخصی ســازی در 
برنامه ریزی ها موضوعی جدی است، ادامه 
داد: دنیا در حال پیش روی به سمتی است 
که حتی برای درمان افرادی که بیماریهای 
یکسان دارند، داروهای متفاوت و متناسب 
با هر شخص تجویز شــود، بر همین اساس 

برای این حــوزه باید برنامه ریــزی دقیق 
صورت گیرد.

معــاون اول رییــس جمهــور خطــاب به 
کارکنان و مدیران مرکز آمــار ایران با بیان 
اینکه نقش شما در اداره کشــور با گذشته 
قابل مقایسه نیســت تصریح کرد: عملکرد 

شــما اگر مثبت باشــد می تواند کشــور را 
به مطلوب تریــن نقطه برســاند و اگر این 
عملکــرد ضعیف باشــد، می توانــد باعث 

هدررفت منابع شود.
وی تدویــن و جمع آوری اطلاعــات و آمار 
دقیق را موضوعی فرادستگاهی و فراقوه ای 
دانســت و افزود: همکاری دستگاهها برای 
جمع آوری داده های دقیق بسیار پراهمیت 
اســت و اگر همه دســتگاهها صادقانه و به 
هنــگام ، اطلاعات خــود را در اختیار مرکز 
آمار ایران قرار ندهند، سطح کیفی خدمات 
این مرکز نمی تواند آنطور کــه باید موثر و 

مفید واقع شود.
معــاون اول رییس جمهوری یادآور شــد: 
گزارش هایی که از میــزان تورم، نقدینگی، 
رشد پایه پولی و سایر شــاخص ها ارائه می 
شود مربوط به گذشته اســت اما نکته مهم 

آینده نگری و پیش بینی ما نســبت به این 
شــاخص ها اســت که جز از طریق تحلیل 
اطلاعــات و آمار دقیــق امکانپذیر نخواهد 
بود، بنابراین دســتگاهها باید موظف باشند 
که دقیق ترین و صحیح تریــن آمارها را در 
اختیار تصمیم گیران کشــور قــرار دهند 
تا میزان درصــد اشــتباه در تصمیمات به 

حداقل ممکن کاهش یابد.
مخبر حرکت به سمت جمع آوری هوشمند 
و مکانیزه آمار را امری مهم و ضروری ارزیابی 
کرد و گفت: بجای اینکه هر چند سال یکبار 
به شکل سنتی سرشــماری و آمار نفوس و 
مسکن را انجام دهیم، باید با استفاده از نرم 
افزارها و روش هــای نوین، به صورت لحظه 
ای به آخرین آمارها دسترسی داشته باشیم 
تــا بتوانیم اولویــت ها را به درســتی برای 

تخصیص منابع تشخیص دهیم.

برجام در اولویت ایران نیست

خریدار  ســخنگوی دولت تاکید کرد که 
دولت از هر روش مســالمت آمیز و مناسبی 
بــرای انتقــال حــرف و کلام تــا اعتراض 

استقبال می کند.
علی بهادری جهرمی، ســخنگوی دولت  با 
یادآوری اینکه حدود یک ماه است که کشور 
درگیر حوادثی شــده به ســخنان رهبری 
مبنی براینکه نباید متوقف شــویم، استناد 
کرد و افــزود: اگــر بخواهیم یــک تحلیل 
راهبردی از حوادث اخیر داشته باشیم، باید 
ببینیم در ایام اخیر، ســطح منطقه و جهان 

چه حوادثی رخ داد.
ســخنگوی دولت با بیان اینکه نظام قدرت 
جهانی که یک کشــور قــدرت برتر جهانی 
بود، در حال تغییر اســت، بر ایــن نکته که 
طبیعتا کشــورهایی که عملکرد خوبی در 
این ایام داشــته باشــند، جایگاه بهتری در 
جهان آینــده خواهند داشــت تاکید کرد 
و گفت: طی ســال های اخیر ســعی شد با 
سیاســت همســایگی، جایگاهی در شأن 
ایران در هندسه جدید جهانی محقق شود. 
کشــور ما با برنامه ریزی های انجام شــده، 
ســعی می کند که در نظم جدیــد جهانی 
به جایگاه والایی که در گذشــته داشــت، 

بازگردد.
وی با ارایه این تحلیل که دشمن در حوادث 
اخیر سعی داشت نگذارد کشور در این تغییر 
نظم جهانی که در حال رقم خوردن اســت، 
به جایگاهی که باید و شــاید، برسد، ادامه 
داد:آنها متوجه شــدند که  تحریم ها جواب 
نمی دهد لذا  سعی کردند مشــغله ای را به 
واســطه مشــکلاتی که درون کشور است، 

ایجاد کنند.
ســخنگوی دولت در ادامه بر شنیده شدن 
اعتراضات مردم تاکید و اظهار کرد:  حوادث 
اخیر برنامه ریزی شــده بود، دشــمنان به 
دنبال یک بهانه ای بودند تــا این عملیات را 

اجرا کنند.
بهادری جهرمی در ادامه بــه ارایه آماری از 
بازداشــت های منجر به قتل توسط پلیس 
آمریکا در طول پنج، شش سال اخیر استناد 
کرد و با بیــان اینکه بیش از هــزار نفر قبل 
از بازداشــت توســط پلیس آمریکا به قتل 
رسیده اند که حدود ۲۵۰ نفر آن ها از بانوان 
بودند، گفت:  در ایــالات متحده، هر ۱۰ روز 
یک خانم توســط پلیس به قتل رسیده، اما 

اخبار آن هیچ وقت انقدر بولد نمی شود.
ســخنگوی دولت در ادامه با شاره به تلاش 
دولت سیزدهم در جهت احصاء مشکلات و 
چالش ها و پذیرش نقطــه نظرات در جهت 
حل آنها یادآورشد: دشمن با این برنامه های 
دولت و مســیر حرکتی که مــردم در پیش 
گرفته اند، مشاهده کرد که عاقبت این مسیر 
به نفع اش نخواهد بود. کشور ما تمام شرایط 
برای پیشــرفت از جمله ســرمایه انسانی و 
منابع غنی را دارد، اما بــه این خاطر در این 
سال ها رشــد مناسبی نداشــتیم که مانع 

وجود داشته است.
بهــادری جهرمــی از نظــام دیکتاتوری 
شاهنشاهی حاکم در کشــور در سال های 
پیش از پیــروزی انقلاب به عنــوان یکی از 
موانع پیشرفت کشــور یاد کرد و افزود: پس 
از پیروزی انقلاب  دشــمن اجازه پیشرفت 
به ما را نمی داد و هر جا می خواســتیم رشد 
کنیم، بــا تحریــم آنها مواجه می شــدیم، 
اماباید توجه داشت که با تغییر نظم جهانی 
این موانع از بین می رود، یعنی در هندســه 
جدید قدرت جهانی، کشور ما می تواند یک 

صعود جهشی داشته باشد.
بهادری جهرمــی با اره به اینکــه ما در حال 
حاضر می توانیم فروش نفتــی و غیرنفتی 
را افزایش دهیم که این تغییر در هندســه 
قدرت جهانــی را رقم زده اســت، افزود: به 
طــور قطع، جوانــان دهه هفتــادی و دهه 
هشتادی ما سیلی محکمی به گوش دشمن 

خواهند زد.
وی همچنین به تلاش دولت بــرای از بین 
بردن موانع تجارت خارجی و تولید داخلی 
پرداخت و اظهار کرد:  ما در خرید تضمینی 
گنــدم رکورد داریــم و در ســایر کالاهای 
اساسی نیز ان شاءالله به همین سمت پیش 
خواهیم رفت. همچنین زمانی جوان نخبه 
ما که می خواست کاری کند، نیازمند مجوز 
کســب و کار بود، در گذشته این کار مشکل 
زیاد داشت، ولی الآن با یک ثبت در سامانه، 
جوان نخبــه و تولیدکننــدگان می توانند 

بیش از ۵۰۰ مجوز دریافت کنند.
سخنگوی دولت ادامه داد: حجم نقدینگی 
در کشور ما در طول ۸ ســال، حدود ۸ برابر 
شــد و این به معنای یک تورم و یک بهمن 
اســت که هر چقدر پایین تر می رود، بزرگتر 
می شــود. دولت برای کنترل این تورم، یک 
سلســله اقدامات را برنامه ریزی و سعی کرد 
همین نقدینگی موجود را به سمت پیشران 

مانند انرژی و مســکن ببــرد و در حقیقت 
نقدینگی را هدایت کند.

رئیس شــورای اطلاع رســانی دولت تایکد 
کرد: با سیر صعودی که تورم پیش می رفت، 
بایــد از ۶۰ درصد به ۸۰ درصد می رســید، 
ولی هم اکنون بــه ۴۰ درصد رســیده و با 
همین مسیر کاهشی اگر پیش رویم، آینده 
خوبی در این حوزه برای کشور رقم خواهد 

خورد.
وی همچنین به مســاله سیاست خارجی 
پرداخت و با یادآوری اینکه روش دشمنان 
ما همواره همین بوده اســت، وقتی در میز 
مذاکره حرفی مســتدل برای گفتن ندارند  
سعی می کنند از ســایر اهرم ها برای فشار 
در میز مذاکره اســتفاده کننــد، گفت: این 
راه جدیدی نیست و در ادوار مختلف، ایران 
این روش ها را دیده است، آن ها باید بدانند 

آزموده را آزمودن خطاست.
سخنگوی دولت در ادامه با طرح این سوال 
که چه کشورهایی به عراق سلاح شیمیایی 
و میراژ دادند؟،گفت: کشــورهایی که الان 
مدعی هســتند که چــرا ایران با روســیه 
همکاری نظامــی دارد می داننــد ایران با 
روسیه برای مبارزه با تروریسم که اروپایی ها 
آن را ایجاد کردند، همکاری داشــته است. 
ایران قهرمــان مبارزه با تروریســم به ویژه 
در منطقه بوده اســت، آن ها داعش را ایجاد 
کردند و برای داعش سلاح و مهمات منتقل 
می کردند و تصاویر مبارزه ما تروریســت ها 

هم موجود است.
رئیس شورای اطلاع رســانی دولت، تاکید 
کرد: اگر کســی بخواهد پاسخگوی ارسال 
سلاح باشد، آمریکاســت، زیرا آمار  میزان 
مبادلات تجاری  آمریکا کاملا روشن است، 
بزرگترین صادرکننده سلاح در دنیا چنین 
ادعایی کرده، آن هــم در حوزه ای که قبل از 
این، مسأله می کردند، چنین تکنولوژی ای 

ایران ندارد و تصاویر آن فتوشاپ است .
وی با یــادآوری اینکه آمریکا مدعی شــده 
که ایران پهپاد به کشــوری می فروشد که 
بزرگتریــن دارنده امکانــات نظامی جهان 
است، افزود: طرف مقابل از اینکه ایران اعلام 
می کند  آماده نقش آفرینی در جهت ایجاد 
صلح در تنش بین اوکراین و روســیه است و  
نقش ایران هم  در منطقه جدی شده است،  
واهمه دارد. می ترســند که ایران بتواند در 
ســطح جهانی دوبــاره نقش آفرینی های 
گذشته اش را تکرار کند که قطعا برای آن ها 

بحران خواهد بود.
وی در ادامه با تاکید بر اینکه قطعاً دشــمن 
تمام تــلاش را می کند که نتوانــد ایران در 
ســطح جهانی نقش آفرینی کنــد، گفت: 
مسیر  ایران مشخص است، در عین حال که 
همیشــه حافظ صلح بوده، مصمم است که 
نقش آفرینی اش را در سطح عالی حفظ کند 
و از آن کوتاه نمی آید،  باز هم عرض می کنم 
آزموده را آزمودن خطاست، همچنان که ما 
را در میز مذاکره آزمودند، ایران از حقوقش 
کوتــاه نمی آید که ایــن مســأله در حوزه 
نقش آفرینی در سطح جهانی و دیپلماسی 
فعال به ویژه در حوزه منطقه ای طبیعتاً این 

مسیر را با جدیت خواهد رفت.
ســخنگوی دولت درادامه بر ایــن نکته که 
ما در حوزه تثبیت جایگاه ایــران در حوزه 
منطقه و جهــان و حمایت از حقوق نســل 
آینده مان، کوچکترین شــوخی با کســی 

نداریم، تاکید کرد.
وی همچنیــن در بخــش دیگــری از این 
گفت گوی تلویزیونی بر این مساله که برنامه 
دولت  شنیدن صدای مردم استتاکید کرد و 
گفت: مردم را نباید دسته بندی کرد، دولت 
اقداماتی انجــام داده و در طول کمتر از یک 
سال به ۳۱ اســتان کشور ســر زده است، 
یعنی اینکه میــان دولت و مــردم دیواری 

وجود ندارد و بین مردم و می رود.
وی با اشــاره به حضور رییــس جمهور در 
محل جایگاه های ســوخت زمانی که مردم 
با مشــکل مواجــه شــده  و جایگاه ها هک 
شــده بودند و ناراضایتی ایجاد شــد گفت: 
رئیس جمهــور همچنین زمانــی به میدان 
میوه و تــره بار مــی رود که اصــلاح نظام 
پرداخت یارانــه ای اقدام شــد و  قیمت ها 
تغییر کرد، این دولت نشان داده که شنونده 
حرف های مــردم اســت، از هــر جنس و 
سلیقه ای در حوزه نخبگانی هم همین بوده 

است.
وی افــزود: وقتی بــا نخبــگان اقتصادی 
سیاسی جلســه گذاشته می شــود، کسی 
گلچین نمی شود و همه به آن جلسه دعوت 
می شوند. دولت از هر روش مسالمت آمیز و 
مناسبی برای انتقال حرف و کلام تا اعتراض 
اســتقبال می کنــد. اخیرا شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی در حــوزه نخبگانی مصوبه 
خانه ملی گفت و گوی آزاد را داشــت که در 
دانشگاه ها شروع شده بود، البته کرسی های 
آزاداندیشی ســال ها پیش توســط رهبر 
انقلاب مطالبه شــده که تحقق نیفتاده بود، 
دولت این بارِ روی زمین مانــده را هم مثل 

سایر بارها بر دوش گذاشت.
رئیس شورای اطلاع رســانی دولت با تاکید 
بر اینکه نگاه دولت این اســت که وقتی ۸۵ 
میلیون جمعیت نخبه داریم،  اگر حرفشان 
را نشــنویم، خودمان را از شــنیدن آن ها 
محروم کرده ایــم، گفت: خیلــی از ایده ها 
و طرح ها مبتنی بر ایــن نقطه نظرات مردم 
اتخاذ شده است، در همین یک سال گذشته 
مطالبــات مختلفی در حوزه هــای متنوع 
داشــتیم، مثلًا رتبه بنــدی فرهنگیان، ۱۱ 
سال روی زمین مانده بود و در نهایت در این 

دولت اجرا شد.
بهادری جهرمــی بابیان اینکــه دولت اهل 
تعامل با قشــرهای مختلف است، ادامه داد: 
رئیس جمهور در یک ســال گذشــته فکر 
می کنم حداقــل ۶ بار به دانشــگاه رفتند، 
معاون اول هم همینطور، اساساً رویه دولت 

این چنین بوده است.
 وی همچنین به مســاله حضورش در میان 
دانشجویان دانشگاه علامه طباطبایی طی 
هفته گذشته پرداخت و گفت: دانشجویان 
ما را به دانشــگاه علامه دعوت کردند، ناهار 
را میهمان دانشجویان بودیم، قبل از شروع 
ســخنانم، تعدادی از دانشــجویان سالن 
همایش خارج شدند،  پرسیدم چرا از سالن 
خارج شدند، عده ای گفتند سلیقه اشان این 
است که بیرون شــعار دهند، من هم گفتم 
این را نمی پســندم ولی احترام می گذارم. 
قریب به  ســه ســاعت پرســش و پاسخ در 
حوزه هــای مختلف در جریــان  بود، وقتی 
تمام شد بین دانشجویانی رفتم که از سالن 
خارج شدند، نیم ساعتی بین جمعیت بودم 
و هر کسی که سؤال پرسید، جوابش را دادم.
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رییس مرکز آمار:
سرشماری ها ثبت محور انجام می شود

 رییس مرکز آمار ایران با تاکید بر اینکه آمار، ستون فقرات برنامه ریزی 
در کشور است، گفت: در نظر داریم سرشــماری های کشور را بر مبنای 

داده های ثبت محور انجام دهیم که صحیح تر و کم هزینه تر خواهد بود.
»جواد حســین زاده« در مراســم روز ملی آمار و برنامه ریزی در محل 
سالن غدیر سازمان برنامه و بودجه، اظهار داشــت: آمار، ستون فقرات 
برنامه ریزی در کشور است و حکمرانی بدون داشــتن آمار و اطلاعات 

درست و دقیق امکان پذیر نیست.
وی ادامه داد: داده ها و آمار از دارایی های ارزشمند دولت ها و سازمان ها 

به شمار می روند و نکته مهم کیفیت داده ها تحلیل پذیری آن است.
رییس مرکز آمار ایران گفت: مدرن سازی نظام آماری کشور در دستور 
کار قرار دارد.حسین زاده با اشــاره به قانون آمار ایران و برنامه ملی آمار 
بیان کرد: در دنیا گزارش ها بر اساس مدل سازی به ویژه از سال ۲۰۱۰ 
به بعد استفاده می شود و همچنین شیوه آمارگیری ثبت محور مبنا قرار 

می گیرد، زیرا داده های ثبتی از کیفیت بالاتر برخوردار هستند.  
وی افزود: در نظر داریم سرشماری های کشور را هم بر مبنای داده های 

ثبت محور انجام دهیم که هم صحیح تر و هم کم هزینه تر خواهد بود.
رییس مرکز آمــار ایــران اضافه کرد: همه نقاط کشــور را بر اســاس 

نقشه برداری و آمارگیری شناسایی می کنیم.
به گفته حســین زاده، اخیراً گزارش تورم مردادماه و شــاخص قیمت 

مصرف کننده برای تصمیم گیری دولتمردان اعلام شده است.

مدیرعامل شرکت بورس انرژی ایران اعلام کرد

ورود پساب به بورس در انتظار درخواست پذیرش 
از آبفـا

 مدیرعامل شرکت بورس انرژی ایران گفت: پســاب ها پس از پذیرش 
در بازار فیزیکی بورس انرژی عرضه خواهند شد، اما در ابتدا باید وجود 
برخی از چارچوب هــای فنی، ویژگی های خریداران و ســاز و کارهای 

مدنظر شرکت آب و فاضلاب کشور به مرحله نهایی برسد.
هفته گذشــته »اتابک جعفری«، مدیرعامل شــرکت مهندسی آب و 
فاضلاب کشور از راه اندازی سامانه اینترنتی بازار آب و پساب کشور خبر 
داد و گفت: زیرســاخت های لازم جهت حضور طرح بازار آب و پســاب 

کشور در بورس در آینده نزدیک فراهم خواهد شد.
اعلام این خبر و نیز جزییات اجرایی شــدن آن با ابهام بین فعالان بازار 
همراه شــد که در این زمینه »علی نقوی«، مدیرعامل شــرکت بورس 
انرژی ایران در گفت وگو با ســازمان بورس و اوراق بهــادار به جزئیات 
عرضه پساب در بورس انرژی اشــاره کرد و افزود: از گذشته مذاکراتی 
را در خصوص بازار پســاب با شــرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور 
داشتیم. بورس انرژی نیز در این زمینه مطالعاتی را انجام و پیشنهاداتی 
را به وزارت نیرو ارائه داده تا امکان معامله پساب صنعتی و کشاورزی در 

سازوکار شفاف بورس انرژی فراهم شود.
وی اظهار کــرد: تاکنون این تصمیم به مرحله نهایی نرســیده و بورس 
انرژی هم درخواست پذیرشی را دریافت نکرده است، اکنون مسئولان 

وزارت نیرو در حال پیگیری این مسئله هستند.

مدیرعامل بورس انرژی اظهار داشــت: وزارت نیرو موافق اجرایی شدن 
این اقدام است؛ اما با توجه به وجود برخی از مباحث فنی باید در انتظار 

درخواست مسئولان مربوط به شرکت آب و فاضلاب باشیم.
وی با تاکید بر اینکه انجام معاملات پســاب در بــورس انرژی نیازمند 
زیرســاخت خاصی نیســت، گفت: پســاب ها پس از پذیرش، در بازار 
فیزیکی بورس انرژی عرضه خواهند شــد اما در ابتدا باید وجود برخی 
از چارچوب های فنی، ویژگی های خریداران و ســاز و کارهای مدنظر 
شرکت آب و فاضلاب کشــور به مرحله نهایی برسد.مدیر عامل بورس 
انرژی افزود: همچنین در کنار آن باید دستورالعمل ها در وزارت نیرو به 
مرحله نهایی برسند و درخواســت پذیرش در اختیار بورس انرژی قرار 

بگیرد تا بتوان پس از آن اقدامات مربوطه را به سرعت پیش ببریم.

هدف از عرضه پساب در بورس انرژی
نقوی به هدف از عرضه پساب در بورس انرژی اشاره کرد و گفت: با توجه به 
وجود کم آبی در کشور، پســاب های صنعتی و کشاورزی مورد نیاز برخی 
از صنایع کشور است. طبق سیاســت وزارت نیرو و نیز برنامه های جدید 
این وزارتخانه، قرار اســت برای برخی از صنایع صرفاً از پساب ها استفاده 
شــود.مدیرعامل بورس انرژی ادامه داد: با توجه به شفاف و رقابتی بودن 
ســازوکار بورس انرژی این موقعیت برای همه خریداران فراهم می شود 
تا خرید خود را از طریق این بازار انجام دهند.نقــوی با بیان اینکه اجرای 
این سازوکار برای وزارت نیرو بسیار موثر خواهد بود، گفت: اگر کالایی در 
بورس کالایی پذیرفته شود، مشــمول مقررات مزایده و مناقصه نخواهد 

بود و یک بازار شفاف برای کالای مدنظر در نظر گرفته خواهد شد.

زمان نهایی ورود پساب ها به بورس انرژی
وی درباره زمان ورود پســاب ها به بورس انرژی گفت: نهایی شدن این 
اقدام منوط بر ارائه درخواســت پذیرش به بورس انرژی از ســوی نهاد 

مربوطه در وزارت نیرو و طی شدن فرآیند پذیرش است.

رشد ۱۷ درصدی ارزش معاملات فرابورس در هفته 
پایانی مهرماه

 آخرین هفته کاری مهرمــاه در بازارهای فرابورس ایــران بیش از ۱۷ 
میلیــارد و ۵۰۰ میلیون ورقه بهادار به ارزش بالغ بــر ۱۸۲ هزار و ۱۸۵ 
میلیارد تومان دست به دست شد که از افزایش ۶ و ۱۷ درصدی حجم و 

ارزش معاملات نسبت به هفته قبل حکایت دارد.
به گزارش روابــط عمومی فرابــورس ایران، نگاهی بــه آمار معاملات 
سهام به تفکیک بازارهای مختلف نشان می دهد در هفته منتهی به ۲۹ 
مهرماه در بازار اول، معاملاتی بــه ارزش یک هزار و ۱۲۱ میلیارد تومان 
و در بازار دوم نیز ۸۴۷ میلیارد تومان دادوســتد ثبت شده که این ارقام 

نسبت به هفته قبل به ترتیب ۲۹ و ۱۳ درصد کاهش یافته است.
همچنین در این هفتــه حجم معاملات در بازار اول بــا جابه جایی ۲.۴ 
میلیارد ورقه، کاهش ۲۷ درصدی را به دنبال داشت، این در حالی است 
که در بازار دوم تغییر مالکیت ۳.۴ میلیارد سهم، رشد ۸ درصدی حجم 

معاملات این بازار را نسبت به هفته کاری قبل از آن رقم زد.
در این مدت در بــازار پایه نیز معامله گران اقدام بــه خریدوفروش ۳.۹ 
میلیارد ورقه کردند که به ثبت ارزش ۱ هــزار و ۶۴۴ میلیارد تومانی در 
مجموع تابلوهــای این بازار انجامید.شــاخص کل فرابورس نیز در این 
هفته کمتر از یک پله افت داشــته و به ۱۷ هزار و ۸۵۳ رسید که تغییر 

چندانی نسبت به هفته پیش از آن نداشته است.

بازار

رئیس سازمان برنامه و بودجه در مراسم روز آمار گفت: 
نقدینگی کشــور ۵ هزار هزار میلیارد تومان بوده و باید 

این نقدینگی را به تولید هدایت کرد. 
 رئیس ســازمان برنامــه و بودجه در مراســم روز آمار 
گفت: نقدینگی کشور ۵ هزار هزار میلیارد تومان بوده 

و باید این نقدینگی را به تولید هدایت کرد.
وی ادامه داد: قرار است با ســرمایه گذاری ۲۷ میلیارد 
دلاری در صنعت نفت و گاز نقدینگی به خدمت تولید 

در آید.
این مقام مسئول با اشــاره به اینکه این سرمایه گذاری 
بایــد افزایش یابــد خاطر نشــان کرد: این ســرمایه 

گذاری در آینــده باید بــه ۸۰ میلیارد دلار 
برسد. ســرمایه گذاری در صنعت نفت و گاز 
زود بازده اســت و طی مدت زمان یک سال 
می تواند سرمایه بازگشــته و اثرهای مثبت 

فراوانی برای اقتصاد کشور داشته باشد.
وی با اشــاره به برنامه هفتم توسعه گفت: در 
برنامه هفتم باید مســائل را حل کرده و باید 

اولویت ها را بشناسیم که اولین اولویت تمرکز بر برنامه 
با توجه به شفافیت اســت. ما نیاز به نگاه برنامه محور به 
جای بودجه محور داریــم در حالی که هم اکنون عمده 
وقت ســازمان برنامه و بودجه صرف بودجه می شود و 

کمتر به برنامه توجه شــده و ۵۰ درصد وقت 
مدیران اســتانی صرف برنامه ریزی شــود 
در حالی کــه عمده وقت آنهــا صرف بودجه 

می شود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه در ادامه اضافه 
گرد: وقتی به استان ها سفر می کنیم مقامات 
اســتانی در جایی که نیاز بــه احداث صنایع 
تبدیلی و تکمیلی با اشــتغال زایی بــالا و منابع اندک 
دارد اصرار دارند که در استانی که آب و منابع کم است 
پتروشیمی ایجاد شود که اشــتغالی هم در پی نخواهد 
داشــت. باید ظرفیت ها را شــناخته و طبق اولویت هر 

استان سرمایه گذاری انجام شود. اگر بخواهیم به رشد 
اقتصادی در سال آینده برســیم باید ظرفیت کشور به 
تفکیک استان و شهرســتان و حتی بخش ها گزارش 
داده شــود.میرکاظمی در پایــان با اشــاره به کاهش 
زمان آمارگیری گفت: اتصال ســامانه ها باعث کاهش 
دوره های آماری شــده و نیاز بــه آمارگیری حضوری 
نیست؛ در ســال ۱۴۰۵ موعد آمار سراســری بوده و با 
ثبت آمار می توان به نتیجه مطلوب رســید. سیســتم 
سازی و هوشمندســازی نیاز امروز جامعه آماری بوده 
و به هیچ وجه نمی توان با روش های ســنتی حضوری 

قبلی به یک آمار جامع و کامل رسید.

بودجه

خریدار   شالوده و ســرفصل های سندی 
که قرار است برنامه راه و نقشه توسعه ایران 
در پنج ســال آینده را مشــخص کند، حالا 
نهایی شــده و چه در نامه رهبر انقلاب و چه 
تاکید ریاســت جمهوری، تاکیــد بر توجه 
پیشــران های اقتصــادی، کلان پروژه های 
کارآفرینــی  همچنــان  و  کارآفرینانــه 

دانش بنیان به ضوح دیده می شود.
 برنامه هفتم توسعه، ســند بالادستی همه 
قوانین کشــور طی ۵ ســال آینده خواهد 
بود. در این مطلب به بررسی رویکرد برنامه 

هفته توسعه پرداخته ایم.
مسئله محور بودن ســند بالادستی توسعه، 
ضرورت توجه به موضوع و چالشــی مهم را 
برجسته می کند و آن هم تدوین این برنامه 
هفتم براساس پیشــینه تحریم ها و شرایط 
موجود و همچنین پیش بینــی از ادامه این 
روند و یا حتی تشــدید آن است؛ موضوعی 
کــه به تازگی در ســخنان رئیــس مجلس 
شورای اســلامی، رئیس کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس و همچنیــن رئیس مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی هم بر 
آن تاکیده شــده و به یکــی از اصول تدوین 

این برنامه تبدیل شده است.
تدوین برنامه توســعه با نگاه بــه تحریم ها 
اما از نــگاه کارشناســان برنامه نویســی و 
بودجه ریزی مفهوم مشــخص دیگری هم 
دارد و آن توجه به صنعــت داخلی، اقتصاد 
مولد و پیشــران های اقتصادی اســت؛ یک 
مثال راه گشــا در این زمینه شــاید صنعت 
لوازم خانگی باشــد که حتی پیــش از آغاز 
زمان تحریم ها، دو شرکت بزرگ کره جنوبی 
که بخش وســیعی از بازار ایران را در اختیار 
داشــتند، این بازار را ترک و خدمت دهی به 

مشریان ایرانی را قطع کردند.
در چنیــن شــرایطی اگر صنعــت داخلی 
نمی توانســت تا اندازه ای جبران کننده این 
خروج ناگهانی باشــد، قطعا فشار مضاعفی 
بر اقتصاد ایران، وضعیت بــازار و همچنین 
جامعــه و خانواده ایرانی وارد می شــد. این 
مثال تــا انــدازه ای اهمیــت برنامه ریزی 
براساس تحریم ها را برجسته می کند که در 
گزارش پیش رو این موضوع بیشتر شکافته 

می شود.

 چرایی توجه به تحریم در تدوین 
برنامه هفتم؛ تحقق تنها 30 درصد 

برنامه ششم
با لحاظ کردن پیش زمینه مطرح شــده در 
ابتدای این گزارش به ســخنان تازه رئیس 
مجلس رجوع کنیم؛ »محمدباقر قالیباف« 
دوشنبه ۲۵ مهر امسال دراین باره گفت که 
»باید برنامه هفتم توسعه را براساس تحریم 

های موجود تدوین کنیم.«

براســاس گزارش رسانه رســمی مجلس، 
قالیباف این ســخنان را در جلســه شورای 
هماهنگی مجلس شــورای اســلامی که با 
حضور روسای کمیســیون های تخصصی 
مجلــس و »مهــرداد بذرپــارش«، رئیس 
دیوان محاسبات کشــور برگزار شد، مطرح 
کــرد و در توضیح گفت: »نــگاه به مجموع 
۶ برنامه توسعه پشت ســر گذاشته، نشان 
می دهد در رشــد اقتصاد کلان، وضع بدی 
داریم، چــرا که متوســط ۳۰ درصد برنامه 
ششم اجرایی شده است، این در حالی است 
که اگر کاری هم انجــام نمی دادیم، این ۳۰ 
درصد خود به خود اتفاق می افتاد، چه بســا 
اگر در برخی مواقع دخالت هم نمی کردیم، 

اتفاقات بهتری هم رخ می داد.«
 اما چرا برنامه ای با ایــن همه وقت، بودجه و 
توجه به شرایط موجود، به چنین سرنوشتی 
دچار شــد؟ رئیس مجلــس دراین باره هم 
گفت: »معتقــدم ضعف مــا در این بخش 
نداشتن علم و سواد برنامه نویسی یا نداشتن 
ســرمایه کافی برای اجرای آن نیست، بلکه 
باور قلبی و اندیشه لازم را برای اجرا نداریم، 
چرا که خود را ملزم اخلاقی و تشــکیلاتی 
برای اجرای قانون نمی کنیم و متاســفانه 
این مســئله به فرهنگ مدیریتی ما تبدیل 
شده اســت. باید برنامه را براساس واقعیات 
و تحریم های موجود تدوین کنیم. در واقع 
معتقدم لازم نیست برنامه ریزی را از غربی 
ها یاد بگیریم، بلکه کافی اســت به آنچه می 
دانیم متعهد باشیم و عمل کنیم. همچنین 
دســتگاه های نظارتی و کمیسیون ها باید 
تلاش کنند ابتدا احکام به حداقل برســند و 
در ادامه اگر حکمی را می گذاریم، مســئول 
آن را نیز مشــخص کنیم تــا تکلیف اجرای 

آن حکم و محــل پیگیری و نظــارت بر آن 
مشخص باشد.«

به نظر می آید مهمترین محور این جلســه 
و قابل توجه ترین مســئله مطرح شــده در 
این جلســه را باید در همیــن جملات آخر 
جســت وجو کرد: تدوین برنامه براســاس 
واقعیــت و تحریم هــای موجــود. اهمیت 
این موضوع زمانی برجســته تر می شود که 
بدانیــم تقریبا تمام کارشناســان اقتصاد و 
صاحب نظران حوزه بودجه نویسی هم براین 
موضوع تاکید دارند و در چندماه گذشته در 

سخنان خود به آن اشاره کرده اند.

 برنامه  هفتم؛ کمک  گرفتن از تحریم ها 
برای رسیدن به خودکفایی

مشابه سخنان تازه رئیس مجلس را می توان 
در توضیحات »حمیدرضــا حاجی بابایی« 
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه مجلس 
شــورای اســلامی هم مشــاهده کرد و آن 
ضرورت توجه برنامه هفتم به پیشران های 
اقتصادی و پروژه هــای کارآفرینانه و بنیان 

است.
حاجی بابایی اواخر شــهریور همین امسال 
دربــاره اولویت هــای برنامــه هفتم گفت: 
»برنامه  هفتــم باید بتواند شــاخص های 
اقتصادی ما را رشــد بدهد و بتواند روحیه 
مقاومــت اقتصــاد کشــور را علی رغــم 
تحریم های بی ســابقه ای که انجام شــده 
تقویت کند. همچنیــن باید در برنامه  هفتم 
از تحریم ها برای رســیدن به خودکفایی در 

موارد گوناگون هم استفاده کنیم.«
 او در ایــن ماه هــا بارها بر اهمیــت توجه 
به مســئله تحریم ها در تدوین این ســند 
بالادســتی تاکید کرد که یــک مورد آن در 

گفت وگوی اخیرش با خبرگــزاری فارس 
است: »کشــور را نباید با توجه به وضعیت 
تحریم بدهکار کنیــم، بلکه بایــد با توجه 
به نیاز منابع داخل ســعی کنیم که برنامه 
هفتم را به شکلی برســانیم که کشور بتواند 
با اســتفاده از منابع داخلی اقتصاد کشور را 
پویا کند. دانش بنیان کردن کشــور در تمام 
قســمت های بالادســتی و پایین دستی، 
اشــتغال و انتقال کیفیت نیروی انســانی 
کشور با توجه به دانش بنیان شدن تولید از 
موارد مهمی اســت که در برنامه هفتم باید 
به آن توجه شود و همکاری لازم بین دولت و 

مجلس را می طلبد.«
 این ســخنان رئیس کمیســیون برنامه و 
بودجه مجلس شــورای اســلامی که نقش 
مهمی در نهایی شدن برنامه هفتم هم دارد، 
به عبارتی تاکید بر آن موضوعی اســت که 
حالا مورد توجه بسیاری از صاحب نظران و 
کارشناسان حوزه اقتصاد و توسعه است؛ او 
بر اشتغال، اقتصاد مولد و کارآفرینی تاکید 
دارد که همه ایــن موارد از نتایــج توجه به 
پروژه های بــزرگ کارآفرینانــه و حمایت 
از پیشــران های اقتصادی کشــور حاصل 

خواهد شد.

 بانک توسعه در راه است؟
در ســال های گذشــته بارها کارآفرینان و 
صاحبان صنایع بزرگ خصوصی کشــور بر 
نبود سازوکاری برای تامین مالی پروژه های 
بــزرگ کارآفرینانــه تاکید داشــتند و از 
ضرورت چاره اندیشــی در این زمینه سخن 
گفتنــد؛ به نظــر می آید در یکی دو ســال 
گذشــته این گلایه و انتقادها تــا اندازه ای 
شنیده شــده و حالا راهکارهای مختلف در 

دست بررسی و اجرا است. یکی از این موارد 
ســخنان تازه وزیر اقتصاد اســت که ایجاد 
»بانک توســعه« را به عنوان یک پیشنهاد 

مطرح کرده است.
ماجــرا امــا بــه مجــوز صندوق توســعه 
ملی بــه  هیات عامــل این صنــدوق برای 
ســرمایه گذاری مســتقیم در طرح هــای 
پیــش ران برمی گردد که قرار اســت برای 
تقویــت تامیــن مالی توســعه براســاس 
تجربیات و سند تحول دولت این موضوع در 

برنامه هفتم توسعه هم گنجانده شود.
 »ســید احســان خانــدوزی« پیش تر در 
این بــاره گفته بــود که »خــلاء نهادی در 
موضــوع تامین مالی توســعه بــه مفهوم 
تامین پروژه هــای بزرگ مقیــاس خیلی 
جدی اســت و اتفاقا این نهادســازی یکی 
از موتورهای پیشــران ســرمایه گذاری در 
کشــور و راهکارهــای خــروج از وضعیت 
ســرمایه گذاری پایین باشد. به نظر من باید 
در مورد تلفیق ایده تاسیس بانک توسعه با 
نقشی که صندوق توسعه ملی ایفا می کند، 
به یک جمع بندی برسیم و بتوانیم از همان 
ظرفیت در قالــب اساســنامه جدید و یک 
کارویژه جدید بهره ببریــم و به نظرم برنامه 
هفتم فرصــت خوبی اســت بــرای اینکه 
به توافقی بیــن دولت و مجلس برســیم تا 
تاســیس این نهاد ذیل برنامه هفتم توسعه 

صورت بگیرد.«
 این ســخنان وزیر اقتصاد درحالی است که 
در ویرایش اول ســند تحول دولت، یکی از 
محورهای مطرح شــده در مورد نهادسازی 
برای هدایــت اعتبارات توســعه ای به این 
صورت تعریف شده اســت: بازتعریف نقش 
بانک های تخصصی موجود در تأمین مالی 
توسعه و تأســیس بانک توسعه ای به منظور 
هدایت اعتبار به طرح های بزرگ توسعه ای 
کشــور و تعریف رابطه این بانک با صندوق 

توسعه ملی و بودجه عمرانی دولت.
ســخنان تازه وزیر اقتصاد، چندین بند در 
سند تحول دولت، سرفصل های تعیین شده 
برای برنامه هفتم، تاکیــد رئیس مجلس و 
دیگر مسئولان ارشد بر توجه به اقتصاد مولد 
و پیشــران های اقتصادی در برنامه هفتم و 
ده ها پژوهش و مقالــه تحقیقی همه بر یک 
موضوع تاکیــد و اتفاق نظر دارنــد و آن هم 
حمایت از پیشــران های اقتصادی به عنوان 
راه حلی مهــم و ضروری اســت؛ به عبارت 
ســاده تر و با لحاظ کردن تحریم ها، سوابق 
شــش برنامه توسعه پیشــین و همچنین 
تجربه کشــورهای توســعه یافته، تدوین 
برنامه هفتم با نگاه به اقتصاد مولد و حمایت 
از پیشران های اقتصادی و پروژه های بزرگ 
کارآفرینانه نه صرفا یکــی از راه حل که یک 

شاه راه و ضرورت است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور: نقدینگی به سمت تولید هدایت می شود

سازمان بورس خبر داد

استمرار مفاد بسته حمایتی دولت از بورس برای سال آینده
خریدار  ســازمان بورس و اوراق بهادار از 
استمرار مفاد بسته حمایتی دولت از بورس 
در ســال آینده خبر داد و اعلام کرد: صبح 
امروز جلســه ســتاد هماهنگی اقتصادی 
دولت با هدف بررســی راهکارهای حمایت 
از بازار ســرمایه و تقویت حاکمیت شرکتی 
برگزار شــد. روابط عمومی سازمان بورس 
و اوراق بهادار در توییتی نوشــت: در جلسه 
کمیته تخصصی ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت با حضــور نمایندگان دســتگاه های 
اقتصادی، معــاون اقتصادی رییس جمهور 
اعلام کرد مفاد بســته حمایتی از بورس که 
بهمن ماه سال گذشته مصوب شد، در سال 

آتی نیز حفظ و استمرار یابد.
براساس گزارش سازمان بورس، صبح امروز 
جلسه ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت با 
حضور نمایندگان سازمان برنامه و بودجه، 
بانک مرکزی، مرکــز پژوهش های مجلس، 
وزارت جهــاد کشــاورزی، وزارت اقتصاد 
و... با هدف بررســی راهکارهای حمایت از 
بازار ســرمایه و تقویت حاکمیت شــرکتی 
برگزار شــد.در جلســه کمیتــه تخصصی 

ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت با حضور 
نمایندگان دســتگاه های اقتصادی بخشی 
از بســته سیاســتی دولت جهت حمایت از 
بازار ســرمایه با محوریت تقویت حاکمیت 
شرکتی بررسی و همچنین ضرورت اصلاح 
روابط دولت و صندوق های بازنشســتگی با 

شرکت ها مطرح شد.
همچنین محسن رضایی، معاون اقتصادی 
رییس جمهــور اعــلام کــرد مفاد بســته 
حمایتی که بهمن ماه سال گذشته مصوب 

شد، در سال آتی نیز حفظ و استمرار یابد.
همچنین مقرر شــد با پیگیــری در دولت 
برخی بندهــای مصوب پیشــین همچون 
واریز بخشی از منابع صندوق توسعه ملی و 
مالیات نقل و انتقال به صندوق تثبیت طبق 

برنامه زمانی روشن شود.
گفتنی است با پیگیری های سازمان بورس 
پیش از این بخشــی از مطالبــات صندوق 
تثبیت از ســازمان امور مالیاتی وصول و به 
حســاب صندوق تثبیت واریز شــده بود و 
همچنین سازمان برنامه طبق قانون مکلف 
است عواید حاصل از مالیات معاملات اوراق 

بهادار را در صندوق تثبیت ســرمایه گذاری 
کند.

ســال گذشــته و در ادامه تداوم نوسانات 
حاکم بر معاملات بورس، مســوولان حاکم 
در دولت ســیزدهم مصوباتی را در راستای 
حمایت از بازار ســرمایه بــه تصویب دولت 
رساندند و این امر زمینه ساز برخی از خوش 
بینی ها برای بازگشت رونق به این بازار بود و 
در آن زمان عده ای این مصوبات را نخستین 
گام  دولت برای آغاز بهبود بازار ســرمایه و 

بازگشت اعتماد سهامداران اعلام کردند.

مصوبات دولت برای حمایت از بازار سرمایه 
به شرح زیر بود:

۱- ســال آینده ســقف قیمت خوراک گاز 
پتروشــیمی ها ۵ هزار تومان بــرای هر متر 
مکعب یعنی به نرخ صادراتــی خواهد بود. 
همچنین سوخت گاز کارخانه های فولادی 
۴۰ درصــد قیمــت خوراک پتروشــیمی 
خواهد بــود، قبلًا این مرجــع ۱۰۰ درصد 
بود که اکنون به ۴۰ درصد رســیده، یعنی 
هر مترمکعب حداکثر ۲ هزار تومان خواهد 
بود. نرخ خــوراک صنایع ســیمانی معادل 
۱۰ درصد قیمت نرخ خوراک پتروشــیمی 
اســت، البته همه این ها مستلزم تصویب در 

لایحه بودجه ۱۴۰۱ است.
۲- مالیات شــرکت های تولیدی در ســال 

آینده ۵ واحد درصد کاهش می یابد.
۳-  سال آینده فرمول حقوق دولتی معادن 

تغییر نمی کند.
۴- معــادل مالیات نقل و انتقال ســهام در 
بازار ســرمایه جهت تقویت صندوق توسعه 

و تثبیت بازار اختصاص می یابد.
۵- علاوه بــر اوراق قبلی ۳۰ هــزار میلیارد 

تومان برای صندوق تثبیت بازار اختصاص 
می یابد به شــرط اینکه اوضاع بازار مناسب 

باشد.
۶- درصد وجوه ســهام دولتی کــه در بازار 
عرضه اولیه می شــود بــرای بازارگردانی 

همان سهام اختصاص می یابد.
۷- انتشار اوراق دولتی در بازار با رعایت ۵۰ 
درصد جریان ورودی منابع به بازار سرمایه 
انجام می شود. یعنی در ماه هایی که جریان 
ورودی نقدینگی بیشتر است، اوراق دولتی 

منتشر می شود.
۸- بانک مرکزی مؤظف شــد نرخ تســعیر 
دارایی های دولتی را معادل ۹۰ درصد نرخ 
ســامانه نیما در ۶ ماه گذشته اعلام کند که 
این مســئله مورد تقاضای فعــالان بانکی و 

بورسی بوده است.
۹- رئیس ســازمان بورس برای جلســات 
ســتاد اقتصادی و کمیته »و« بند ۵ دعوت 

می شود.
۱۰- بانــک مرکزی برای مداخلــه در بازار 
ثانویه اوراق نرخ سود بین بانکی را در سقف 

۲۰ درصد در نظر می گیرد.
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افزایش ۱۲ درصدی صادرات صنعت پوشاک
معاون صنایع عمومی وزارت صنعت، معــدن و تجارت از افزایش وزنی 
۱۲ درصدی صادرات صنعت پوشاک نسبت به شش ماهه سال گذشته 

خبر داد.
 محمد مهدی برادران با اشــاره بــه کاهش قیمت مــواد اولیه صنعت 
نســاجی گفت: پتروشــیمی ایران طبق تفاهماتی که با انجمن صنایع 
نساجی ایران و اداره کل نســاجی وزارت صمت انجام داد باعث افزایش 

تولید شد و قیمت نخ کاهش پیدا کرد.
وی با اشــاره به کاهش قیمت از ۳۴ هزار تومان در ســه ماهه نخســت 
امســال به قیمت ۲۷ هزار تومان افزود: کاهش قیمت مواد اولیه باعث 
می شود که قیمت نخ هم کاهش پیدا کند و این مسئله در بازدیدهایی 
که از واحدهای تولیدی صورت گرفت نیز از سوی تولید کنندگان اعلام 

شد.
بــرداردان تاکید کرد: البته هزینــه ارزش افزوده در زنجیره پوشــاک 
بالا رفته است که باید تک تک این زنجیره ها ســهم خود را کم کنند تا 
محصول نهایی که پوشاک است، کالایی رقابتی شود. وی با اشاره به روز 
ملی صادرات نیز گفت که در صنعت پوشاک ۱۲ درصد نسبت به شش 

ماهه پارسال افزایش صادرات وزنی داشته ایم.
معاون صنایع عمومــی وزارت صمــت همچنین با اشــاره به کاهش 
تعرفه های واردات مواد اولیه پوشاک گفت: در برخی پتروشیمی ها مثل 
پتروشــیمی تندگویان، افزایش تولید مواد اولیه از ۴۰۰۰ تن به حدود 
۸۰۰۰ تن در هفته رسیده که باعث شــده با انباشت مواد اولیه پوشاک 

مواجه شویم که واحدها به صورت سه شیفت کار می کنند.
او با اشــاره به اشــتغال پذیر بودن واحدهای تولیدی پوشاک افزود: در 
سال جدید ۴۲۲ هزار اشــتغال در صنایع مختلف ایجاد شده و برخی از 

واحدهای پوشاک ۲۰ درصد افزایش اشتغال داشته اند.
وی صادرات پوشــاک و رقابتی بودن این صنعــت را از مزیت های آن 
دانســت و افزود: ما به هیچ وجه نخواهیم گذاشت به خاطر واردات این 

صنعت تعطیل شود.

مدیر زیرساخت ایمیدرو:
شرکت های بزرگ صنعتی و معدنی ۱۷ هزار 

وگاه می سازند مگاوات نیر
مدیر زیرساخت ایمیدرو اعلام کرد: شــرکت های بزرگ بخش معدن 
و صنایع معدنی ۲۱ ســاختگاه نیروگاهی با ظرفیــت ۱۷ هزار مگاوات 

تاسیس می کنند.
به گزارش ســازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو(، »منیژه غلامرضایــی« در دومین همایش پدافند غیرعامل 
صنایع معدنی افزود: با توجه به محدودیت هایی که در تامین برق ایجاد 
شده، ایمیدرو با شــرکت های بزرگ به توافق رسید که صنایع و معادن 

خودشان اقدام به ساخت نیروگاه کنند.
وی یادآور شد: در آغاز ۱۴ ساختگاه با ظرفیت ۱۰ هزار مگاوات معرفی 
شــد که با توجه به پشتیبانی تســهیلات و مشــوق هایی که در بسته 
حمایتی درج شــد، شــرکت ها علاقه مند به تامین برق اختصاصی در 

شرایط کمبود برق شدند.

غلامرضایی ادامــه داد: از این رو، ۲۱ ســاختگاه با ظرفیــت ۱۷ هزار 
مگاوات افزایش یافت که اغلب استان ها را دربرمی گیرد.

وی با اشاره به پیشــرفت طرح های نیروگاهی در دوره پیشبرد، گفت: 
میزان پیشرفت طرح ها در پیوست اولیه )۱۰ هزار مگاوات(، ۶۶ درصد 
و با الحاقیه )۱۷ هزار مگاوات( ۲۲ درصد اســت، عملیات اجرایی حدود 

پنج هزار مگاوات نیز آغاز شده و پیشرفت آن ۱۹ درصد است.
این مســوول ایمیدرو افزود: طرح نیروگاهی شــرکت توسعه معادن و 
فلزات با ظرفیت ۳۶۰ مگاوات، ۷۵ درصد پیشــرفت دارد و واحد گازی 
آن به بهره برداری رســیده است. واحد بعدی این شــرکت هم در آذر 

افتتاح می شود.
به گفته وی، طرح های نیروگاهی واحد فولاد مباکه با ظرفیت یک هزار 
مگاوات هم ۴۵ درصد پیشرفت دارد که پیش بینی می شود افتتاح این 

طرح ها از اواخر امسال یا اوایل سال آینده انجام شود.
مدیر زیرســاخت ایمیدرو با بیــان اینکه در حوزه پدافنــد غیرعامل، 
چالش ما در بخش صدور مجوزهاســت، ابراز امیدواری کرد: با توجه به 
ظرفیت ۲۰ درصدی نیــروگاه های صنایع معدنــی از کل ظرفیت ۸۰ 
هزار مگاواتی کشــور در احداث نیروگاه، همکاری نهادها را نیاز داریم تا 

این نیروگاه ها در زمان مقرر به بهره برداری برسند.

سهم پایین ایران در برداشت آب از خلیج فارس
مدیر زیرســاخت ایمیدرو با اشــاره به اینکه در جهان روزانه نزدیک به 
۱۰۷ میلیون متر مکعــب و در خاورمیانه ۵۰ میلیــون متر مکعب آب 
شیرین می شــود، گفت: آب شــیرین کن های خلیج فارس حدود ۲۴ 
درصد از کل این میزان را بــه خود اختصاص می دهند که بیشــتر آن 
توسط امارات و سپس عربستان انجام می شود. کویت، قطر و بحرین در 

رتبه های بعدی قرار دارند.
وی ادامه داد: با وجود اینکه ایران پهناورترین کشــور در امتداد خلیج 
فارس است، اما کمترین ظرفیت آب شــیرین کن را دارد، به طوری که 
ظرفیت خط نخست انتقال آب افتتاح شــده نزدیک به ۶۵۰ هزار متر 

مکعب است.
غلامرضایی اضافه کرد: با بهره بــرداری از خطوط دیگر، این میزان به ۲ 
میلیون تن متر مکعب در روز می رسد که با این همه در مقایسه، جایگاه 

بسیار پایینی خواهد داشت.

دستاوردهای قابل توجه در طرح های آبی
وی با اشاره به تعامل مناســب بین ایمیدرو و سازمان پدافند غیر عامل، 
تصریح کــرد: هماهنگــی و همکاری بیــن این دو ســازمان در زمینه 
طرح های شیرین ســازی و انتقــال آب خلیج فــارس و دریای عمان، 

دستاوردهای قابل توجهی در مراحل مطالعات و طراحی داشته است.

ایجاد وحدت رویه بین طرح های نیروگاهی در تعامل
 با سازمان پدافند غیر عامل

مدیر زیرساخت ایمیدرو در ادامه اظهار داشــت: با تعامل برقرار شده با 
ســازمان پدافند غیرعامل، موفق به دریافت مجوز همه ساختگاه های 

)سایت( نیروگاهی به صورت مشروط از این سازمان شدیم.
غلامرضایی گفت: این اقدام ســبب ایجاد وحدت رویــه در مطالعات 
پدافند غیرعامل طرح های ســاخت نیروگاه صنعت و معدن شــد و با 
نظارت راهبردی انجام شده، الزامات ســاختاری به همه واحدها ابلاغ 
شد.وی بیان داشــت: این امر موجب می شــود تا در طول دوره ساخت 
به صورت متمرکز در انجام اقدامات راهبری، همســان سازی شده و در 

فرایند کار تسریع شود.

تولید

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: از زمان روی 
کار آمدن دولت ســیزدهم تاکنون ۲ هزار و ۸۶ واحد 
صنعتی تعطیل یا نیمه تعطیل احیا شده که ۷۶۶ مورد 

آن در سال جاری بوده است.
 در مراســم تجلیــل از صادرکنندگان نمونه کشــور، 
رییس جمهور اعلام کرد: بیش از ۲ هزار کارخانه و واحد 
تولیدی و صنعتی تعطیل یا نیمه تعطیل در یک ســال 

گذشته احیاء شده است.
در این زمینه »علی رســولیان« معاون وزیر صنعت در 
گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا افزود: آمارهای یاد 
شده از سوی رییس جمهوری، همگی متعلق به بخش 

صنعت و مربوط به صنایع کوچک و متوسط است.
وی بیان داشــت: از این تعداد یک هــزار و ۳۲۰ مورد 
مربوط بــه ســال ۱۴۰۰ و از زمــان اســتقرار دولت 

سیزدهم است.

مدیرعامــل ســازمان صنایــع کوچــک و 
شــهرک های صنعتی ایران اظهار داشت: از 
ابتدای امســال تاکنون نیز ۷۶۶ واحد راکد و 
نیمه تعطیل فعال شده  است و به این ترتیب، 
در مجمــوع تعداد واحدهای احیاء شــده ۲ 

هزار و ۸۶ واحد است.
وی با بیــان اینکــه تعداد واحدهــای راکد 

داخل شــهرک های صنعتــی رو به کاهش اســت، از 
طرح »افزایش ظرفیت تولیــد« وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت خبــر داد که ســازمان صنایــع کوچک و 

شهرک های صنعتی ایران متولی آن است.
رســولیان ادامه داد: این طرح شــامل دو بخش است 
که بخش نخســت آن مربوط به فعال شدن واحدهای 
تعطیل بوده و امســال احیاء نزدیک بــه ۲ هزار واحد 
تعطیل در دستور کار است.وی اضافه کرد: بخش دوم 

این طرح مربوط به واحدهــای نیمه تعطیل 
با کمتــر از ۵۰ درصــد ظرفیت اســت که 
هدفگذاری امســال آن سه هزار و ۳۰۰ واحد 
است.معاون وزیر صمت، از احیاء ۵۳۳ واحد 
نیمه تعطیل در این طرح از ابتدای سال خبر 
داد و گفت: انتظار می رود با تقســیم استانی 
انجام شــده واحدهای راکد و نیمه تعطیل، 
همچنیــن فعالیــت کلینیک هــای کســب و کار در 
استان ها و فعال شدن یک هزار و ۲۰۰ مشاور در بیرون 
و داخل شــهرک های صنعتی، احیاء ایــن واحدها در 

نیمه دوم سال سرعت بگیرد.
وی همچنین به همایش »نهضت احیا« اشاره کرد که 
روزهای آینده در محل سالن اجلاس سران کشورهای 
اســلامی برگزار خواهد شــد و افزود: در این همایش 
ملی همه معاونان ســازمان صنایع کوچک استان ها و 

کلینیک های کسب و کار حضور خواهند داشت.
رســولیان خاطرنشــان کرد: اقدام دیگری که از سوی 
ســازمان صنایع کوچک در دســتور کار قرار گرفته، 
حمایت از بخش خصوصی به منظــور احیاء واحدهای 
راکد و نیمه فعال است و امروز برخی از آنها خود متولی 
کار شده و به احیاء واحدها می پردازند و در حقیقت به 

یک کسب و کار تبدیل شده است.
وی گفت: بــا توافق وزیــر صمت با رییــس کل بانک 
مرکزی و وزیــر اقتصاد، برای احیــاء واحدهای راکد و 
نیمه فعــال، همچنین نوســازی و بازســازی واحدها 
تامین مالی ۵۰ هــزار میلیارد تومانــی در این زمینه 
مقرر شده اســت.مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی ایران همچنین به قول مساعد 
معــاون اول رییس جمهوری برای تامیــن مالی ۵۰۰ 

میلیارد تومانی در این زمینه اشاره کرد.

معاون امور بازرگانی و توســعه تجارت سازمان صنعت، 
معدن و تجارت اســتان تهــران از صــادرات بیش از دو 
میلیــارد و ۴۷۷ میلیون دلار کالا از تهــران در نیمه اول 
امســال خبر داد و گفت که پنج بازار نخســت صادراتی 

استان تهران، ترکیه، عراق، آلمان، افغانستان و پاکستان 
است.حســن میرزایی، با بیــان اینکه براســاس اعلام 
گمرک، صادرات اســتان تهران بر اســاس استان مبدأ 
تولید، چهار میلیون و ۷۴۶ هزار تن، به ارزش دو میلیارد 

و ۴۷۷ میلیون دلار بوده، اظهار کرد: سهم استان تهران از 
صادرات کل کشور ۱۰.۲ درصد است، اما صادرات تهران 
براســاس گمرک ۳۵۷ هزار تن بــه ارزش ۵۷۳ میلیون 
دلار است که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل به لحاظ 

ارزشی ۱۸.۶ درصد افزایش داشته است.میرزایی با بیان 
اینکه پنج بازار نخست صادراتی اســتان تهران، ترکیه، 
عراق، آلمان، افغانستان و پاکستان است، گفت: سهم این 

بازارها از کل صادرات استان ۶۱.۳ درصد است.

صمت

صادرات

خریدار  سرپرســت مرکز توسعه تجارت 
الکترونیکی )تتا( گفت: مطابق گزارش های 
موجود، گردش مالی تجــارت الکترونیک 
در فضای اینستاگرام در ســال ۱۴۰۰ بین 
۲۵ تا ۳۰ هزار میلیارد تومان بود که حدود 
۲.۷ درصــد از کل گــردش مالــی تجارت 

الکترونیک کشور را شامل می شود.
در روزهای گذشته عده  ای با ارائه آمارهای 
نادرست از میزان کســب وکارهای تعطیل 
شــده، ارقامی عجیب و غریبی برای تجارت 
الکترونیــک در فضــای اینســتاگرام ارائه 
کردند. ایــن در حالی اســت که بررســی 
گزارش های موجود نشان دهنده غلط بودن 
ادعاها در این زمینه اســت و تقریباً در همه 
موارد مشخص شده که این ادعاها هیچ پایه 

و اساسی نداشته است.
پیش تر »علیرضــا شــاه میرزایی« معاون 
وزارت صمــت اعــلام کــرد: »تجــارت 
الکترونیکــی« و کســب و کار مجازی در 
کشــور، دســت کم یک هــزار و ۳۰۰ هزار 
میلیارد تومان در ســال فروش دارد و صدها 
زیرشــاخه دارد و کســب وکارهایی که در 
اینســتاگرام بودند، کمتر از سه درصد این 

عدد بودند.

گردش مالی رسمی تجارت 
الکترونیک کشور یک هزار و 230 

همت است
در این ارتباط، »امیــن کلاهدوزان« افزود: 
مرکز توســعه تجارت الکترونیک همه ساله 
طبق قانون گزارش رســمی تجارت در این 
حوزه را منتشــر می کند که آخرین آمار آن 

مربوط به سال ۱۴۰۰ است.
وی گفت: مطابــق آمارهای ســال ۱۴۰۰ 
جمــع گــردش مالــی رســمی تجارت 
الکترونیک کشــور یک هــزار و ۲۳۰ همت 
)هزار میلیــارد تومان( اســت؛ ایــن آمار 
مربوط به شــرکت ها و کســب و کارهایی 
است که نزد وزارت صنعت، معدن و تجارت 
شناســنامه داشــته، »اینمــاد« گرفته یا 
عضو اتحادیه هســتند و بر این اساس مورد 
پایش قرار گرفتــه و از حمایت های موجود 

بهره مند می شــوند.اینماد یا نمــاد اعتماد 
الکترونیک )E-Namad( نشانه ایســت که 
توســط مرکز توســعه تجارت الکترونیکی 
به کســب وکارهای مجازی ارائه می شــود. 
در اصل باعــث اعتماد بیشــتر کاربران در 

استفاده از سایت ها می شود.

گردش مالی تجارت الکترونیک در 
اینستاگرام بین 2۵ تا 30 همت بود

سرپرست مرکز توسعه تجارت الکترونیکی 
بیان داشــت: مطابق این گــزارش، گردش 
مالــی تجــارت الکترونیــک در فضــای 
اینستاگرام در ســالی که گذشت بین ۲۵ تا 
۳۰ همت بود که حــدود ۲.۷ درصد از کل 
گردش مالی تجــارت الکترونیک کشــور 
را شــامل می شــود؛ در این میان حتی اگر 
تبلیغــات، اســتوری ها و غیــره در فضای 
اینستاگرام را به این رقم اضافه کنیم حدود 
۳.۵ درصد از گردش مالــی در این حوزه را 

شامل خواهد شد.
وی به اثرگــذاری و درگیر شــدن افراد در 
شــبکه های اجتماعی اشــاره کرد و اظهار 

داشــت: تخمین زده می شــود بین ۳۰۰ تا 
۳۵۰ هزار نفر در اینستاگرام صفحه تجارت 
الکترونیک داشــته باشــند که بین ۶۰۰ تا 

۸۰۰ هزار شغل را شامل می شود.
کلاهــدوزان اضافه کــرد: نکتــه ای که در 
خصــوص این شــغل ها قابل تامل اســت، 
تعدادی از آنها مشاغل مکمل هستند؛ یعنی 
به طور مثال شخص مغازه ای در بازار داشته 
و با ایجاد صفحه ای در اینســتاگرام در کنار 
مغازه خود فعالیت می کرد و بر این اســاس 
در هر دو جا شاغل محسوب می شده است؛ 
در این زمینه وزارت کار بایــد به اظهار نظر 

بپردازد.
وی افزود: برخی دیگــر از افراد در حقیقت 
کارمندانی هســتند که در این فضا شــغل 
دومی بــرای خــود تعریف کــرده بودند 
و ایــن افراد نیز جــزو همان آمــار ۶۰۰ تا 
۸۰۰ هزار نفری اشــتغال قرار می گیرند، 
اما دسته ســوم تنها محل درآمدی شان از 
این صفحات بوده است.سرپرســت مرکز 
توســعه تجارت الکترونیکی بیان داشت: 
ایــن صفحــات اینســتاگرامی یکنواخت 

نبودند، به طــوری که برخــی از آنها تنها 
یک هزار دنبال کننــده و برخی دیگر بیش 
از ۱.۵ میلیون دنبال کننده داشــته است و 
بنابراین تنوع اثرگذاری در این صفحات را 

شاهد بودیم.

۹۵ درصد تجارت و کسب
 و کار الکترونیکی غیر رسمی

 در اینستاگرام است
وی ادامه داد: با این حال برخی گزارش های 
 Techrasa قابــل اتکا از جملــه گــزارش
نشــان می دهد اکثر این صفحات بین ۱۰ 
هزار تا ۵۰ هــزار دنبال کننده داشــته که 
بر این اســاس متوســط دنبال کننده های 
اینســتاگرامی در ایران یک هزار و ۴۰۰ نفر 

بوده است.
کلاهدوزان در عین حال گفت: بیش از ۹۵ 
درصد تجارت و کسب و کار الکترونیکی غیر 
رسمی در کشــورمان در اینستاگرام اتفاق 
افتاده و شبکه اجتماعی اثرگذار دیگری در 
عمل وجود نداشــت و پیش بینی می شود تا 
پایان امسال دســت کم ۱۵ درصد رشد در 

این حوزه شاهد باشیم.

2.7 درصد از گردش مالی تجارت 
الکترونیک کشور در فضای اینستاگرام

وی تاکید کرد: با وجود مطالب یاد شــده و 
اتفــاق افتادن بخش عمــده و ۹۷ درصدی 
اقتصــاد و تجــارت الکترونیــک در فضای 
خــارج از اینســتاگرام، اما رویکــرد ما این 
است که شرایطی فراهم کنیم تا شرکت ها، 
مجموعه هــا و کســب و کارهایــی که در 
اینستاگرام فعال بودند، وارد فضای رسمی، 
حرفه ای و شناسنامه دار شــوند تا علاوه بر 
دریافت حداکثری امکانات و تســهیلات، 

توسعه کسب و کارشان سرعت بگیرد.
سرپرســت تتا با بیان اینکه مرکز توســعه 
تجــارت الکترونیکی این مهم را تشــویق 
کرده و از افراد برای ورود به فضای رســمی 
کســب و کار الکترونیکی حمایت می کند، 
خاطرنشــان کرد: به طور مثــال اگر فردی 
در فضــای اینســتاگرام موفق بــه جلب و 
جذب ۱۰ هــزار دنبال کننده شــده بود، با 
معرفی پلتفرم های جدیــد، معادل همین 
میزان دنبال کننــده به شــکل حمایتی و 
با گزینه هــای تشــویقی در اختیارش قرار 

خواهد گرفت.
وی گفت: مــا توصیه می کنیــم که دولت 
مداخله ای در حوزه انتخاب و معرفی پلتفرم 
و محیط کسب و کار نداشــته باشد و اجبار 
نکند، اما می تواند توصیه و راهنمایی داشته 

باشد.
کلاهدوزان ادامه داد: مــا ترجیح می دهیم 
کسب و کارها به یک هویت مستقل رسیده، 
وب سایت خودشان را داشــته و برند خود را 
ثبت کنند و وارد باشــگاه تجارت حرفه ای 

الکترونیک شوند.
وی یادآور شــد: افرادی که به امور تجاری 
می پردازند نیز ثبــات در کار، قابلیت بزرگ 
شــدن کســب و کار از نظر فنی و موضوع 
مخاطبــان در آن پلتفرم خاص برایشــان 
بسیار مهم است که تلاش می شود با معرفی 
پلتفرم مناســب و ایجاد زمینه های لازم به 

این دغدغه ها پاسخ داده شود.

خریدار  وزیــر جهاد کشــاورزی گفت: 
ســامانه ای راه اندازی شــده که براســاس 
آن کشــاورزان می توانند از این هفته برای 
کشــت قراردادی گنــدم در آنجــا اعلام 
آمادگی کنند و در آن ســامانه بیمه شوند و 

نهاده های کشاورزی خود را دریافت کنند.
ســیدجواد ســاداتی نژاد در بزرگداشــت 
روز جهانی غــذا با بیان اینکــه اگر به آینده 
کشــاورزی ایران امید داریم و اگر قرار است 
اتفاقی در این بخش بیفتد، باید از راه دانش 
و فناوری باشد اظهار کرد: همه ما باید کمک 
کنیم تا دانش و فناوری در بخش کشاورزی 
رشد و توسعه یابد. باید کمک کنیم مردم ما 
غذای سالم، با کیفیت، ارزان با منشأ داخلی 

استفاده کنند.
وی ادامه داد: رئیس جمهــوری ماموریتی 
به وزارت جهاد کشاورزی داده است و تمام 
برنامه های مــا نیز در راســتای تحقق این 
ماموریت اســت که بتوانیم غذای سالم، با 
کیفیت، ارزان با منشأ داخلی داشته باشیم. 
به همین منظور ما کشــاورزان از ســازمان 

تحقیقــات، آمــوزش و ترویج کشــاورزی 
درخواست بذر پرمحصول تر، مقاوم تر، نهال 
گواهی شده با کمترین میزان مصرف آب و 

تولید بالا، تولید کند.
وزیر جهاد کشــاورزی در بخش دیگری از 
صحبت هایش بــه اقدامــات وزارت جهاد 
کشاورزی در یک سال گذشــته اشاره کرد 
و گفت: بحث کشــاورزی قراردادی از سال 
گذشــته و در ابتدای دولت شــروع شــد و 
امســال نیز به گنــدم و بخش هــای دیگر 
رســیده اســت البته نیاز بــه حمایت همه 
بخش ها دارد. ابزار مالی آن درســت شده و 
سامانه ای نیز راه اندازی شده که از این هفته 
کشــاورزان می توانند آمادگی خود را برای 
کشــت قراردادی گندم اعلام کنند که در 
آنجا به آنها خدماتی چــون کود و بیمه داده 

خواهد شد.
وی افزود: افزایش قیمــت خرید تضمینی 
گندم نیز از دیگــر اقدامــات وزارت جهاد 
کشاورزی در راســتای حمایت از تولید بود. 
همچنین الگوی کشت را بعد از سال ها ابلاغ 

کردیم و یارانه هایی را نیز بر اســاس الگوی 
کشت تخصیص خواهیم داد. از سال ۱۴۰۲ 
نیز عوارض  برروی محصولات آب بر تعیین 
خواهیم کرد تا محصولات اساسی در کشور 
تولید شود. بنا داریم ســبزی و صیفی را نیز 
به گلخانه ها ببریم که در این راســتا به ۱۰۰ 
هزار هکتار گلخانه نیــاز داریم و اگر بانک ها 
به ما کمک نکننــد، موفق نخواهیم شــد. 
علوفه نیز به مراتع انتقال داده می شــود تا 

محصولات اساسی کاشته شود.

به گفته وی، ســازمان تات بــه زودی از ۹۵ 
بذر اصلاح شــده رونمایی خواهــد کرد. او 
همچنین به تولید گوشــت نیز اشــاره کرد 
و گفت: در تولید گوشــت گوسفند نیازمند 
اقدامات ویژه ای هســتیم که از ســازمان 
تحقیقات امور دام و تات درخواســت داریم 
تولید سالانه گوشــت گوسفند را ۹۰ روزه با 

تغذیه و اصلاح پیش ببریم.
وزیر جهاد کشــاورزی در ادامه به صادرات 
محصولات کشاورزی اشــاره و تاکید کرد: 
در صادرات سیب به پاکســتان، کیوی به 
هند، گوشــت و مرغ به عــراق، لبنیات به 
روسیه مشکلاتی داشتیم که در این راستا 
اقدامات زیادی انجام شــد و این مشکلات 
نیز حل شده اســت. در صنایع تبدیلی نیز 
قصد داریم کمبودهــای زنجیره ارزش را 

حل کنیم.
ساداتی نژاد با بیان اینکه برای تولید غذای 
ارزان نیاز به افزایش بهره وری داریم، گفت: 
اگر می خواهیم غذای ارزان داشــته باشیم، 
ســازمان تحقیقــات، آمــوزش و ترویــج 

کشاورزی باید وارد کار شود. همچنین باید 
به بازاررسانی نیز توجه شود.

وی اضافــه کــرد: در همین راســتا از روز 
گذشته سامانه ستکاوا راه اندازی شد که به 
وسیله این ســامانه خروج مرغ از مرغداری 
تا رســیدن به دســت مصرف کننده قابل 
رصد خواهد بود. بر اســاس تدابیر در نظر 
گرفته شــده تمامــی خرده فروشــی ها و 
فروشــگاه های پروتئینــی و زنجیــره ای 
می تواننــد در مرحلــه اول راه اندازی این 
سامانه مرغ منجمد سفارش دهند که این 
مرغ به هر میزانی کــه بخواهند به صورت 
بهداشتی به آنها تحویل داده می شود. مرغ 
گرم هم به زودی وارد این ســامانه خواهد 

شد.
وی تصریح کرد: کاشــت یک میلیارد نهال 
در دســتور کار اســت، لایحه آبخیزداری 
نیز در دولت بوده و قرار اســت بر اساس آن 
عملیات آبخیزداری را طی ۱۰ سال به اتمام 
برسانیم. همچنین برنامه هایی برای کنترل 

گرد و خاک نیز در دستور کار داریم.

۲۰۸۶ واحد صنعتی تعطیل و نیمه تعطیل از ابتدای دولت سیزدهم احیا شد

ترکیه، اولین مقصد صادراتی کالاهای تهران
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حال وخیم سدهای کشور
آمار دفتر اطلاعات و داده های آب کشــور نشــان می دهد، با ســپری 
شدن ۳۰ روز از ســال آبی )۱۴۰۲-۱۴۰۱( میزان حجم آب در مخازن 
سدهای کشــور حدود ۱۸.۱۲ میلیارد مترمکعب بوده و شاهد کاهش 

۱۴ درصدی ورودی به مخازن نسبت به سال گذشته هستیم.
کشور در ســال آبی ۹۹ - ۱۴۰۰ رتبه سوم خشکســالی را در طول ۵۰ 
سال گذشته و سال آبی ۱۴۰۰ - ۱۴۰۱ که شهریورماه به پایان رسید، 

رتبه یازدهم خشکسالی را داشته است.
ایــن درحالی اســت کــه طبــق پیش بینی ســازمان هواشناســی 
بارندگی های امسال نسبت به شــرایط نرمال ۷۰ درصد کاهش داشته 
و میزان بارش های پاییز ۵۰ درصد کمتر از شــرایط نرمال خواهد بود؛ 
وضعیت بارندگی مهرماه نشان می دهد که پیش بینی ها تقریبا درست 

بوده است.
آمارها نشان می دهد که از ابتدای ســال آبی جدید تا ۲۴ مهرماه میزان 
بارندگی در کشــور ایران به طور میانگین در حدود ۰.۸ میلی متر بوده، 
این در حالی اســت که میزان بارندگی بلندمــدت در همین تاریخ در 

حدود ۴.۸ میلی متر بوده است.
علاوه بر کاهش بارندگی طی سال های اخیر و سال آبی جاری اطلاعات 
آب و هوایی نشــان می دهد که میانگین دما در مهرمــاه جاری در اکثر 
اســتان های کشــور از میانگین بلندمدت بیشــتر بود و در کل کشور 
در حدود ۲ درجه ســانتی گراد دمــای میانگیــن در روز ۲۴ مهرماه از 
میانگین بلندمدت مشــابه بیشــتر بوده است.بررسی وضعیت ورودی 
سدهای کشور نشــان می دهد ورودی به مخازن در سال آبی جاری به 
۸۳۰ میلیون متر مکعب رســیده که نســبت به مدت مشابه سال آبی 
گذشــته ۱۴ درصد کاهش دارد. همچنین  میزان پرشدگی سد زاینده 
رود در استان اصفهان، سدهای استان تهران، سدهای استان خوزستان 
و سدهای حوضه آبریز دریاچه ارومیه در شرایط فعلی به ترتیب حدود 

۱۱ درصد، ۱۹ درصد، ۴۳ درصد و ۲۹ درصد است.
ذخایر مخازن ســدهای تهران نیز در حــدود ۳۶۱ میلیون مترمکعب 
است درحالی که در سال گذشته در همین تاریخ حجم ذخایر سدهای 
تهران در حدود ۴۴۱ میلیون مترمکعب بوده که نشــان دهنده کاهش 

حدود ۱۸ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل است.

توافق های جدید ایران و ترکیه برای صادرات گاز
 مدیر دیســپچینگ شــرکت ملی گاز ایــران از برگزاری نشســت با 
نمایندگانی از شــرکت بوتاش ترکیه و توافق های تــازه برای افزایش 

صادرات گاز خبر داد.

به گزارش شرکت ملی گاز ایران، محمدرضا جولایی درباره این نشست 
گفت: طبق توافق های انجام شــده، همه فعالیت های فنی، عملیاتی و 
اجرایی صادرات گاز به ترکیه در ۶ ماه آینده با هماهنگی دو طرف انجام 
خواهد شد که این موارد شامل برنامه های عملیاتی، تعمیرات، حفاظت 
کاتدی و پوشش خطوط بین ایران و ترکیه و نوسازی ایستگاه بازرگان و 

دیگر موارد مربوط به صادرات گاز به این کشور می شود.
وی با بیان اینکه در این نشســت فشــرده در مورد ظرفیت انتقال گاز، 
انجام خدمات فنی و مهندسی و افزایش دیگر همکاری ها بحث و تبادل 
نظر شد، افزود: صنعت عظیم گاز کشور با شــتاب در مسیر توسعه گام 
برمی دارد و ایران به عنوان منبع تأمین مطمئن گاز در سرتاســر جهان 
شناخته می شــود، بنابراین باید این جایگاه را مهم بدانیم و چالش های 

آن را برطرف کنیم.
مدیر دیسپچینگ شــرکت ملی گاز ایران همچنین با اعلام رضایت از 
برگزاری این نشســت تأکید کرد: فراموش نکنیم کــه تداوم و افزایش 
صادرات گاز با برنامه ریزی برای توســعه و نگهداشــت از ظرفیت های 

موجود تولید و بهینه سازی مصرف، امکان پذیر خواهد بود.

میزان فرآورش گاز در پالایشگاه پارس جنوبی 
مشخص شد

مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی اعلام کرد که از ابتدای تأســیس 
این مجموعه تاکنــون بیش از ۲ هــزار و ۳۰ میلیــارد مترمکعب گاز 

طبیعی در پالایشگاه های پارس جنوبی فرآورش شده است.
 به نقل از شــرکت ملی گاز ایران، احمد باهوش در نشست مشترک 
با مدیران عامــل ســازمان منطقه ویــژه اقتصادی انــرژی پارس 
و نفــت و گاز پــارس که به مناســبت بیســت وچهارمین ســالروز 
تأســیس مجتمع گاز پارس جنوبی برگزار شــد، گفــت: از ظرفیت 
هر دو شــرکت مجتمــع گاز پارس جنوبــی و نفــت و گاز پارس به 
راهبری ســازمان منطقه ویژه پارس برای گســترش، رونق و بهبود 
تولید در پالایشگاه های ســیزده گانه مجتمع بهره می بریم و منطقه 
ویژه اکنون در همه حوزه های مهم گره گشــا، همــراه و هم پا بوده و 
امیدواریم چراغ روشــنی برای فردای بهتر در مسیر تولید پایدار گاز 

و محصولات جانبی باشد.
وی افزود: پارسال با اقدام های شــاخص، انجام حرکات نوآورانه و دانش 
بومی مدیران و کارکنان مجتمع بیــش از ۱۸۵ میلیارد مترمکعب گاز 
شیرین به خطوط سراسری کشور تزریق شــد و امیدواریم امسال نیز 
با انجــام عملیات تعمیرات اساســی موفقیت آمیز در پالایشــگاه های 

مجتمع، این رقم افزایش قابل توجهی داشته باشد.
مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی بــا بیان اینکه مأموریت اصلی این 
مجتمع، ارزش آفرینی حداکثری از منابع گازی منطقه اســت، اظهار 
کرد: کارکنان تلاشــگر و متخصص مجتمع با پایبنــدی به ارزش های 
ســازمانی، گام هــای بلندی همســو با این موضــوع برداشــتند و با 
مســئولیت پذیری در حوزه های اقتصادی، اجتماعی و محیط زیستی، 
با دســتاوردهای درخشان و ارزشــمند، به توانمندسازی سرمایه های 
انسانی و اشــتغال جوانان، اهتمام ورزیده و با خودباوری و خوداتکایی، 
پیشــگام در تولید پایدار گاز بوده و به برداشــت پایــدار از منابع همت 

گماشته اند.
باهوش تصریح کرد: خوراک دریافتی از ســکوها پارسال بیش از ۲۱۵ 
میلیارد مترمکعب بــود که این مقــدار با تلاش مدیــران، کارکنان و 
متخصصان مجتمــع گاز پارس جنوبی به ثبت رســید و امید داریم در 
سایه همدلی و کار گروهی این مسیر درخشان را همسو با عزت و شکوه 

کشور ادامه دهیم.
بر اســاس این گزارش، شــرکت مجتمــع گاز پارس جنوبــی یکی از 
شرکت های فرعی شرکت ملی گاز ایران است که سال ۱۳۷۷ تأسیس و 
عهده دار مسئولیت بهره برداری از تأسیسات خشکی فازهای چندگانه 
میدان گازی پارس جنوبی شــد؛ تأسیســاتی که طراحی و اجرای آنها 
را شرکت نفت و گاز پارس از شــرکت های فرعی نفت ایران انجام داده 
است. این شرکت با بهره گیری از متخصصان جوان به الگو و برند معتبر 

جهانی دانش فنی در میان همه صنعت کشور تبدیل شده است.

و نیر

چندی پیــش مدیرعامل شــرکت ملی نفــت از آغاز 
سوآپ فرآورده های نفتی روســیه از خاک ایران خبر 
داد؛ موضوعی که به گفته کارشناسان درصورت فراهم 
شدن زیرساخت های لازم می تواند یک معادله طلایی 

برای هر دو کشور باشد.
 ایران می تواند پل انتقال فرآورده هــای نفتی و گازی 
روسیه به دیگر کشــورها باشد و این کشــور به عنوان 
یکی از بزرگ تریــن صادرکنندگان نفــت و گاز دنیا، 
شــریک راهبردی ایران در بخش های مختلف انرژی 
است؛ همکاری ایران و روسیه ســبب کمک به توسعه 

میدان های نفت و گاز ایران خواهد شد.
بر این اساس، ایران و روسیه ظرفیت های بسیار بالایی 
به لحــاظ ذخایر نفــت و گاز و موقعیــت ژئوپلیتیکی 
دارند و با همکاری یکدیگر می توانند معادلات تازه ای 
را در حــوزه اقتصــاد بین الملل رقم بزننــد، آنطور که 
جواد اوجی - وزیــر نفت اعلام کرده در حوزه ســوآپ 
فرآورده های نفتــی نظیر بنزین در دریــای خزر و نیز 
تهاتر اقلام غیرنفتی دو کشور قادرند تا ۱۰ میلیون تن 
ســوآپ فرآورده های نفتی و غیرنفتی داشته باشند که 

خوشبختانه تأسیســات زیربنایی آن وجود 
دارد.

 به گفته وی، ترانزیت و ســوآپ نفت و گاز از 
روسیه، ایران را به هاب انرژی منطقه تبدیل 
و درآمدهــای ارزی فراوانی نصیب کشــور 
می کند. ایران و روســیه به عنوان کشورهای 
صادرکننــده گاز همکاری هــای فراوانی در 

حوزه سوآپ انرژی انجام داده اند.
همچنین جلیل ســالاری - مدیرعامل شــرکت ملی 
پالایــش و پخــش فرآورده هــای نفتی اخیــرا اعلام 
کرد که در حال حاضــر می توانیم بیــن ۳۰۰ تا ۴۰۰ 
هزار بشــکه نفت روسیه را از شمال ســوآپ کنیم و در 
پالایشــگاه های تهران و تبریز به مصرف برسانیم، اما 
تنها گلوگاه زیرســاختی، ظرفیت اســکله های بنادر 
شمالی اســت که فقط روزانه ۹۰ هزار بشکه می توانند 

دریافت کنند که البته قابلیت توسعه وجود دارد.
وی ادامه داد: البته ما نباید فقط به سوآپ فرآورده نفتی 
روسیه فکر کنیم، بلکه موضوع خرید و فروش یا تجارت 
فرآورده نیز می تواند در دستور کار و مذاکره قرار گیرد. 

با ســوآپ فرآورده روســیه، افزون بر کاهش 
هزینه ترانزیت، می توانیم یک حق سوآپ یا 
سوآپ فی نیز به ازای هر بشکه دریافت کنیم 
که ســود ایران را در این معاملــه دوچندان 
می کند. به طــور کلی تولید نفــت و فرآورده 
ایران در جنوب کشور اتفاق می افتد، اما قطب 
مصرف از تهران به سمت شمال کشور است، 
به این ترتیــب ما هزینه گزافی بابت انتقال ســوخت از 

جنوب به تهران و شمال کشور پرداخت می کنیم.
اخیرا نیز محســن خجســته مهر - مدیرعامل شرکت 
ملی نفت گفته اســت که همکاری ها با کشــور روسیه 
عمدتا علاوه بر توسعه میادین نفت و گازی که اکنون در 
فرآیند انجام مطالعات مهندسی مخزن و مطالعات پایه 
هستیم، شامل سوآپ فرآورده های نفتی نیز شده است 
و ما محموله هایی را در حال دریافت هستیم، قراردادها 
با برخی شــرکت های روســی جهت اثبــات فرآورده 
ســوآپ به صورت همنام و غیرهمنام شکل می گیرد و 
کار ســوآپ را چندین محموله از مبدأ ترکمنستان نیز 

انجام داده ایم که این مساله اقدام خوبی است.

در این باره - نرســی قربان - کارشــناس ارشد حوزه 
انرژی به ایسنا گفت: موضوع سوآپ فراورده های نفتی 
از دریای خزر موضوع جدیدی نیست و سال ها در مورد 
آن صحبت می شود اما اینکه در شــرایط فعلی اینکار 

انجام شود، ممکن است تبعاتی داشته باشد.
وی با بیان اینکه اگر روســیه تحریم باشد، این فرایند با 
مشکلاتی روبرو خواهد شــد، اظهار کرد: باید سیاست 
و برنامه ریزی هایــی را برای این مســاله درنظر گرفت 
و با ایجــاد راه حل هایی کار را پیش برد؛ قطعا ســوآپ 

فراورده می تواند اقدامی مثبت باشد.
 این کارشــناس با تاکید بر اینکه اگر این مساله درگیر 
تحریم ها نشود، بی شک اثرات مثبتی به دنبال خواهد 
داشت، گفت: در صورتی که زیرساخت ها فراهم باشد، 

این مساله می تواند برای هر دو کشور مفید باشد.
قربان با بیان اینکه در شــرایط فعلی باید برنامه ریزی 
منســجمی برای اجرای این طرح درنظر گرفته شود، 
تاکید کرد: تحقق ایــن موضوع یک بازی دو ســر برد 
برای هر دو کشــور خواهد بود اما باید زیرســاخت ها و 

برنامه ریزی های لازم برای آن انجام شود.

نفت

خریدار  مدیرعامل شــرکت مهندسی و 
توسعه گاز ایران از امضای قرارداد صادرات 
۴۰ دستگاه توربین ساخت ایران به روسیه 
خبر داد و اعلام کرد کــه تولید گاز ایران در 

دوران تحریم دو برابر شده است.
به گــزارش وزارت نفت، رضا نوشــادی به 
تبیین پیشرفت ها، فرصت ها و چالش های 
صنعت گاز پرداخــت و گفت: موفقیت های 
صنعتی کشــور منحصــر بــه زمینه های 
موشــکی و پهپــادی نیســت و اکنون ۸۵ 
درصد تأسیســات و تجهیزات مــورد نیاز 
صنعت گاز در داخل کشور ساخته می شود 
و به پشــتوانه همین توانمنــدی، به تازگی 
قــراردادی برای صــادرات ۴۰ دســتگاه 
توربین ســاخت ایران به کشور روسیه امضا 
شــده اســت.وی از بهره گیری از سیستم 
کنترل تمام ایرانی در ایستگاه تقویت فشار 
گاز خورمورج برای نخســتین  بار در کشور 
خبر داد و تصریح کرد: جوانان بااســتعداد 
ایرانی پس از انتقال موفق فناوری ســاخت 
توربین از کشــورهای اروپای شرقی و غربی 
به تلاش مقدس خود برای استقلال صنعتی 
ادامه دادند و اکنون کشــور بــه جایگاهی 
رســیده که توربین ملی از بازدهی بیشتری 
نســبت به انواع مشــابه خارجی برخوردار 
است.مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه 
گاز ایران بــا تأکید بر اینکه دســتاوردهای 
درخشــان صنعــت گاز در دوره تحریــم 
به دست آمده اســت، به مقایسه تاب آوری 
صنعت نفت ایران و ونزوئــلا در برابر تحریم 
پرداخت و یادآور شد: با آغاز تحریم ونزوئلا، 
مقدار تولید نفت این کشور آمریکای لاتین، 

ســقوط آزاد را تجربــه کــرد، به نحوی که 
ونزوئلا در مــدت زمان کوتاهــی از دارنده 
بزرگ تریــن ذخایــر نفتی جهــان به یک 
واردکننده تبدیل شــد و این در حالی است 
که تولید گاز ایــران در دوران تحریم به دو 

برابر افزایش یافته است.
نوشــادی با اشــاره به توطئــه قدرت های 
ســلطه گر به منظور خنثی  کــردن تلاش 
کشــورهای مســتقل برای دســتیابی به 
خودکفایی، توضیــح داد: آقــای اوباما در 
ســال ۲۰۰۳ دکترین جدید آمریکا مبنی 
بر بی نیازی ایــن کشــور از واردات نفت را 

ارائه کرد و همه دیدند کشــوری که در آن 
زمان روزانه ۶ تا ۷ میلیون بشــکه نفت وارد 
می کرد، اکنــون به همین مقــدار صادرات 
دارد و دســتیابی به این هدف، بــا تحریم 
ناجوانمردانه صاحبــان ۵۰ درصد مخازن 
نفتی دنیا یعنی عــراق، لیبی، ایران، ونزوئلا 

و روسیه محقق شده است.

کارشکنی آمریکا در عرصه تجارت 
جهانی گاز

وی با تحلیــل کارشــکنی آمریکایی ها در 
عرصه تجارت جهانی گاز گفت: در سال های 

اخیر ایالات متحده آمریکا به طور گسترده 
به راه اندازی کارخانه هــای تولید ال ان جی 
اقــدام و به تازگی نیز با تحریــم همه جانبه 
روسیه و سپس وقوع انفجار در خط لوله گاز 
نورداستریم، عملًا یکی از بزرگ ترین رقبای 

خود در صادرات گاز را از عرصه خارج کرد.
مدیرعامل شــرکت مهندســی و توســعه 
گاز ایران بــا بیــان اینکه ایــن اقدام های 
خباثت آمیز از ســوی مدعیان دموکراسی، 
آزادی و حقوق بشــر در حال انجام اســت، 
افزود: اکنون نیز دشــمنان تلاش می کنند 
دستاوردهای بزرگ کشور را کوچک جلوه 

دهند و با ســیاه نمایی وضع موجود و انتشار 
گســترده اطلاعات گمراه کننــده نگذارند 
مســئولان تصمیم هایی را که به نفع مصالح 

ملی است اتخاذ و اجرا کنند.
نوشــادی با بیان اینکه قیمت کنونی انرژی 
به هیچ عنــوان متناســب بــا هزینه های 
اکتشاف، استخراج، تولید، پالایش و توزیع 
نیست، تأکید کرد: هر رویه ای که اقتصادی 
نباشــد در درازمدت کشــور را با مشــکل 
روبه رو می کند و پیامدهایی مانند آلودگی 

محیط زیست و ترافیک دارد.
وی همچنیــن با بیــان اینکــه نیروگاه ها 
به دلیل ارزان بودن خــوراک، تمایلی برای 
تبدیل ســیکل ســاده به ترکیبی ندارند، 
ادامه داد: هر روز معادل ۵,۵ میلیون بشکه 
نفت در کشور مصرف می شود که با توجه به 
ورود مخازن گازی کشــور به نیمه دوم عمر 
و کاهــش تولید، در ســال های آینده دیگر 
ظرفیتی برای پاســخگویی به درخواســت 
فزاینده مصرف وجود نخواهد داشــت و این 
در حالی است که ما با صادرات گاز یا تبدیل 
آن بــه فرآورده های با ارزش افــزوده بالاتر 
می توانیم این ثروت خدادادی را در خدمت 

منافع و رفاه ملی به کار ببریم.
مدیرعامل شرکت مهندســی و توسعه گاز 
ایران در پایان با بیان اینکه این شــرکت با 
اجرای طرح هوشمندســازی شبکه توزیع 
گاز قصد دارد مصرف را منطقی کند، گفت: 
با ایــن تدبیر خانواده هــا می توانند از محل 
صرفه جویی، کســب درآمد کنند و افرادی 
که مصــرف بیــش از اندازه دارنــد، مکلف 

می شوند بهای آن را بپردازند.

وسیه معادله طلایی سوآپ فرآورده های نفتی ر

با اجرای سیاست های قیمتی و غیر قیمتی

وم اصلاح الگوی مصـرف گاز لز
خریدار  اصلاح قیمت هــا و تعرفه گذاری 
پلکانی بــرای گاز آیا می توانــد در ناترازی 
تولید و مصــرف گاز مثمر ثمر واقع شــود و 
بخشی از کمبود گازی کشــور ما را جبران 

کند؟
 با آغاز فصل ســرما این نگرانی برای مردم و 
مســئولین وجود دارد که امسال قطعی گاز 
نداشته باشــیم. چندی پیش جواد اوجی، 
وزیر نفــت با حضــور در مجلس شــورای 
اسلامی از کسری ۳۰۰ میلیون مترمکعبی 
گاز ســخن به میان آورد و راهکار ناترازی را 
سرمایه گذاری ۸۰ میلیارد دلاری در ۳ تا ۴ 

سال آینده عنوان کرده بود.
این صحبت هــای وزیر نفــت واکنش های 
فراوانی به دنبال داشــت و رئیس مجلس در 
واکنش به این موضوع گفــت: آقای اوجی، 
اگــر جنابعالی و بنده به عنــوان خدمتگزار 
مــردم در قانونگذاری و اجــرا حرفمان این 
باشــد که ۱۰ درصد از صندوق توسعه ملی 
را به ما دهید یا اینکــه ۸۰ میلیارد دلار پول 
دهید تا ناتــرازی را اصلاح کنیــم باید این 
پرســش انجام شــود که آیا این پول وجود 

دارد که داده شود تا این کار را انجام دهیم.
قالیباف بیان کرد: ما ســالانه بین ۶۰ تا ۸۰ 
میلیون دلار انرژی هایمان را هدر می دهیم، 
آیــا نمی خواهیــم در این کشــور تصمیم 
بگیریم، چگونه حاضریم دســت گدایی به 
هرجــا دراز کنیم و پول دهیــم ولی حاضر 
نیســتیم که اصلاحات لازم را انجام دهیم. 
این صحبت های قالیباف نشــان از پلکا نی 
شــدن گاز را دارد. چراکه در قانون بودجه 
۱۴۰۱ وزارتخانه هــای نفــت و نیرو مکلف 
شــده اند که، تعرفه های خــود را به نحوی 
اصلاح کنند که مشترکین تا الگوی مصرف 
به صــورت یارانه ای، مشــترکین پرمصرف 
بالاتر از الگوی مصرف به صورت غیریارانه ای 

و براســاس الگوی افزایش پلکانی )آی. بی. 
تی( تعیین شــود. اما همچنان در کشور ما 
برای استفاده از آب، برق و گاز از یارانه بهره 

مند شدند.

نا ترازی مصرف گاز دولت را به سمت 
تعرفه گذاری پلکانی سوق داد

مصرف گاز خانگی بهمن ســال گذشته از 
مرز ۶۸۰ میلیون متر مکعب گذشــت و به 
این ترتیب رکوردی تاریخی در مصرف گاز 
کشور ثبت شــد. در همین دوره سخنگوی 
شرکت ملی گاز اعلام کرد که بخش خانگی 
۸۰ درصــد از مصرف را به خــود اختصاص 
می دهد. البتــه باید در نظر داشــت که در 
ایران مصرف انرژی چندیــن برابر مصرف 

جهانی است.
اکنون این ســوال وجود دارد که آیا اصلاح 
قیمت ها به صورت پلکانی مثمر ثمر خواهد 
بــود؟ غلامرضا منتظری عضو کمیســیون 
اجتماعی مجلس شورای اســلامی درباره 
راهکار اجرای طرح تعرفه گــذاری پلکانی 
برای مدیریــت مصرف گازخانگــی به مهر 
می گوید: طرح تعرفه گــذاری پلکانی برای 
گاز مصرفی خانوارها روش خوبی اســت که 
بتوانیم به وسیله آن مصرف انرژی را کنترل 
کنیم و اگر این طرح عملیاتی نشود، مصرف 

انرژی هم قابل کنترل نیست.
وی درباره راهکار کنتــرل مصرف بیش از 
اندازه گاز خانگی در کشــور اضافه کرد: در 
هر حوزه ای ما نیازمند به یــک الگو و مدل 
مصرف هســتیم، از جمله در حوزه مصرف 
انرژی، در غیر این صورت معیار مشــخصی 
برای ارزیابی و تعیین قیمت بدون در دست 

داشتن الگوی مصرف نخواهیم داشت.
منتظری در ادامه افزود: اگر مقداری سرمان 
را بالا بیاوریم و به آینده کشــور بیاندیشیم 

قطع به یقین در نوع مصرف مــا تأثیرگذار 
خواهد بود. اما این یک نگاه فرهنگی اســت 
و قطع به یقین به تنهایی در کاهش مصرف 

تأثیر گذار نخواهد بود.
این عضو کمیســیون اجتماعی مجلس در 
ادامه گفت: باید در کنــار اقدامات فرهنگی 
و اجتماعی بــرای کنترل مصــرف انرژی 
اقدامات پیشــگیرانه نیز اعمــال کنیم، تا 
عدالت در مصــرف انرژی ســاری و جاری 
شــود. با اجرای طرح تعرفه گذاری پلکانی 
برای گاز مصرفی خانوارها موافق هســتم و 
معتقدم اگر این اقدام عملیاتی نشــود دچار 
تبعیــض در حوزه مصرف انــرژی خواهیم 
شــد.منتظری درباره تأثیر قیمت انرژی بر 
بهینه مصرف نکــردن آن توضیح داد: ارزان 
بودن انرژی هــم در این نوع مصرف بی رویه 
تأثیر گذار است، به همین دلیل باید الزامات 
قانونی را هم برای کنترل مصرف اجرا کنیم.

مردم باید از جزئیات تعرفه گذاری 
پلکانی مطلع باشند

این نماینده مجلــس یازدهم ادامه داد: باید 
مشوق هایی هم پیش بینی کنیم تا افرادی 
که به الگوی مصرف انرژی گاز خانگی پایبند 
هستند، تشویق شــوند تا این اندیشه زیبا 
را تکثیر کننــد. زیرا افرادی کــه ثروتمند 
هســتند، هر چقدر هــم هزینه بــرای گاز 
خانگــی بپردازند بازهم برایشــان اهمیتی 

ندارد.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس افزود: 
البته نکته ای که در اجــرای تعرفه گذاری 
پلکانــی و افزایــش هزینــه گاز بــرای پر 
مصرف ها باید رعایت شــود این اســت که 
این اقدامات باید بلندمدت باشــد نه اینکه 
مدت اجــرای آن بــرای بازه زمانــی کوتاه 
مدتی باشد.منتظری گفت: البته در اجرای 

تعرفه گذاری پلکانی باید تمام جزئیات این 
طرح در اختیار مردم قــرار بگیرد و از طریق 
رســانه ها مردم اقناع شــوند که چرا هزینه 
بالایی برای گازخانگــی می پردازند طبیعتاً 
وقتی دلیــل آن را بدانند دیگــر به تعرفه ها 

اعتراضی نخواهند داشت.

تعرفه گذاری پلکانی به عدالت 
نزدیک تر است

از دیگر نماینــدگان مجلس کــه بر تعرفه 
گذاری پلکانی تاکید دارد، جلال رشــیدی 
کوچی، عضو کمیسیون امور داخلی کشور 
و شوراها مجلس شــورای اسلامی است که 
در رابطه با اجرای طرح تعرفه گذاری پلکانی 
برای گاز مصرفی خانوارها جهت جلوگیری 
از هدر رفت انرژی بــه مهر می گوید: با توجه 
به مصرف بی رویه گاز تعرفه خانوارهایی که 
بیش از حد نرمال گاز مصرف می کنند، باید 
بیشتر شــود به این صورت که هزینه گاز بر 
اســاس مصرف خانوارها به صورت پلکانی و 

تصاعدی بالا برود.
نماینده مــردم مرودشــت، پاســارگاد و 
ارســنجان در ادامه خاطر نشان کرد: اینکه 
بخواهیــم تعرفه گاز را بــرای همه مردم به 
طور تســاوی ببینیم کار اشتباهی است. در 
مجلس و لایحه بودجه ۱۴۰۱ تعرفه گذاری 

پلکانی انرژی مصوب شده تا برای کسانی که 
مصرف پایینی دارند مشــوق هایی در نظر 
گرفته شــود و تعرفه انرژی کسانی که بیش 
از حد مجاز و بالاتر از سقف تعیین شده گاز، 
آب، برق مصــرف می کنند هــم به صورت 

پلکانی محاسبه شود.
رشــیدی کوچی ضمن تاکید بر اینکه برابر 
دیدن تمام مشــترکان خانگــی، عدالت را 
محقق نمی کند در حالــی که تعرفه گذاری 
پلکانی گاز خانگی به عدالت نزدیک تر است، 
افزود: درصد کمی از مردم مرفه بیشــترین 
یارانه پنهان حوزه انرژی را به دلیل مصرف 
بالایی که دارنــد به خودشــان اختصاص 
می دهند. عموم مردم یعنی حدود ۹۰ تا ۹۵ 
درصد مصرف نرمال در حد استاندارد از گاز 
دارند. ولی متأسفانه ۵ درصد مردم حق ۹۵ 
درصد دیگر را در بحــث یارانه پنهان انرژی 
اســتفاده می کنند.این نماینــده مجلس 
یازدهــم در توضیح علت حرکــت نکردن 
مردم به ســمت بهینه مصــرف نکردن گاز 
گفت: این مســئله را بایــد از چندین جنبه 
مورد بررســی قرار داد. اما اینکه مردم گاز را 
بهینه مصرف نمی کنند یــک واقعیت انکار 
ناپذیر است. این نماینده مجلس بر این باور 
است که مســائل فرهنگی هم در استفاده 

بیش از حد از گاز تأثیر گذار است.
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رییس مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش:
ح تغذیه رایگان در مناطق کم تر برخوردار  طر

 در حال عملیاتی شدن است
 رییس مرکز اطلاع رســانی و روابط عمومــی وزارت آموزش و پرورش 
گفت: طرح تغذیه رایگان در مناطق کم تــر برخوردار در حال عملیاتی 

شدن است.
 مصطفی بابایی با انتشــار پیامی در توییتر دربــاره اجرای طرح تغذیه 
رایگان نوشــت: با عزم دولت مردمی پس از ســال ها وقفه، در راستای 
توجه به موضوع عدالت و اهمیت ســلامت دانش آموزان به عنوان پیش 
نیاز آموزش، طرح توزیع تغذیه رایگان در مناطــق کم تر برخوردار در 

حال عملیاتی شدن است.
وی افزود: در روزهای گذشته مدارس روستایی در دو شهرستان استان 

همدان اولین میزبان این طرح بودند.
 کارشناسان تغذیه معتقدند که اگر کودکان و نوجونان انرژی، پروتئین 
و ریزمغذی ها را دریافت نکنند، بی شک به ســوءتغذیه دچار می شوند 
و این ســوءتغذیه خودش را به صورت کم وزنی، لاغــری و کوتاهی قد 
نمایان می کند، همچنین کارشناسان آموزشــی هم یادگیری بهتر را 
در گرو دریافت تغذیه بهتر دانش آموزان مــی دانند، بنابراین با توجه به 
اهمیت تغذیه کودکان و نوجوانان، طرح تغذیه رایگان به دانش آموزان 
در مدارس بویژه مناطق محروم مورد توجه کارشناســان و مســوولان 

قرار گرفت.
در این راستا،  یوســف نوری وزیر آموزش و پرورش از زمان شروع به کار 
خود، بر اجرای دوباره طرح تغذیه رایگان در مدارس تاکید کرد و  اعلام 
کرده بود: تغذیه رایگان پس از ۱۰ ســال وقفه به مدارس بازمی گردد.  
بسته امنیت غذایی دانش آموزان، از مهر در مناطق محروم، لازم التوجه، 

مرزی، روستایی و عشایری و حاشیه شهرها اجرا می شود.
وی افــزود: با توجه بــه اینکه ســلامت دانش آموز زیربنــا و پیش نیاز 
آموزش، یادگیری و تربیت دانش آموز است، آموزش و پرورش بنا دارد 
از ظرفیت اشخاص حقیقی، حقوقی و خیرین و نهادها به خصوص ستاد 
اجرایی فرمان حضرت امام)ره(، بنیاد مســتضعفان در اجرای این طرح 

کمک گیرد.

مستمری مهرماه بازنشستگان با اعمال افزایش 
ناشی از مصوبه شورای عالی کار پرداخت شد

 مستمری مهرماه بازنشستگان سایر ســطوح تأمین  اجتماعی با اعمال 
افزایش ناشی از مصوبه شورای عالی کار پرداخت شد.

به گزارش سازمان تأمین اجتماعی،  پرداخت حقوق مهر ماه نزدیک به 
۴ میلیون نفر بازنشستگان و مستمری بگیران تأمین اجتماعی با اضافه 
شــدن حدود ۲۶۰۰ میلیارد تومان به مجموع هزینه ماهانه پرداخت 

مستمری ها نسبت به ماه های ابتدایی سال، خاتمه یافت.

این دومین مــاه پرداخت حقوق بازنشســتگان و مســتمری بگیران 
تأمین اجتماعــی پس از اعمــال مصوبه شــورای عالــی کار در مورد 
مستمری بازنشستگان سایر سطوح اســت و طبق اعلام قبلی سازمان 
تأمین اجتماعی پرداخت مابه التفاوت مســتمری ۵ ماهه ابتدای سال 

جاری این دسته از بازنشستگان نیز از آبان ماه آغاز خواهد شد.
افزایش سالانه مستمری بازنشستگان تأمین اجتماعی در سال جاری، 
داســتان پر فراز و فرودی داشــت و حالا که موضوع با تحقق خواست 
بازنشستگان ســایر سطوح به ســرانجام رسیده اســت، نشان دهنده 
تلاش بی وقفــه مســئولان در دولــت مردمــی، مجلــس انقلابی و 
ســازمان تأمین اجتماعی در این مدت و نیــز پیگیری های کانون های 
بازنشســتگان برای افزایش قابــل توجه مســتمری پرداختی به همه 

سطوح بازنشستگان و مستمری بگیران است.
طبق تصریح مــاه ۱۱۱ قانون تأمین اجتماعی، حداقل مســتمری 
پرداختی به افراد واجد شــرایط دریافت مستمری کامل در هر سال 
)مشتمل بر  مســتمری ازکارافتادگی کلی، مستمری بازنشستگی 
و مجموع مســتمری بازمانــدگان( نباید کمتــر از  حداقل حقوق 
تعیین شده از سوی شــورای عالی کار برای کارگران مشمول قانون 
کار باشــد. علاوه بر آن طبق تصریح ماده ۹۶ قانون تأمین اجتماعی، 
ســازمان تأمین اجتماعی مکلف اســت میزان کلیه مستمری های 
بازنشســتگی، ازکارافتادگی کلی و مجموع مستمری بازماندگان را 
در فواصل زمانی که حداکثر از ســالی یک بار کمتر نباشد، با توجه 
به افزایش هزینه زندگی با تصویب هیأت وزیران به همان نســبت 

افزایش دهد.
در ســال جاری و بعد از تعیین میزان افزایش ســالانه حداقل دستمزد 
کارگران مشمول قانون در شــورای عالی کار در روزهای پایانی اسفند 
ماه ســال ۱۴۰۰، فرآیند تدوین پیشــنهاد ســازمان تأمین اجتماعی 
در مورد میزان و چگونگی افزایش مســتمری بازنشســتگان و ســایر 
مستمری بگیران این سازمان، در اولین روزهای کاری بعد از تعطیلات 
نــوروزی با مشــارکت و همکاری اعضــای هیأت مدیــره کانون عالی 

کارگران بازنشسته و مستمری بگیران آغاز شد.
میرهاشم موسوی، مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی نیز در پانزدهم 
فروردین مــاه و اولین روز کاری بعــد از تعطیلات نوروز با شــرکت در 
جلســه ای که با حضور نمایندگان کانون های بازنشســتگی تشکیل 
شــد، از افزایش منصفانه مستمری بازنشســتگان در سال ۱۴۰۱ خبر 
داد و پس از برگزاری چندین جلســه بــا نمایندگان بازنشســتگان، 
پیشــنهاد هیأت مدیره ســازمان تأمین اجتماعی در مــورد افرایش 
حقوق سالانه بازنشستگان، هفتم اردیبهشــت ماه براساس مفاد مواد 
۹۶ و ۱۱۱ قانون تأمین اجتماعی و با درنظر داشتن مفاد مصوبه شورای 
عالی کار، از طریق وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی، به هیأت وزیران 
ارسال شــد، اما با ابلاغ مصوبه هیات دولت در مورد افزایش مستمری 
بازنشســتگان تأمین اجتماعی در ۱۵ خرداد ماه، مشــخص شد که در 
هیات وزیران پیشنهاد ســازمان تأمین اجتماعی که مشتمل بر افزایش 
۵۷.۴ درصدی حداقل مســتمری ها و نیز افزایش ۳۸ درصدی بعلاوه 
رقم ثابت ۵۱۵ هزار تومان سایر سطوح مســتمری ها بود، با تغییراتی 

همراه شده است.
هرچند ســازمان تأمین اجتماعی پس از ابلاغ ایــن مصوبه، بلافاصله 
افزایش مقرر را در حقوق حداقل بگیران و ســایر ســطوح مســتمری 
بگیران از همــان خرداد ماه اعمــال و حقوق خرداد ماه آنــان با اعمال 
افزایش مقــرر محاســبه و پرداخــت شــد و مابه التفــاوت ماه های 
فروردین و اردیبهشــت نیز در ماه های تیر و مرداد به بازنشســتگان و 
مستمری بگیران پرداخت شــد، اما از همان روز ابلاغ مصوبه پانزدهم 
خرداد مــاه هیأت وزیــران، ســازمان تأمین اجتماعی فــارغ از جار و 
جنجال های رســانه ای، پیگیری اصــلاح این مصوبه را آغــاز کرد و با 
دستور رئیس جمهور به معاون اول برای بررسی مجدد موضوع افزایش 
مستمری بازنشســتگان و همچنین پیگیری های نمایندگان مجلس، 

امیدها به اصلاح این مصوبه افزایش یافت.

شهر

مهناز قربانی مقانکی  مدیرعامل شرکت 
خدمات ماشــینی تامین اجتماعی گفت: 
برنامه راهبری پاییز طلایــی تامین در راه 
است و از ظرفیت شــرکتهای دانش بنیان 
در ارائــه خدمات بهتــر به بیمه شــدگان 
استفاده می شود. شــرکت مشاور مدیریت 
و خدمات ماشینی تأمین متعلق به سازمان 
تأمین اجتماعی و از ســال ۱۳۷۰ تاکنون 
با تمرکــز بر کســب و کارهــای بیمه ای و 
ســلامت الکترونیک فعالیت دارد، تأمین و 
ارائه بالغ بر ۸ گروه محصولات، ســرویس ها 
و ســامانه های مدیریتی و کســب و کاری 
بیمه ای، درمانی و ســتادی بر عهده شرکت 
بــوده بنابرایــن مهمترین رکن ســازمان 
تأمین اجتماعی در راســتای طراحی و ارائه 
خدمات الکترونیکی و دیجیتالی در ســی 
سال گذشته بوده است. در همین خصوص 
گفتگویی با دامون خدابنده مدیرعامل این 

شرکت انجام داده ایم.
دامــون خدابنده به رویکــرد جدید دنیا در 
حوزه فناوری اشاره کرد و گفت: دنیا رویکرد 
جدیدی بــه حوزه آی تی و فنــاوری دارد و 
می توان گفت با نگاه ســنتی کاملًا در تضاد 
اســت امروزه در دنیا، فنــاوری را به عنوان 
یک تکنولوژی پشــتیبان نــگاه نمی کنند 
بلکه به عنوان یک پیشــران اساســی به آن 
نگاه می شــود و اگر قرار باشد یک سازمانی 
به اهداف عالیه خود برســد و در راســتای 
تعهدی که به جامعــه دارد عمل کند حتماً 

باید آی تی پیشران باید نه پشتیبان.
وی ادامه داد: نگاهی که در شــرکت مشاور 
مدیریت و خدمات ماشــینی تأمین حاکم 
بود و امیدوارم این نــگاه ادامه پیدا کند این 
است که این شــرکت باید وظیفه پیشرانی 
خود را درست انجام دهد و وظیفه پشتیبانی 
وظیفه حداقلی است که مطمئناً اگر بخواهد 
در ســطح پشــتیبانی ادامه فعالیت داشته 
باشــند بعد از یک مدتی حتماً شرکت های 
دیگر و مجموعه های دیگــر، این فعالیت ها 
را با هزینه های کمتــر انجام خواهند داد و با 
توجه به تغییراتی که در تکنولوژی داریم و 
نســل های جدیدی که در حال اتفاق است 

بعد از مدتی تأثیرگذاری خود ر ا از دســت 
خواهد داد.

مدیرعامل شرکت خدمات ماشینی تأمین 
افزود: ســازمان تأمین اجتماعی ســه وجه 
دارد که یک وجه آن مباحث بیمه ای، وجه 
دیگر مباحــث درمانی و دیگــری مباحث 
اقتصادی است که امروزه در این سه مبحث، 
حکمرانــی داده ها حــرف اول را می زند به 
طوری که تمامی کشــورهایی که در سطح 
دنیا بهتریــن کارنامه هــا را در زمینه های 
درمان، بیمه و فعالیت هــای اقتصادی ارائه 
می کنند بحث اختصاصی آنها این است که 
همه چیز را داده ایــم و داده ها را گرفته ایم و 
حکمرانی خود را به پلتفرم ها انتقال دادیم. 
جایی که این امکان را برای تأمین اجتماعی 
می توانــد فراهــم کنــد جایی اســت که 
دسترسی مســتقیم به داده ها و فرایندهای 
کسب و کار سازمان دارد و داده ها و آشنایی 
بدنه شرکت با فرایند کســب و کار است. و 
اگر قرار باشــد بحث پیشــرانی را در حوزه 
رقابتی بــه عهده بگیریم و ســازمان تأمین 
اجتماعی را به عنوان یک ســازمان پیشران 

در حوزه بیمه ای، درمانی و اقتصادی مطرح 
کنیم چون یک صندوق بین بخشــی است 
که ســرمایه آن برای آیندگان است باید از 
مزیت داده ها و دانشــی که پشت فرایندها 
موجود است و ۳۰ سال طول کشیده که در 
این شرکت انباشت شــود حداکثر استفاده 

را بکنیم.
خدابنده با اشــاره به اینکه مهمترین جای 
ســازمان تأمین اجتماعی هســتیم چون 
داده های تأمین اجتماعــی در اینجا حضور 
دارد و هیــچ چیزی مهمتــر از این موضوع 
نیســت چرا کــه داده ها نقش اساســی در 
پیشرانی این سازمان دارد گفت: امروز دیگر 
دورانی نیســت که بگوییم من به واســطه 
حضورم موفق هســتم بلکه بایــد بگوییم 
به واســطه تحلیل ها، پیش بینی ها و آینده 
سازی و آینده نگری و پیش بینی فرایندها و 
اتفاقاتی که در آینده رخ خواهد داد می توانم 
ادامه حضور داشته باشم و این صندوق بین 
نسلی باید بتواند ادامه حیات دهد. به همین 
دلیل داده ها نقش اساســی دارنــد و اینجا 
مهمترین جایی است که می توانیم تجمیع 

اساســی از داده هــا و فراینــده را همزمان 
داشته باشــیم که این حاصل ۳۰ سال کار 
مداوم همکارانی اســت که در این شرکت 

فعالیت کرده اند.
وی اظهار داشــت: با توجه به شــرایطی که 
وجود دارد و رقبای زیادی که هم در ســطح 
داخلی و خارجی وجــود دارد و بــازار آی 
تی مهیج و پرســود اســت که خیلی سریع 
می شود در آن کسب و کار به هم زد و نگاه به 
مقوله آی تی در دنیا هر چه جلوتر می رویم 
حساس تر می شود و در لایه های اجتماعی 

خود را نشان می دهد. 
باید دنبال ایجاد یک فضایی باشیم در قالب 
این شــرکت که بتواند اپراتوری را به بخش 
خصوصی واگذار کند و حکمرانی و مدیریت 
داده ها را خودش بردارد. شــرکت مشــاور 
مدیریت و خدمات ماشینی تأمین در دوره 
جدید بیشتر به دنبال این است که تا جایی 
که امکان دارد از قابلیت برون سپاری، جمع 

سپاری است.
به گفتــه وی، باید به دنبال این باشــیم که 
اپراتوری را واگــذار کنــد و رگولاتوری را 

برای خود بردارد. یعنــی به نوعی این فضا را 
راهبری کند. ســازمان تأمین اجتماعی اگر 
قرار باشد در تمام شئونات آی تی وارد شود 
و صفر تا صد کارهــا را خودش انجام دهد به 
طور حتم با توجه به تخصصی بودن آی تی 
این کار غیر ممکن اســت. بنابراین ۳۰ ساله 
دوم را رگولاتــوری نامگــذاری کنیم. کار 
تســهیل گری و تنظیم گری انجام بدهند 
تا اینکه بخواهند کار کاربری داشته باشند. 
امروزه بهتر است این شــرکت ها به سمت 
هوشمند ســازی و اســتفاده حداکثری از 
داده ها و سیســتم های اصلی و ســازمانها 
داشته باشند. و اقداماتی که بخش خصوصی 
می تواند با سرعت بالاتر و کیفیت بهتر انجام 
دهند را واگذار کننــد و چیزی که امروزه در 
این مجموعه می تواند کمــک کند قابلیت 
این را داشته باشد که تمامی استارت آپ ها 
دیده شوند و به نوعی به بدنه سازمانی و شبه 

دولتی اینجا وصل کند.
مدیرعامــل شــرکت مشــاور مدیریت و 
خدمات ماشــینی تأمین افزود: در همین 
راســتا برنامه ریزی انجام شــده که طی دو 
تا ســه ماه آینده این رخداد اتفاق می افتد 
به عنــوان پاییــز طلایی تأمیــن روی آن 
کار می کنیــم و قرار بر این اســت که همان 

جایگاهی که صحبت کردیم.
وی افــزود: در حال حاضر ســازمانی مانند 
تأمین اجتماعی نصف دولت هزینه می کنند 
و نصــف جمعیت کشــور نیز مشــتریان 
هســتند و اگر بخواهد قابلیت این را ایجاد 
کند که مســتمری بگیران و بیمه شدگان 
از تکنولوژی اســتفاده کنند هیچ شــرکت 
دولتی آنقــدر انعطاف نخواهد داشــت که 
بخواهد این کار را انجام بدهــد و به همین 
دلیل باید شــتاب دهنده و اکوسیســتمی 
ایجاد کند که بخش خصوصی بتواند در آن 
فعالیت کند و آنچه به عنوان چشــم انداز و 
مأموریت بــرای آینده قائل هســتیم این 
است که علاوه بر اینکه سرویس های تأمین 
اجتماعی را بــالا نگهداریــم فضایی ایجاد 
کنیم که بتوانیم بخــش خصوصی را وارد و 

منفعت به مشتریان برسد.

برابرآراء صادره از سوي هیات مندرج در ماده ۱- قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در اداره ثبت اسناد و املاك شهرستان 
لردگان، تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضیان ذیل محرز 
و به منظور اطلاع عموم، مشخصات متقاضیان واملاک 
مورد تقاضا به شرح ذیل در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز 

آگهی می گردد :
املاك واقع درشهر لردگان به شماره پلاك ثبتي  ۱ - اصلي 

جانكي بخش ده ثبتي  و فرعي هاي زیر:
۵7۰۰ -فرعي آقاي سید ذوالفقار موسوي فرزند سیدعلي 
باز نسبت به ششدانگ یكباب خانه به مساحت ۲77/۹۵متر 
مربع مجزي از پلاك ۶۶۵  فرعي از ۱- اصلي جانكي واقع 
در لردگان- زمین شهري ؛انتقالي مع الواسطه از آقایان 
یارعلي، نقدعلي و غریب همگي محمودي از مالكین رسمي 
۵7۱۴ –فرعي خانم آنیتا خلیلي طهماسبي فرزند اصغر  
نسبت به ششدانگ یكباب خانه نیمه ساز به مساحت 
3۰۶/3۲مترمربع مجزي از ۶۶۵ فرعي از ۱- اصلي جانكي 
واقع در  لردگان-زمین شهري؛انتقالي مع الواسطه از آقاي  

یارعلي محمودي   از مالكین رسمي
نجات  فرزندعلي  دریاكش  رحیم  آقاي  فرعي   -  ۶۵۶۴
نسبت به ششدانگ یكباب خانه  نیمه ساز به مساحت 
۲۱۵/۴۴مترمربع مترمربع مجزي از پلاك ۶۶۵  فرعي 
شهري   زمین  لردگان-    در  واقع  جانكي  اصلي  از ۱- 
؛انتقالي مع الوسطه از آقایان شیرعلي محمودي و نقد علي 

محمودي  از مالكین رسمي
فرزند  لردجاني  اردشیري  اله  ولي  آقاي  -فرعي    ۸۱۴۶
مرتضي  نسبت  به ۴ سهم مشاع از ۱۴ سهم ششدانگ 
یكباب  ساختمان به مساحت ۱۲۶/۱۴ مترمربع  مجزي 
از پلاك ۶7۵ فرعي از ۱- اصلي جانكي واقع در لردگان- 
كوچه اورژانس قدیم ؛انتقالي مع الواسطه از  خانم ماهرخ 

سلطان شارق بروجني از مالكین رسمي
۹۱3۹ – فرعي آقاي سیدعلي موسوي فرزند سیدجانعلي  
نسبت به یك دانگ و نیم مشاع از ششدانگ یك قطعه 
زمین محصور با بناي احداثي به مساحت 37۴/۰۵ مترمربع 
مجزي از پلاك ۶۶۶  فرعي از ۱- اصلي جانكي واقع در 
از  آقاي   الواسطه  ؛انتقالي مع  لردگان- میدان آزادگان  

حبیب اله اردشیري لردجاني  از مالكین رسمي
۹۲3۰ - فرعي قدرت الله بابامیرساطحي  فرزند الله نظر   
نسبت به  چهار سهم مشاع از هفت سهم  ششدانگ یكباب 
خانه با كاربري فضاي سبز به مساحت 3۱۶/7۵مترمربع  
مجزي از پلاك ۲۹۲ فرعي از ۱- اصلي جانكي واقع در 
لردگان-  بلوار شهدا- كوچه پارك چشمه برم ؛انتقالي مع 
الواسطه از خانم ماهرخ سلطان شارق بروجني از مالكین 

رسمي
۹۲7۸ فرعي –آقاي حمزه علي محمودي ماندني فرزند 
به  ساز  نیمه  خانه  یكباب  به ششدانگ  نسبت  خدامراد 
مساحت ۲۱۹/۲3 مترمربع  مجزي از پلاك ۶۶۵ فرعي از 
۱- اصلي جانكي واقع در لردگان- زمین شهري ؛ خریداري 
شده بلا ااواسطه از آقاي  نقدعلي محمودي  از مالكین رسمي

۹3۰3 - فرعي آقاي اسماعیل غریبي فرزندعلي اكبر نسبت 
به سه دانگ مشاع از ششدانگ یكباب مغازه به مساحت 
۲۹/۸۰مترمربع  مجزي از پلاك 7۲۸ فرعي از ۱- اصلي 
جانكي واقع در لردگان- خیابان چشمه برم ؛انتقالي مع 

الواسطه از آقاي   امان اله مسعودي از مالكین رسمي
۹3۴۵ - فرعي  آقاي عبدالرضا حسني ساطحي فرزند  علي 
رضا نسبت ششدانگ یكباب خانه به مساحت ۴۲۴/3۵ 
مترمربع مجزي از پلاك ۶۵۱  -  فرعي از ۱- اصلي جانكي 

واقع در لردگان-   بلوار رسالت- كوچه منشعبه ؛انتقالي 
مالكین  از  آقاي ممیروآقا حسني ساطحي  از  بلاواسطه 

رسمي
۹3۵7 -فرعي آقاي  خانم ماه بي بي بویرحسني باغناري 
زمین  قطعه  به ششدانگ یك  نسبت  فرزند محمدقلي 
۲۰۰/۰۱مترمربع   مساحت  به  احداثي  بناي  با  محصور 
واقع  اصلي جانكي  از ۱-  فرعي  از پلاك ۶۵۱   مجزي 
در لردگان- بلوار رسالت- بالاتر از قبرستان  ؛انتقالي مع 

الواسطه از آقاي خدامراد نادري  از مالكین رسمي
۹3۶۰ -فرعي اسمعیل بویري فرزند موسي  نسبت به 
3۸7/۰3مترمربع   مساحت  به  خانه  یكباب  ششدانگ 
مجزي از پلاك ۵۴۲  فرعي از ۱- اصلي جانكي واقع در 
لردگان- محله دشت آباد  ؛انتقالي مع الواسطه از  عبداله 

اسدپور از مالكین رسمي
۹3۶۴  -فرعي آقاي آقاي حسین بابامیرساطح فرزند   علي 
اکبر نسبت به  ششدانگ یكباب ساختمان به مساحت 
از ۱-  از پلاك ۶۵3  فرعي  ۱۹۲/7۶ مترمربع  مجزي 
اصلي جانكي واقع در لردگان- بلوار ولي عصر )عج(- كوچه 
حافظ ۱۰ ؛انتقالي مع الواسطه ازآقاي   نصرت اله شفیعي 

از مالكین رسمي
جهانگیرپورجهماني  حسین  علي  آقاي  -فرعي   ۹37۵
فرزند محمدحسین نسبت  به ششدانگ یكباب خانه به 
مساحت 37۹/۴۱ مترمربع  مجزي از پلاك ۶۶۵  فرعي از 
۱- اصلي جانكي واقع در لردگان- زمین شهري- خیابان 
۱3 آبان؛انتقالي  ملك مع الواسطه از آقاي یارعلي محمودي 

ماندني از مالكین رسمي
جهانگیرپورجهماني  علي حسین  آقاي  -فرعي    ۹37۶
فرزند محمدحسین نسبت  به ششدانگ یكباب خانه به 
مساحت 3۵۴/73 مترمربع  مجزي از پلاك ۶۶۵  فرعي از 
۱- اصلي جانكي واقع در لردگان- زمین شهري- خیابان 
۱3 آبان؛انتقالي  ملك مع الواسطه از آقاي یارعلي محمودي 

ماندني از مالكین رسمي 
۹37۹  -فرعي آقاي عقیل خالدي سردشتي فرزند نعمت 
الله  نسبت به ششدانگ یك قطعه زمین محصور با بناي 
احداثي به مساحت 3۰۰/۲۱ مترمربع  مجزي از پلاك 
۶۵۱  فرعي از ۱- اصلي جانكي واقع در لردگان-  بلوار 
الواسطه از خانم  ؛انتقالي مع  رسالت- كوچه منشعبه   

محترم نادري لردجاني از مالكین رسمي 
۹۴۸۸  -فرعي  آقاي ابراهیم كریمي منجرموئي  فرزند 
كریم  نسبت به  ۵۴حبه مشاع از 7۲ حبه  ششدانگ 
قسمتي از یك قطعه زمین محصور با بناي احداثي )طبق 
راي دادگاه( به مساحت ۴۱۵/۴۹مترمربع  مجزي از پلاك 
۶۶3  فرعي از ۱- اصلي جانكي واقع در لردگان- میدان 
آزادگان ؛انتقالي مع الواسطه از  آقاي علي سینا اردشیري از 

مالكین غیر رسمي )سهم مجهولي(  
ابنیه و املاك واقع در لردگان-محله ي خاردان-اراضي 
دیمكار معروف به پابلندي  به شماره پلاك ثبتي   ۶۱- 

فرعي از۴- اصلي جانكي بخش ده ثبتي وفرعي هاي زیر:
3۶۹ -فرعي آقاي علي فتح محمودیان فرزند  علي محمد 
نسبت به۹۴سهم  و هفتاد و نه صد وبیستم  سهم  مشاع 
از ۹۶سهم ششدانگ یكباب خانه به مساحت 3۱۶/۶3 
مترمربع مجزي از پلاك ۶۱ فرعي از ۴- اصلي جانكي واقع 
در لردگان- محله خاردان ؛انتقالي مع الواسطه از آقاي علي 

اكبر محمودیان از مالكین رسمي
۱۲۶۶ -فرعي آقاي قلي سینائي  فرزند   الیاس  نسبت 
به۹۴ سهم و هفتاد و نه صد وبیستم  سهم   مشاع از 
۲۲/۸۱مترمربع  مساحت  به  ساختمان  یك  ششدانگ 

از ۴- اصلي جانكي واقع در  از پلاك ۶۱ فرعي  مجزي 
لردگان- محله خاردان-اراضي مزرعه پابلندي  ؛ا نتقالي 
ملك مع الواسطه از آقاي الله داد جعفري مال امیري  از 

مالكین رسمي 
ابنیه و املاك واقع در لردگان-مزرعه ده برآفتاب شیراني  

پلاك ۵- اصلي جانكي وفرعي هاي زیر:
۲۹۰۲ - فرعي آ محمدرسول جلیل پیران فرزند  محمد  
نسبت به ۴ سهم مشاع از ۱۴ سهم ششدانگ یكباب خانه  
 مساحت ۲۴۲/3۱ مترمربع مجزي از پلاك ۴ فرعي از

 ۵- اصلي جانكي واقع در لردگان- محله شیراني   ؛ انتقالي 
مع الواسطه خانم شرف تاج شارق از مالكین رسمي 

3۰۵۴  - فرعي خانم نیکا فتاحي میلاسي فرزند   عنایت 
الله  نسبت به ۴ سهم مشاع از ۱۴سهم   ششدانگ یكباب 
مغازه به مساحت ۲۹/۶۴مترمربع مجزي از پلاك ۴ فرعي 
از ۵- اصلي جانكي واقع در لردگان- محله شیراني  ؛ انتقالي 

مع الواسطه از خانم شرف تاج شارق  از مالكین رسمي 
فرزند    پیران  جلیلي  ماهتاب  خانم  فرعي   -   ۴۱۱۴
مساحت  به  خانه  یكباب  ششدانگ  به  نسبت  حمداله 
۱۸۰/3۸مترمربع    مجزي از پلاك ۱ فرعي از ۵- اصلي 
جانكي واقع در لردگان- جلیل آباد  ؛ انتقالي مع الواسطه از 

خانم كفایت شجاعي   از مالكین رسمي 
۴3۵۸  -فرعي آقاي علي جلیلي دره بیدي فرزند   غوچعلي  
نسبت به ۴ سهم مشاع از ۱۴ سهم ششدانگ یكباب مغازه 
به مساحت ۲۰/۹۹ مترمربع مجزي از پلاك ۴  فرعي از ۵- 
اصلي جانكي واقع در لردگان- محله شیراني  ؛ انتقالي مع 
الواسطه از خانم شرف تاج شارق بروجني از مالكین رسمي  
۴37۴  -فرعي آقاي ایوب جلیلي ناغان  فرزند   نوروز 
یكباب  از ۱۴ سهم ششدانگ  به ۴ سهم مشاع  نسبت 
ساختمان نیمه ساز به مساحت ۲۸3/۶ مترمربع  مجزي از 
پلاك ۴  فرعي از ۵- اصلي جانكي واقع در لردگان- محله 
شیراني –خیابان بهار آزادي ؛ انتقالي مع الواسطه از خانم 

شرف تاج شارق بروجني از مالكین رسمي  
فرزند    سوخته  قلعه  صالحي  رقیه  خانم  -فرعي   ۴37۶
محمدعلي  نسبت به ۴ سهم مشاع از ۱۴ سهم ششدانگ 
یكباب ساختمان نیمه ساز به مساحت ۹۹/3۸مترمربع  
واقع در  از ۵- اصلي جانكي  از پلاك ۴  فرعي  مجزي 
لردگان- محله شیراني  ؛ انتقالي مع الواسطه از خانم شرف 

تاج شارق بروجني از مالكین رسمي  
*در صورتی که اشخاص ذي نفع نسبت به درخواست 
متقاضیان اعلام شده، اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل، 
تا دو ماه اعتراض خود را كتبا به اداره ثبت اسناد واملاک 
شهرستان لردگان تسلیم و رسید اخذ نمایند، معترض 
باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، مبادرت به 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی 
تقدیم دادخواست خود را به این اداره تحویل نماید. در 
حکم  ارائه  به  موکول  ثبتي،  عملیات  ادامه  این صورت 
قطعی دادگاه مي باشد. در صورتی که اعتراض در مهلت 
قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل را به اداره ثبت ارائه نکند، اداره 
ثبت محل برابر مقررات نسبت به صدور سند مالکیت اقدام 
مي نماید. صدور سند مالكیت مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۰۲/ ۰۸  /۱۴۰۱  

تاریخ انتشار نوبت دوم:    ۱7/ ۰۸  /۱۴۰۱ 
هادي رحیمي- رئیس اداره ثبت 
اسناد و املاك لردگان

آگهي موضوع ماده 3قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي اراضي وساختمان هاي
 فاقد سند رسمي حوزه ثبتي شهرستان لردگان 

قضایی

مهدیه محمدی  معاون اول قوه قضائیه از تشــکیل قرارگاه عملیاتی 
پیگیری اجرای سیاست  های کلی و فرامین ابلاغی مقام معظم رهبری 

در قوه قضائیه خبر داد.
 به نقل از قوه قضائیه، رهبر معظم انقلاب اســلامی تیر ماه سال جاری 
در دیدار با رئیس و مســئولان قضائی به بیــان رهنمودهایی در جهت 
پیشــبرد اهداف قوه قضائیه پرداختند و بر اجرای سند تحول قضائی، 
مبارزه جدی با فســاد، جلوگیری از صدور احــکام ضعیف یا مخدوش، 
معطــل نماندن هیچ یــک از اختیــارات و مأموریت هــای قانونی قوه 
 قضائیه، پیشــگیری از وقوع جرم، تنظیم ارتباط قوه قضاییه و ضابطان 
قضائی، مســئولیت قوه قضاییه در قبال امنیــت روانی مردم و پیگیری 
پرونده های مهــم و گوناگون در افکار عمومی تا حصــول نتیجه تاکید 

فرمودند.
بلافاصله پس از این دیــدار فوق، معاون اول قوه قضائیــه در نامه ای به 
حضور ریاســت قوه قضائیه ۱۸ راهکار برای تحقق فرامین رهبر انقلاب 
ارائه کردند و با دستور اکید ریاست قوه قضائیه مأمور تهیه پیش نویس 
برنامه عملیاتی برای اجرای فرامین رهبر معظم انقلاب شد و با برگزاری 
نشست های مشترک در دستگاه قضا و استفاده از نظرات متخصصان به 
منظور تدقیق مقرر گردید که قرارگاهی برای تحقق فرامین و پیگیری 
سیاســت های ابلاغی رهبر انقلاب به ریاســت معاون اول قوه قضائیه 

تشکیل شود.
معاون اول قوه قضائیه افزود: هدف قرارگاه این اســت که سیاســت ها، 
تدابیر و فرامین رهبر انقــلاب به طور دقیق پیگیری و در قالب ســند 
تحول و برنامه های عملیاتــی قوه قضائیه با اولویت و ســرعت در تمام 
سطوح دستگاه قضائی پیگیری شــود به نحوی که هیچ یک از تدابیر و 

سیاست های مذکور بدون اقدام و پیگیری نگردد.
حجت الاســلام والمســلمین دکتر مصدق معاون اول دستگاه قضا و 
رئیس قرارگاه عملیاتی پیگیری اجرای فرامین و سیاســت های ابلاغی 
مقام معظم رهبری )مدظله العالی( در قوه قضاییه در گفت وگویی ضمن 
تشــریح هدف قرارگاه فوق اظهار کرد: این قرارگاه با هدف برنامه ریزی 
و هماهنگی واحدهــای مختلف قوه قضاییه و پیگیــری مؤثر فرامین و 

سیاست های ابلاغی رهبر معظم انقلاب تشکیل شده است.
وی از رئیس دیوان عالی، دادستان کل کشور، رئیس حوزه ریاست قوه 
قضائیه و معاون راهبردی قوه   قضائیه به عنوان دیگر اعضای قرارگاه نام 
برد و به وظایف و اختیارات تصریح شده در دســتورالعمل به شرح زیر 

اشاره کرد. 
به گفته معاون اول قوه قضائیه وظیفه اصلی قرارگاه شــامل موارد زیر 

است:
هماهنگی و تصویب برنامه های اجرایی بر اســاس سیاســت ها، تدابیر 
و فرامین رهبر معظم انقلاب از جمله فرامیــن مورخ ۰۷/ ۰۷/ ۱۴۰۱  و 

اولویت بندی برنامه  ها
برنامه ریزی و هماهنگی بیــن معاونت ها، ســازمان های تابعه و کلیه 
واحدهای قضائی به منظور حســن اجرای فرامین و سیاست های کلی 

ابلاغی فوق الذکر در قوه  قضاییه
پیگیری برنامه  های اجرایی، تقســیم کار، زمان بندی، تعیین سهم هر 
یک از معاونت ها، سازمان های تابعه و واحدهای قضائی و فراهم کردن 

بستر مناسب برای تشریک مساعی و تبادل تجربیات بین مجریان
هماهنگی، هم افزائی و بســیج کلیه امکانات و ظرفیت ها برای حســن 

اجرای فرامین و سیاست های ابلاغی ذکر شده در قوه قضائیه
نظارت مؤثر و کارآمد بر حسن اجرای فرامین و سیاستهای موضوع این 

دستورالعمل در معاونت ها، سازمانهای تابعه و واحدهای قضائی
تصویب پیوست رسانه ای و اطلاع رسانی برنامه ها و اقدامات

تشکیل قرارگاه پیگیری اجرای سیاست های 
ابلاغی رهبری در قوه قضائیه



مدیر عامل شرکت فولاد مبارکه مطرح کرد؛

وجود ۱۶ میلیون تن ظرفیت بلا استفاده در بخش تولید فولاد کشور

استان

مدیر عامل شــرکت فولاد  اصفهان-مریم  مومنی
مبارکه با مقایسه  بازار جهانی فولاد و بازار فولاد کشورمان، 
گفت:با توجه به اتفاقات ۸ ماه گذشــته، شاهد رکود بازار 
جهانی فولاد و افت تولید حدود ۵ درصدی فولاد نســبت 
به مدت مشابه سال گذشته در جهان هستیم، ضمن اینکه 
پیش بینی می شود تا پایان ســال جاری میلادی، نسبت 
به دو ســال گذشــته، شــاهد افت تولید فولاد در عرصه 

بین الملل باشیم.
یاسر طیب نیا  با بیان اینکه براساس آمار، باوجوو رکود در 
بازار جهانی فولاد، از بین ۱۰ فولادساز برتر جهان، ایران و 
هند بیش از ۷ درصد رشــد تولید داشته اند، اظهارداشت: 
ظرفیت های جدیــدی را طــی ماه ها و ســال های آتی 

به تدریج در جریان تولید قرار خواهند داد.
وی با اشــاره به اینکه بازیگران اصلی در حوزه تولید فولاد 
جهان با کاهش ۴ تا ۵ درصدی میزان تولید مواجه بوده اند 
و در این میان، میزان تولید فولاد در کشور ترکیه ۹ درصد 
کاهش یافته است، گفت: با توجه به بحران انرژی در اروپا، 
کاهش قیمت جهانی فولاد و اتفاقات تکنولوژیک، در آینده 
نزدیک رقابت هــا در عرصه جهانی تولید فولاد تشــدید 

خواهد شد.
طیب نیا با اشــاره به تغییر رویکرد تعدادی از فولادسازان 
جهان برای تولید آهن اســفنجی و فولاد به روش احیای 

مستقیم، گفت: در یک سال گذشــته، قیمت سنگ آهن 
از ۲۵۰ به ۹۵ دلار و قیمت تختــال و فولاد از ۸۵۰ به ۴۵۰ 
دلار کاهش یافته اســت. در این میان، پیامد این کاهش 
قیمت ها، توقف برخی از خطوط تولیــد خواهد بود که به 
دلیل عدم رقابت پذیری، تعدادی از فولادسازان جهان در 
صورت تداوم این وضعیت امــکان ادامه فعالیت نخواهند 

داشت.
مدیر عامل غول فولاد سازی ایران با اشاره به تفاوت زنجیره 
فولاد با دیگر زنجیره های فلزات، بیان کرد: زنجیره فولاد، 
زنجیره پیچیده تری است و نوســانات این زنجیره بسیار 
بیشتر از ســایر زنجیره هاســت، ضمن اینکه در یک سال 
گذشــته میزان تولید آلومینیوم در کشــور ۲۰ درصد و 
میزان تولید مس ۱۰ درصد و میــزان تولید طلا ۶ درصد 

کاهش یافته است.
وی با اعلام اینکه در یک ســال گذشــته در زنجیره فولاد 
کشور شــاهد کاهش ۶۰ درصدی تولید سنگ آهن و۵۰ 
درصدی محصول نهایی فولاد هستیم، عنوان کرد: باوجود 
نزدیک بودن میــزان تولید فولاد با آمارهــای جهانی در 
سال های گذشــته، امروز بالغ بر ۱۶ میلیون تن )بیش از 
۴۰ درصد( ظرفیت بلااســتفاده تولید فولاد در کشــور 
داریم که امکان بهره برداری آن وجود دارد؛ این شــرایط 
ســختی اســت که در زنجیره فولاد با آن مواجه هستیم و 

باید با نگاه پایداری در زنجیره فولاد برای رفع این معضلات 
چاره اندیشی کنیم.

وی در ادامه از کاهش ۲۰ درصــدی قیمت ها در زنجیره 
فولاد ایران سخن گفت و تصریح کرد: در این مدت قیمت 
سنگ آهن و تختال در کشورمان حدود ۲۲ درصد، قیمت 
آهن اســفنجی حدود ۲۰ درصد و قیمت کنسانتره حدود 

۱۴ درصد کاهش یافته است.

طیب نیا با اشــاره به روند نزولی تولید فولاد در کشور، 
عنوان داشــت: برای تولید هر تن فــولاد نیازمند ۲۰۰ 
دلار ســرمایه گذاری هســتیم اما برای تولیــد هر تن 
آهن اســفنجی تنها بــه ۸۰ دلار و بــرای تولید هر تن 
کنتسانتره و گندله آهن فقط به ۳۵ دلار سرمایه گذاری 
نیاز است، بنابراین عمده سودآوری در نیمه اول زنجیره 

تولید فولاد است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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نماینده ولی فقیه در بنیاد مسکن :

بنیاد مسکن به تعهد احداث ۴۰۰ هزار 
واحد مسکونی  در سال عمل می کند

 

گرگان-مهنازمحمدزمانی  نماینده ولی فقیه در بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی گفت: این نهاد به تعهد خود برای ساخت ۴۰۰ هزار واحد مسکونی در 
طرح نهضت  ملی مسکن طی یک سال عمل می کند. حجت الاسلام حسین 
روحانی نژاد  در حاشیه بازدید از پروژه ۹۶ واحدی طرح  نهضت ملی مسکن در 
گنبد کاووس به خبرنگاران افزود:از ۴۰۰ هزار مسکن تعهد شده توسط  بنیاد 
مسکن  ۲۰۰ هزار واحد آن در مناطق روستایی و ۲۰۰ هزار واحد آن در مناطق 

شهری است.
وی اضافه کرد:درصورت تامین زمین مورد نیاز، بنیاد مسکن در کوتاهترین 

زمان و با رعایت کامل اصول فنی نسبت به ساخت مسکن اقدام می کند.
حجت الاســلام روحانی نژاد ادامه داد:هم اکنون ســاخت ۱۰۰ هزار واحد 
مسکونی طرح نهضت ملی مسکن در مناطق شهری درحال انجام است و تا 

پایان سال بخشی از آن به بهره برداری خواهد رسید.
نماینده ولی فقیه در بنیاد مسکن همچنین از درحال ساخت بودن ۷۰ هزار 
واحد مسکونی ویژه اقشار آسیب پذیر و محروم در نقاط مختلف کشور توسط 
این نهاد خبر داد و گفت:ساخت یک میلیون مسکن در سال که دولت سیزدهم 
وعده آن را داده اگرچه ممکن است در سال اول تا فراهم شدن بستر آن بویژه 

زمین مورد نیاز سخت باشد اما در سال های بعد به راحتی محقق خواهد شد.
حجت الاسلام روحانی نژاد همچنین گفت:پروژه ۹۶ واحدی گنبدکاووس که 
در قالب نهضت ملی مسکن از سال قبل شروع شده اکنون ۶۵ درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد و تا پایان ســال حداقل ۵۰ درصد آن به متقاضیان تحویل داده 

می  شود.
در این بازدید مدیرکل بنیاد مسکن گلستان و فرماندار گنبدکاووس به همراه 

مدیران بنیاد مسکن شهرهای همجوار حضور داشتند
حجت الاسلام حسین روحانی نژاد در حاشیه بازدید از پروژه ۹۶ واحدی طرح  
نهضت ملی مسکن  در  گنبد کاووس به خبرنگاران افزود:از ۴۰۰ هزار مسکن 
تعهد شده توسط  بنیاد مسکن  ۲۰۰ هزار واحد آن در مناطق روستایی و ۲۰۰ 
هزار واحد آن در مناطق شهری است.وی اضافه کرد:درصورت تامین زمین 
مورد نیاز، بنیاد مسکن در کوتاهترین زمان و با رعایت کامل اصول فنی نسبت 

به ساخت مسکن اقدام می کند.

افزایش ۹۰ درصدی صادرات در استان اردبیل

اردبیل-افسون جبارزاده رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
اردبیل گفت: صادرات استان اردبیل در یک سال گذشته بیش از ۹۰ درصد 

افزایش یافته است.
رامین صادقی گفت：میزان صادرات استان اردبیل در پایان سال گذشته به 
۵۱۶ میلیون دلار رسید که در نیمه اول امسال روند جهشی و رو به رشد را در 

صادرات کالاها و محصولات مختلف از گمرکات استان شاهد بودیم.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبیل در مراسم گرامیداشت 
روز صادرات در اردبیل اظهار کرد: در ســال ۹۹ میزان صادرات استان از ۱۰۰ 
میلیون دلار به ۲۷۱ میلیون دلار رسید و در سال ۱۴۰۰ این رقم با ۹۰ درصد 
رشد به ۵۱۶ میلیون دلار رســیده که در مجموع صادرات استان در ۲ سال 

گذشته ۵۰۰ درصد جهش رونق و توسعه را نشان می دهد.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبیل گفت: صادرات استان از 
نظر وزن نیز از ۱۷۱ هزار تن به ۳۰۲ هزار تن در سال گذشته افزایش یافته که 

نشان می دهد عمده کالاهای صادراتی با ارزش افزوده بیشتر همراه بوده است.
صادقی تراز تجاری اســتان را مثبت عنوان کرد و افزود: میزان واردات استان 
نیز از ۶۷ میلیون دلار در سال ۹۹ به بیش از ۱۳۲ میلیون دلار در سال ۱۴۰۰ 
رسیده که نشــان می دهد واردکنندگان نیز بیشــتر در واردات مواد اولیه و 

ماشین آلات تلاشی مؤثر انجام داند.
او مقاصد صادراتی اســتان را آذربایجان، ارمنستان و ازبکستان عنوان کرد و 
ادامه داد: در کنار سیب زمینی که ۱۰۶ میلیون دلار از صادرات استان اردبیل 
را به خود اختصاص داده، صادرات آهن آلات،ام. دی.اف، مصنوعات شیشه، 

چینی بهداشتی و محصولات کشاورزی را شاهد بودیم.
صادقی عمده واردات استان را کامیون، ماشین آلات بخش صنعتی، کائوچو و 
مواد اولیه واحدهای تولیدی اعلام کرد و گفت: تلاش ما بر این است تا به روند 

توسعه صادرات از گمرکات اردبیل وبیله سوار کمک کنیم.

معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی یزد:

و با نسخه بیمه ای هیچ افزایشی  قیمت دار
نداشته است

عاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی یزد گفت: قیمت  یزد-دره شیری
دارو با نسخه بیمه ای هیچ افزایشی نداشته و این افزایش قیمت ها شامل نسخه 

آزاد است.
جعفری معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی یزد درباره کمبود برخی داروها 
در داروخانه گفت: سازمان غذا و دارو در زمینه واردات برخی دارو ها برنامه هایی 
تدارک دیده و سرم های خارجی وارد شده و بیمارستان ها و مراکز درمانی در 

اولویت قرار دارند و توزیع در داروخانه ها نیز انجام می شود.
او افزود: یکی از دلایل کمبود دارو ها اینســت کــه تولید با قیمت های قبلی 
امکانپذیر نبود و با اجرای طرح دارویار درصدد پوشش افزایش قیمت ها توسط 
بیمه ها      هستیم.معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی ادامه داد: در صورتی 
که بیمار نســخه را از طریق بیمه دریافت کند افزایش قیمتی نسبت به قبل 

متحمل نمی شود، اما این افزایش قیمت برای نسخه های آزاد اعمال می شود.
جعفری اظهار داشت: افرادی که در این ایام دچار سرماخودرگی شده اند، حتما به 
پزشک مراجعه کنند چرا که بسیاری از این بیماری ها نیازی به آنتی بیوتیک نداشته 

و اگر آنتی بیوتیک به صلاح پزشک تجویز شود شامل افزایش قیمت نمی شود.
معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی تأکید کرد که ورودی آنتی بیوتیک ها 
نسبت به هفته گذشته افزایش خوبی داشته و احتمالا طی این هفته مشکل 

برطرف شود.

مدیرکل نوسازی و  کرمانشاه-حســنا فخارزاده
تجهیز مدارس استان کرمانشاه از برچیده شدن مدارس 
کانکسی بالای ۱۰ دانش آموز استان ظرف دو سال آینده 

خبر داد.
مرزبان نظری با اشاره به برنامه ریزی برای حذف مدارس 
کانکسی با بیش از ۱۰ دانش آموز استان، گفت: ۳۵ میلیارد 
تومان اعتبار از سوی وزارت آموزش و پرورش برای حذف 
۱۰۰ مدرسه کانکسی بالای ۱۰ دانش آموز کرمانشاه در 

اختیار استان قرار گرفته است.
نظری اضافه کرد: با اختصاص این اعتبار ظرف دو ســال 
آینده بساط مدارس کانکسی بالای ۱۰ دانش آموز استان 

برچیده خواهد شد.
مدیر کل نوســازی و تجهیز مدارس استان کرمانشاه در 
ادامه با بیان اینکه استان کرمانشاه در زمینه جمع آوری 
مدارس خشتی و گلی در کشور جایگاه خوبی دارد، گفت: 
در حال حاضر در اســتان هیچ مدرســه خشتی و گلی 

نداریم.
نظری اشاره ای هم به حضور پررنگ خیرین مدرسه ساز 

استان در امر مدرسه سازی داشــت و از آنها دعوت کرد 
برای مشارکت در امر نوسازی مدارس نیازمند تخریب و 

بازسازی بیشتر پای کار بیایند.
وی ادامه داد: باید از ظرفیت خیرین مدرســه ساز استان 
برای نوسازی و مقاوم ســازی مدارس نیازمند بازسازی 
در استان استفاده شــود، چون فقط با اعتبارات دولتی 
نمی توانیم در این زمینــه موفق عمل کنیــم و نیاز به 

مشارکت خیرین مدرسه ساز داریم.

تبریز-رحیم جبارزاده  رئیس ســازمان جهادکشاورزی 
آذربایجان شرقی گفت: از طریق بانک کشاورزی در عرض ۲ ماه 
۶۰۰۰ میلیارد ریال تسهیلات سرمایه در گردش از محل منابع و 

مصارف در اختیار دامداران و مرغداران استان قرار داده شده است.
اکبر فتحی اظهار کرد: این تســهیلات در راستای طرح 
مردمی ســازی و توزیع عادلانه یارانه ها توســط بانک 

کشاورزی با کمترین تشریفات اعطا شد.
وی با اشــاره به اینکه در مورد تســهیلات تکلیفی نیز در 
تبصره ۱۸، آذربایجان شرقی با تمام توان وارد شده است، 
ادامه داد: استان آذربایجان شــرقی ۱۰۰ درصد منابع را 
جذب کرده طوری که در ســال ۱۴۰۱ نیز ۱۵۰ میلیارد 
تومان برای خط اعتباری مکانیزاسیون، کمباین و دنباله 

بند در بانک کشاورزی پرداخت شده است.
فتحی افــزود: در خصوص ارائه تســهیلات بانکی به بخش 
صنعت مرغــداری و اتحادیه مرغ های تخمگذار در اســتان 
بخشــی از آن و در واقع ۵۰ درصد ارزش ســرمایه در گردش 
مرغداران به آنها پرداخت شده است که این روند منطقی است.

رئیس سازمان جهادکشاورزی آذربایجان شرقی همچنین 

از همت و تلاش مرغداران و فعالان صنعت مرغداری در رفع 
مشــکلات اصلاح یارانه ها قدردانی کرد و افــزود: مرغداران 
و بخش کشــاورزی با تلاش هایی که انجام دادند کمترین 
مشکلات را در تغییر ارز ترجیحی به نیمایی داشتند و در این 
جراحی اقتصادی کشور همکاری مناسب داشتند تا این طرح 

با موفقیت اجرا شود.

خرم آباد-طولابی  مدیرکل ورزش و جوانان لرستان 
از تکمیل ۳۰ پروژه نیمه تمام ورزشی در استان خبر داد.

آرش قیاسیان اظهار کرد: ورزش استان با گستره عظیمی 
از ورزشــکاران در رده خانم ها و آقایان ۴۶ هزار ورزشکار 
ســازمان یافته و ۶۰۰ هیئات ورزشــی از تأثیرگذاران و 
مدعیان اصلی میدان های ورزشــی ایران و بین المللی 

است.
وی ادامه داد: در کاروانی که به مســابقات کشــورهای 
اسلامی ترکیه اعزام شــد جوانان لرستان در رشته های 
وزنه برداری، کشتی و دو و میدانی هشت مدال طلا، نقره 

و برنز این مسابقات را به خودشان اختصاص دادند.
قیاسیان بیان کرد: جایگاه اســتراتژی ورزش بر کسی 
پوشیده نیست، به عنوان یک پدافند غیرعامل که نمود 
آن را در مواجه شدن با ناهنجاری های امروزی و سلامت 

و اقتصاد جامعه جایگاه خوبی دارد.
مدیرکل ورزش و جوانان لرســتان ادامــه داد: در زمینه 
اقتصاد و توریسم ورزشی می توانیم دستاوردهای مهمی 
را جهت متکی نشدن به نفت می تواند نقش مکمل داشته 

باشد.
وی افزود: دست آوردهای ورزشی ما باعث شده قهرمانانی 
مانند حامد امیری، الهام حسینی، سرلک و قیاسی، گنجی 

و برگزاری سه کنگره ملی به عنوان میزبان داشته باشیم.
قیاسیان عنوان کرد: در زمینه پروژه های نیمه تمام نیز با 
عنایت ویژه دولت سیزدهم ۳۰ پروژه نیمه تمام ورزشی را 

تا پایان سال جاری به اتمام می رسانیم.

لرستانکرمانشاه
 مدیرکل نوسازی و تجهیز مدارس استان:

بساط مدارس کانکسی بالای ۱۰ دانش آموز کرمانشاه برچیده می شود
مدیرکل ورزش و جوانان استان خبر داد؛

وژه نیمه تمام ورزشی در لرستان تکمیل ۳۰ پر

شیراز-چراغی اســتاندار فــارس با اشــاره به اینکه 
روستاهای اطراف شیراز به این کلانشهر الحاق نمی شود، 
گفت: این روســتاها منطبق با طرح هادی مرتبط، حفظ 

خواهد شد.
محمدهادی ایمانیــه در بازدید از روســتای محمودآباد 
قره چمن، با بیان اینکه عمران و آبادانی و خدمات رسانی به 
روستاها، هدف مدیریت ارشد استان فارس است، بر لزوم 
اجرای برنامه های عمرانی و آبادانی توســط دستگاه های 

متولی، تاکید کرد.
ایمانیه روند اجرای طرح نهضت آســفالت معابر روستایی 
را مثبت ارزیابی و اضافه کرد: ۲۳ روستای اطراف شیراز در 
بخش های مرکزی، سیاخ دارنگون و دشت ارژن با مساحت 
۲۵۰ هزار متر شامل این طرح می شود که در مقایسه با سال 

گذشته بالغ بر ۲۰ برابر رشد داشته است.

استاندار فارس با اشاره به اینکه هیچ روستایی از روستاهای 
اطراف شیراز به این کلانشهر الحاق نمی شود، افزود: مقرر 
شده است روستاهای اطراف شیراز منطبق با طرح هادی 
مربوطه حفظ شوند؛ لذا عمران و آبادانی و خدمات رسانی به 

آنها هدف مدیریت ارشد استان می باشد.
وی از آب شــرب، بــرق، گاز، مســجد، آموزش های 
فرهنگی و علمی، آســفالت معابــر و فاضلاب بعنوان 
حوزه های مدنظر جهت عمران و آبادانی روستاها نام 
برد و افزود: طرح نهضت آســفالت معابــر با همکاری 
فرمانداری شــیراز، بسیج سازندگی اســتان و بنیاد 

مسکن درحال انجام است.
اســتاندار فارس همچنین در بازدید از روستاهای برمشور 
علیا و ســفلی، از زیر ســازی ۳۰ هزار متر مربع از معابر دو 
روستای اطراف شیراز خبر داد و افزود: با همکاری شهرداری 

شیراز مینی بوس هایی برای حمل و نقل دانش آموزان در 
نظر گرفته شد.

وی مشکلات اصلی اغلب روستاها را معابر، پارک، روشنایی، 

قطعی آب، حضور پزشک خانواده، مخابرات، حمل و نقل 
سرویس مدارس، طرح هادی روستا و تغییر کاربری زمین 

های خارج از محدوده روستا عنوان کرد.

شیراز

استاندار فارس:

وستایی به شیراز الحاق نمی شود هیچ  ر

رئیس سازمان جهادکشاورزی استان خبر داد:
پرداخت 6هزار  میلیارد ریال تسهیلات بانکی به دامداران و مرغداران آذربایجان شرقی

آذربایجان شرقی

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان از آغاز آبرسانی به  اهواز-محمد مجدم
۳۷ روستا در استان خبر داد و گفت: از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون بیش از یک هزار و 

۶۰۰ روستای خوزستان آبدار شده است.
محمدرضا کرمی نژاد  با اشاره به روند اجرایی پروژه های آبرسانی در خوزستان اظهار 
کرد: عزم دولت و توجه وزارت نیرو و آبفا کشور برای آبرسانی به روستاهای خوزستان 

قابل توجه است به شکلی که خوزستان در آبدار کردن روستاهای کشور پیشتاز است.
وی افزود: جهاد آبرسانی در روستاهای خوزســتان بدون وقفه ادامه دارد به شکلی در 
روزهای اخیر عملیات اجرایی طرح آبرسانی به ۳۰ روستا در اندیکا و ۷ روستای غرب 
کارون در شهرستان خرمشهر آغاز شــده و روند اجرای این طرح ها به سرعت در حال 

انجام است.
مدیرعامل آبفا خوزستان با اشاره به اجرای طرح آبرسانی به ۳۰ روستای اندیکا عنوان 
کرد: در این طرح در مجموع حدود ۹۵ کیلومتر خطوط انتقال و حدود ۱۸۰ کیلومتر 

خطوط شبکه در روستاهای منطقه قلعه خواجه تا پیر محمود و منطقه کمفه اندیکا 
اجرایی می شود.

کرمی نژاد ادامه داد: در طرح آبرسانی به روستاهای قلعه خواجه تا پیر محمود در اندیکا 
۲۰ روستا و در طرح منطقه کمفه ۱۰ روســتا از نعمت آب آشامیدنی سالم بهره مند 
خواهند شد. اعتبار اجرای طرح آبرسانی به این ۳۰ روستا در اندیکا یک هزار میلیارد 

ریال است.
وی با اشــاره به آغاز عملیات اجرایی طرح های آبرســانی به ۷ روستای غرب کارون 
در خرمشهر گفت: این پروژه با اجرای ۹ کیلومتر خط انتقال آب شربِ ۲۵۰ میلیمتر 

اجرایی می شود و بیش از ۱۴ هزار نفر را تحت پوشش قرار می دهد.

وستا در خوزستان آغاز آبرسانی به ۳۷ ر
خوزستان



مدیرعامل بانك صنعت و معدن در جلسه شورای 
گفتگوی دولت و بخش خصوصی در استان فارس 

شرکت کرد
دکتر علی خورســندیان مدیرعامل بانک صنعت و معدن در شــصت 
و یکمین جلســه شــورای گفتگوی دولت و بخــش خصوصی که روز 
پنجشــنبه و با حضور دکتر صالح آبادی رییس بانک مرکزی در استان 
فارس برگــزار گردید، شــرکت نمود.به گزارش روابــط عمومی بانک 
صنعت و معدن، وی همچنین در ســفر به اســتان فارس که به منظور 
شرکت در جلسه یاد شده به انجام رســید، با کارکنان شعبه شیراز این 

بانک دیدار و گفتگو کرد.
وی با تقدیر از تلاش همکاران در ارایه خدمات نوین و تکریم مشتریان، 
بر اهمیت جذب منابع جدید تاکید کرد و هدف از بازدیدهای میدانی از 
مدیریت های استانی و شعب این بانک را نظارت بر کیفیت و ارتقاء بهره 
وری در تمامی فعالیت ها و فرآیندهای کاری عنوان کرد و اظهار داشت: 
امیدواریم این دیدارهای صمیمانه با همکاران در اســتان های مختلف 
کشور زمینه ساز تبادل نظر و حل مشــکلات همکاران و صنعتگران در 
راستای خدمت رسانی بهتر و مؤثرتر باشد.دکتر خورسندیان همچنین 
با حضور در میز خدمت برگزارشده توسط اتاق بازرگانی استان فارس، 
دســتورات لازم جهت اجابت و بررسی و درخواســت های تعدادی از 
فعالان اقتصادی این اســتان را صادر نمود و بار دیگر بر حمایت از طرح 

های دانش بنیان و دارای توجیه فنی، مالی و اقتصادی تاکید کرد.
مدیرعامل بانک صنعت و معدن در خلال این سفر از طرح  دانش بنیان 
تولید سلیکون متال شــرکت کانی گداخت با پیشــرفت فیزیکی ۹۵ 
درصد که از تســهیلات  ۹۷۰ میلیارد ریالی این بانک اســتفاده کرده، 
بازدید بعمل آورد و در جمعی صمیمانه با مدیران و کارکنان این شرکت 
به بررسی مسایل مربوط به شرکت یاد شــده و نحوه پشتیبانی و تعامل 

بانک صنعت و معدن با این شرکت دانش بنیان پرداخت.

مدیرعامل بانک صادرات ایران خبر داد
پرداخت وام  قرض الحسنه ازدواج بانک صادرات 

ایران 62 درصد افزایش یافت
مدیرعامل بانک صادرات ایران از افزایش وام های قرض الحسنه ازدواج 
بانک صادرات ایران خبر داد و گفت: پرداخت وام های قرض الحســنه 
ازدواج بانک صادرات ایران در نیمه اول ســال ۱۴۰۱ با افزایش بیش از 
۶۲ درصدی نسبت به مدت مشابه ســال قبل از ۱۰۳ هزار میلیارد ریال 

فراتر رفته است.
به گزارش روابط عمومــی بانک صادرات ایران، ســید ضیــاء ایمانی 
با اشــاره به اهمیت حمایت از ازدواج جوانان، اهتمــام به پرداخت وام 
ازدواج را از جمله مهمترین ابعاد مســئولیت های اجتماعی نظام بانکی 
عنوان کرد و افزود: پرداخت وام قرض الحسنه ازدواج در سال جاری در 
شــعب بانک صادرات ایران با قوت ادامه داشته به نحوی که این بانک از 
ابتدای فروردین تا نیمه مهرماه سال جاری با تخصیص ۱۰۳ هزار و ۴۵ 
میلیارد ریال به ۷۶ هزار و ۱۶۶ متقاضی وام قرض الحسنه ازدواج و تهیه 
جهیزیه پرداخت کرد و از نظر مبلغ پرداختی نســبت به مدت مشــابه 
سال قبل بیش از ۶۲ درصد افزایش نشان می دهد.وی افزود: از مجموع 
۵۰۷ هزار وام قرض الحسنه ازدواج پرداخت شده توسط نظام بانکی در 
نیمه اول ســال ۱۴۰۱، تعداد بالغ بر ۷۶ هزار وام قرض الحسنه ازدواج 
توسط بانک صادرات ایران پرداخت شده که این رقم معادل ۱۵ درصد 

کل تسهیلات پرداختی نظام بانکی در این بخش است
 حمایت از تشکیل خانواده و تسهیل پرداخت وام قرض الحسنه ازدواج 
طی سال های اخیر توسط بانک صادرات ایران پیگیری شده و به عنوان 
یک مسئولیت اجتماعی مورد توجه قرار داشــته به نحوی که علاوه بر 
کارنامه درخشــان این بانک در حمایت از امر ازدواج، در ســال ۱۳۹۵ 
تعداد ۱۲۰ هزار فقره، در ســال ۱۳۹۶ تعداد ۱۵۳ هزار فقره، در ســال 
۱۳۹۷تعداد ۱۱۶ هزار فقره، در ســال ۱۳۹۸ تعــداد ۱۱۳ هزار فقره، 
ســال ۱۳۹۹ تعداد ۱۲۵ هزار فقره و در ســال ۱۴۰۰تعداد ۱۳۰ هزار 
فقره وام قرض الحسنه ازدواج و تهیه جهیزیه توسط بانک صادرات ایران 
به متقاضیان پرداخت شده و در این سال ها ســهم مهمی در تسهیل و 

زمینه سازی تشکیل خانواده در کشور داشته است.

بالاترین کفایت سرمایه در شبکه بانکی مربوط 
به بانک قرض الحسنه مهر ایران است

عضو هیأت مدیره بانک قرض الحسنه مهر ایران کفایت سرمایه بانک را 
در حال حاضر بالاترین کفایت ســرمایه در بین شبکه بانکی ذکر کرد و 
اظهار داشــت: تلاش مدیرعامل و اعضای هیأت مدیره بر این است که 

درآمدهای عملیاتی بانک افزایش یابد.
به گزارش روابــط عمومی بانک قرض الحســنه مهر ایــران، همایش 
کارکنان مدیریت شعب اســتان اردبیل بانک قرضی الحسنه مهر ایران 

با حضور دکتر »ناصر سیفاللهی« عضو هیأت مدیره بانک برگزار شد.
عضو هیأت مدیره بانک در سفر به استان اردبیل و در همایش کارکنان 
این اســتان بر رعایت ضوابط و مقررات از ســوی همه همکاران و حفظ 
سلامت کاری آن ها تأکید کرد.ســیف اللهی در این همایش خطاب به 
کارکنان گفت: تلاش کنید تا بر اســاس اهداف برنامه عملیاتی، امتیاز 

شعب استان را افزایش و درجه شعب را ارتقا دهید.
وی گفــت: تبلیغــات رســانه ای و محیطــی را افزایــش دهیــد و با 
اطلاع رســانی به مردم، اقبال عمومــی به خدمات بانــک در جامعه را 
افزایش دهید.عضو هیأت مدیره بانک اظهار داشــت: طرح مهریار یکی 
از طرح هایی اســت که با تلاش ها و پیگیری مستمر مدیرعامل محترم 
بانک و با کســب مجوز از وزارت اقتصاد، دست شما را برای جذب منابع 
از شرکتها و سازمان ها باز گذاشته است. پس کارکنان باید تلاش کنند 

پرداخت حقوق کارکنان مجموعه های مختلف را جذب کنند.
وی در ادامه تأکید کــرد: کارکنان محترم ســعی کنند از پتانســیل 
پیشخوان مجازی و ســامانه ضمان در پرداخت وام بدون ضامن جهت 
جلب رضایت مشــتریان و مردم اســتفاده کنند تا نام بانک و خدمات 

آسان آن زبانزد خاص و عام شود.
سیف اللهی اظهار داشت: همکاران محترم سعی کنند ضوابط و مقررات 
بانک را همواره ســرلوحه خود قرار دهند و بر این اســاس عمل کنند. 
لازم اســت کارکنان همه مقررات مبارزه با پولشــویی را مد نظر داشته 
باشند و کیفیت کار در شــعب را بهبود دهند.عضو هیأت مدیره بانک، 
رتبه اردبیل را از لحاظ درصد رشد منابع قابل قبول دانست، اما جایگاه 
اســتان در وصول مطالبات را غیر قابل پذیرش ارزیابی و تأکید کرد که 
این شاخص مهم باید تعدیل شود.سیف اللهی در ادامه، کفایت سرمایه 
بانک را در حال حاضر بالاترین کفایت سرمایه در بین شبکه بانکی ذکر 
کرد و اظهار داشت: تلاش مدیرعامل و اعضای هیأت مدیره بر این است 

که درآمدهای عملیاتی بانک افزایش یابد.

ونده پربار بیمه اتکایی ایران معین در کیش  پر
اینوکس 2022

شــرکت بیمه اتکایی ایران معین که برای کیش وندان نامی آشناست 
در چهاردهمین نمایشگاه معرفی فرصت های ســرمایه گذاری کشور 
و نهمین نمایشــگاه بین المللی بورس، بانک، بیمه و خصوصی ســازی 

حضور فعالی را رقم زد.
به گزارش روابط عمومی بیمــه اتکایی ایران معیــن؛ در ایام برگزاری 
کیش اینوکــس ۲۰۲۲ بــه عنوان بزرگتریــن رویــداد صنعت مالی 
کشــور، مدیران و کارشناســان این شرکت ضمن تشــریح مأموریت 
جدید مجموعــه متبوع خــود بازدیدکننــدگان را در جریان آخرین 

دستاوردهای بیمه اتکایی ایران معین قرار دادند.
گفتنی اســت؛ به میزبانــی مدیر عامــل و هیأت مدیره بیمــه اتکایی 
ایران معین، رئیس کل بیمه مرکــزی، مدیرعامل بیمه ایران، جمعی از 
مدیران عامل و ارشد صنعت بیمه، صنعت بانکداری و هلدینگ توسعه 

کسب و کار سبا از غرفه اختصاصی این شرکت بازدید کردند.
همچنین درحاشــیه این اتفاق مهــم اقتصادی، به منظــور افزایش 
تعاملات فی مابین جلسات مشترکی از ســوی مجتبی حیدری مدیر 
عامل بیمه اتکایی ایران معین با مدیران عامــل و اعضای هیأت مدیره 
بیمه ما، تجارت نو، کوثر، البرز، پارسیان، آوای پارس، بانک ملت و بانک 

شهر برگزار شد.

 اعضای جدید هیئت مدیره بیمه دانا 
انتخاب شدند

در مجمع عمومــی عادی به طــور فوق العاده 
)نوبت دوم( صاحبان سهام شرکت بیمه دانا که 
با حضور بیش از ۵۸ درصد ســهامداران برگزار 
شــد، اعضای جدید هیئت مدیره این شرکت 

انتخاب شدند.
 به گزارش روابــط عمومی بیمه دانــا، در این 
جلســه که در ســاعت ۱۰ صبح روز شنبه ۳۰ 
مهرماه ۱۴۰۱ در ساختمان سعدی این شرکت به ریاست محمد خزایی 
کوه پر نماینده سهام عدالت برگزار شــد، پس از بحث و بررسی فرایند 
انتخاب اعضای هیئت مدیره از میان نامزدها، اعضای اصلی برای مدت 

تصدی قانونی انتخاب شدند.
در این جلسه از بین افراد واجد شرایط با رأی ســهامداران حاضر، رضا 
جعفری، سیدمجتبی عطری، سیدداود حسینی، سجاد سیفلو، ابراهیم 
عباسی به عنوان پنج عضو اصلی هیئت مدیره و فرشید جوان به عنوان 

عضو علی البدل برای مدت دو سال انتخاب شدند.

وش تابان بیمه نوین  اهدای جوایز جشنواره فر
به نمایندگان برتر

شــرکت بیمه نوین از نمایندگان برتر فروش 
خود در جشــنواره تابــان با اهــدای جوایز، 

قدردانی کرد.
به گزارش روابط عمومی و تبلیغات بیمه نوین، 
در جشــنواره فروش ویژه تابان این شرکت که 
از یکم لغایت ســی و یکم مرداد ماه برگزار شده 
بود، ۳ نماینده برتر در بخش فروش بیمه های 
عمر و ۳ نماینــده برتر در بخش فروش بیمه های بدنــه اتومبیل، آتش 
سوزی و مســئولیت، با اهدای جوایز نقدی در قالب کمک هزینه سفر، 

مورد تقدیر قرار گرفتند.
این جشنواره که همچون سایر جشنواره های بیمه نوین با هدف ارتقای 
بهره وری شبکه فروش، معرفی محصولات بیمه ای و گسترش فرهنگ 
بیمه و ایجاد شــرایطی جهت خرید بیمه نامه با تخفیفــات ویژه برای 
مشتریان، برگزار شد، توانست بسترسازی مناسبی جهت مشارکت هر 

چه بیشتر شبکه فروش و مشتریان، فراهم کند.
همچنین در جشنواره تابان، به پاس اعتماد بیمه گذاران به شرکت بیمه 
نوین و حضور در جشنواره، به بیمه گذارانی که در بازه زمانی جشنواره، 
محصولات بیمه ای مورد نظر خود را خریداری کرده اند نیز به قید قرعه 
جوایزی تعلق می گیرد که به زودی، این قرعه کشــی انجام و نتایج آن 

اعلام خواهد شد.

برندگان قرعه کشی حساب های صندوق 
قرض الحسنه بانک پارسیان مشخص شدند

آیین قرعه کشــی ســپرده های پس انداز ریالی صندوق قرض الحسنه 
بانک پارسیان)عملکرد ســال ۱۴۰۰ -۱۴۰۱( روز سه شنبه مورخ ۲۶ 
مهرماه ســال جاری برگزار و برندگان نیکوکار این قرعه کشی مشخص 

شدند.
در این دوره از قرعه کشــی کــه با حضــور اعضای هیــات نظارت بر 
قرعه کشــی متشکل از نمایندگان دادستانی کل کشور و بانک مرکزی 
و همچنیــن محمدرضا فقیــری مدیرعامل صندوق قرض الحســنه و 
حبیب الله نگهبان مدیر بازرســی و نظارت و بهرام هنرپرور مدیر روابط 
عمومی بانک پارســیان و دیگر مدیران این بانک برگزار شــد؛ به پاس 
قدردانی از نیت خیر ســپرده گذاران قرض الحســنه پس انداز، جوایز 

ارزنده ای به برندگان تعلق گرفت.
۷۰ فقره کمک هزینه خرید واحد مسکونی هر یک به ارزش یک میلیارد 
ریال، ۸۰ فقره کمک هزینه خرید خــودرو داخلی هر یک به ارزش۵۰۰ 
میلیون ریال،۹۰ کمک هزینه خرید لوازم خانگــی تولید داخل هر یک 
بــه ارزش ۳۰۰ میلیون ریــال، ۱۰۰ کمک هزینــه تحصیلی برای یک 
مقطع به ارزش ۲۰۰ میلیون ریال،۲۰۰ کمک هزینه ســفر عمره، تمتع 
و عتبات عالیات هر یک بــه ارزش ۱۰۰ میلیون ریال،۳۰۰ کمک هزینه 
خرید صنایع دســتی هر یک به ارزش۵۰ میلیون ریــال و ۴۰۰ جایزه 
نقدی ۴۰ میلیون ریالی، ۵۰۰ جایزه نقــدی ۳۰ میلیون ریالی و هزاران 
جایزه نقدی دیگر از جوایز قرعه کشــی حســاب های قرض الحســنه 

پس انداز ریالی صندوق قرض الحسنه بانک پارسیان است.
اســامی برندگان جوایز قرعه کشــی پس از تائید هیات نظارت و انجام 
کنترل های لازم بر روی پایگاه های اطلاع رســانی بانک پارســیان به 
نشــانی اینترنتی www.parsian-bank.irو صندوق قرض الحسنه 
 www.sandogh.parsian-bank.ir بانک پارســیان بــه نشــان
قرارخواهدگرفت.قرعه کشی حساب های قرض الحسنه بانک پارسیان 
همه ساله با هدف ایجاد بسترهای مشــارکت بیشتر هموطنان در امور 
عام المنفعه، ترویج فرهنگ پســندیده قرض الحسنه وقدردانی از نیت 

خیر سپرده گذاران برگزار می شود.
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علیرغم وعده ها

مهر ماه هم تمام شد و ریال دیجیتال نیامد

خریدار  در حالیکه رئیــس کل بانک مرکزی از 
اجرای آزمایشی ریال دیجیتال این بانک تا پایان 
مهر ســال جاری خبر داده بود، اما مهر ماه هم به 

پایان رسید و خبری از رمز ریال نشد.
 بانک مرکزی اواسط ســال گذشته اعلام کرد که 
می خواهد رمــز ارز ملی بر پایه ریــال راه اندازی 
کند تا با انتشــار رمز ریال، افراد اســکناس ریال 
خود را تحویــل بانک مرکزی  دهنــد و رمز ریال 
تحویل بگیرند. البته رمز ریال قابل استفاده برای 
سرمایه گذاری نیست و صرفا جایگزین اسکناس 

خواهد شد.
در این زمینه، بانک مرکزی هدف خود از طراحی 
رمزریال را تبدیل اســکناس به یــک موجودیت 
قابل برنامه ریزی و برنامه نویســی اعلام کرده تا با 

این فرآیند پول دارای موجودیت هوشمند شود.
مســئولان بانک مرکزی درباره ویژگی های رمز 
ریال اینگونه توضیح داده انــد که در رمزریالی که 

در داخل گوشــی قرار می گیرد، بانــک به عنوان 
شخص ســوم و واســط که امکان انتقال وجه را 
فراهم می کنــد، حذف و عین پول و اسکناســی 
که در جیب داریم به صــورت الکترونیک منتقل 

می شود.
البته یکی از ویژگی هــای حائز اهمیت رمز ریال 
در مقایسه با اسکناس، ســطح امنیت بالای آن 
اعلام شده اســت؛ اینگونه که طراحی رمز ریال 
به صورتی اســت که ردیابی وجوه در آن به طور 
دقیق قابل انجام بوده و حتی در صورت ســرقت 
اطلاعات رمز ریال و هک گوشی تلفن هوشمند 
توسط سارقین و هکرها امکان ردیابی آن وجود 

دارد.
درباره اینکه چه زمانی رمز ریال منتشــر خواهد 
شد، رئیس کل بانک مرکزی پیش از این به ایسنا 
اعلام کرده بود کــه تا پایان شــهریور ماه اجرای 

آزمایشی ریال دیجیتال آغاز خواهد شد.

ســپس این وعده زمانی به پایان مهر ماه رسید و 
صالح آبادی ابراز امیدواری کرد تا در مهر ماه وارد 
مرحله آزمایشی گسترده تر ریال دیجیتال خواهد 
شــد اما در مهر ماه هم خبری از ریــال دیجیتال 

نشد.
رئیــس کل بانک مرکــزی، ۲۳ شــهریور ماه از 
اجرای مرحله پیش آزمایشــی رمــز ریال بانک 
مرکزی خبــر داده و گفته بود کــه طی روزهای 
اخیر فرایند پیــش از راه اندازی آزمایشــی رمز 
ریال با رقم یک میلیارد تومان و با ارائه رمز ریال 
به تعداد محدودی از افراد شــروع و عملا مرحله 
پیــش آزمایشــی آن در دو بانک ملــی و ملت 

اجرایی شده است.
وی دربــاره جزئیات راه اندازی پیش آزمایشــی 
رمز ریال نیز اعلام کرده بود که دو فروشگاه برای 
اســتفاده از این رمز ریال تعیین شــدند و کار در 

مرحله قبل از آزمایشی را آغاز کرده اند.

خریدار  نقشه راه زیست بوم پرداخت هوشمند 
شــهروندی با هدف حمایت و توسعه زیرساخت 
های ســخت افزاری و نرم افزاری پرداخت های 

هوشمند در بانک شهر رونمایی شد.
به گزارش روابط عمومی بانک شهر، در این مراسم 
که با حضــور دکترســیدمحمدمهدی احمدی 
مدیرعامل بانک شــهر، معاون مالــی و اقتصادی 
شــهرداری تهران، معاون فناوری اطلاعات بانک 
شهر، شهردار زنجان و شهردار شیراز برگزار شد، 
دکتر سیدمحمدمهدی احمدی مدیرعامل بانک 
شهر با اشاره به اینکه در این نقشــه راه که محور 
اصلی آن تحلیل اطلاعات به دســت آمده از داده 
های شهر هوشمند اســت،گفت: در این نقشه راه 
اهدافی همچون مدیریت کارآمد دارایی ها، منابع 
و خدمات، توسعه پایدار شهری، توسعه اقتصادی 
شــهرها و در نهایت ارتقای ســطح رفاه زندگی 

شهروندان دنبال می شود.
در ادامه این مراســم نیز، مهندس حسام حبیب 
اله معاون فناوری اطلاعات بانک شــهر به تشریح 
جزییات نقشه راه زیســت بوم پرداخت هوشمند 
شــهروندی پرداخت و تصریح کرد: در این نقشه 
راه که شعار اصلی آن» پرداخت شهروندی با یک 
کارت شــهروندی، یکپارچگی در ابزارپرداخت« 
است، گام های اصلی شامل تدوین سند راهبردی 
پرداخت هوشمند شــهروندی، اجماع بازیگران 
اصلــی در خصوص اســناد راهبردی، تاســیس 

شرکت مشــترک ارائه دهنده خدمات پرداخت 
شهروندی جذب منابع و سرمایه گذاری و استقرار 
زیرســاخت مورد نیاز، انسجام شــبکه پرداخت 
کشور در راســتای توســعه کیف پول هوشمند 
و در نهایت پردازش متا دیتای اســتخراج شــده 
از زیرســاخت های مذکور بــرای تصمیم گیری 

اهداف عالی تعیین شده است.
حبیب اله با اشــاره به آگاهی و شناســایی دقیق 
مشــکلات و معضلات شــهرها از ســوی بانک 
شهر طی بیش از یک دهه گذشــته، تاکید کرد: 
درهمین راســتا چالــش های فقــدان پرداخت 
هوشــمند شــهروندی را می توان در دسترسی 
محــدود و غیر متمرکــز به اطلاعــات پرداخت 
شهروندی، عدم دسترســی به اطلاعات به هنگام 
برای تصمیم گیری لحظــه ای در مورد مدیریت 
شــهری، امکان پذیر نبودن پایش اطلاعات برای 
تصمیم گیری بلند مدت به منظور بهینه ســازی، 
حجم ســنگین تراکنش های پرداخت شهری از 
مسیر زیرساخت پرداخت بانکی و وجود چندین 
ابزار پرداخت غیرمتمرکز به ازای هر شــهروند و 

برای هر شهر دانست.
وی ادامه داد: ارائه خدمات ســهل تر و ارزان تر به 
شــهروندان، تجمیع و یکپارچه سازی تراکنش 
ها، تاثیر گذاری مثبت در مولفه های اصلی شــهر 
هوشــمند، صرفه جویی در هزینه هــا، افزایش 
نظارت و کنترل، تخصیص صحیح منابع به فعالان 

اقتصادی، کاهش آلودگی محیط زیست و مصرف 
بهینه انرژی نیز از مزیت های اســتقرار پرداخت 

هوشمند شهروندی است.
معاون فناوری اطلاعات بانک شــهر با بیان اینکه 
کاهش وابســتگی به پول نقــد در پرداخت های 
شــهروندی، حذف ابزارهای تماســی پرداخت 
شهروندی، توسعه متوازن و کاربردپذیر در تمامی 
حوزه هــای پرداخت شــهری و هدایت مدیریت 
شهری به سمت مدیریت داده محور جزو اهداف 
کلان این سند محســوب می شود، اظهار داشت: 
اســتقرار پلتفــرم پرداخت یکپارچه هوشــمند 
شــهروندی در حداقل ۱۵ کلان شــهر کشور در 
حوزه های مرتبط با شهرداری ها، ناوگان حمل و 
نقل عمومی، اماکن گردشگری، ورزشی، تفریحی 
و رفاهی هم جــزو اهداف عملیاتی زیســت بوم 
پرداخت هوشمند شــهروندی است.حبیب اله با 
تاکید بر اینکه اســتقرار نظام یکپارچه پرداخت 
هوشمند شــهری مبتنی بر کیف پول شهروندی 
، بخش قابل توجهی از پرداخت کشور را به روش 
های غیر وابسته به ابزارهای فیزیکی سوق خواهد 
داد، گفت: تدوین این ســند و فعالیــت آن، گام 
موثری در پیشبرد اهداف بانک شهر در زمینه ارائه 
بهترین خدمــات مالی به مشــتریان خواهد بود.

حبیب اله گفت: زنجیره تامین مالی قطعا موجب 
کاستن هزینه ها، افزایش بهره وری، کاهش تورم 

و اعتماد و اطمینان در این زنجیره می شود.

ملی

رئیس شــورای هماهنگی بانک 
هــای کشــور و مدیرعامل بانک 
ملی ایــران با حضور در شــورای 
هماهنگــی بانک های اســتان 
کرمان در جریان مشکلات بانک 
های اســتان قرار گرفت و ضمن 
بررسی مشــکلات و موانع حوزه 
تأمیــن مالــی، راهکارهای لازم 
برای تقویت و توســعه بانک های 

استان را ارائه داد.
به گزارش روابــط عمومی بانک 
ملــی ایــران، در این نشســت 
مشــترک کــه ســید احســان 
خاندوزی وزیر امــور اقتصادی و 

دارایــی، محمد نجف 
زاده معاون امور شعب 
و بازاریابــی منطقه دو 
بانک ملی ایران، محمد 
مهدی فداکار استاندار 
کرمــان، محمــد رضا 
پورابراهیمــی نماینده 

مــردم کرمــان و راور در مجلس 
شورای اسلامی و ســایر مدیران 
بانک ها و دیگر مسئولان استانی 
حضور داشــتند، دکتــر فرزین 
افــزود: از طریــق ظرفیت های 
متعدد و ابزارهــای متنوع مالی 
نظیر اوراق گام، برات الکترونیک 

و انــواع صکــوک می 
توان پروژه هــا و طرح 
های ســرمایه گذاری 
در اســتان کرمــان را 
تامین مالــی کرد.وی 
در ادامه با بیان این که 
با تدابیر اندیشیده شده 
مشکلات و موانع پرداخت پسته 
کاران در استان حل خواهد شد، 
افزود: خدمات زنجیره ای تامین 
در ســال جاری که توسط بانک 
ملی ایران طراحی شــده است، 
می تواند از ابزارهای نوین تامین 
مالی مورد اســتفاده برای طرح 

های ملی و یا تامین ســرمایه در 
گردش واحدهای بزرگ صنعتی 
و تولیدی در استان باشد.وی در 
این نشست از آمادگی بانک ملی 
ایران در جهــت حمایت و کمک 
به رونق تولید و اشــتغال زایی و 
خدمت رسانی ویژه به واحدهای 
تولیدی و صنعتی در این اســتان 
خبر داد.گفتنی اســت: افزایش 
حقــوق و دســتمزد، افزایــش 
ســرمایه بانک ها، رقابت پذیری 
با بانک هــای خصوصی و جذب 
نیروی انسانی از دیگر موضوعات 

مورد بحث در این جلسه بود.

تاکید دکتر فرزین بربهره گیری از ابزارهای نوین در جهت ارائه خدمات مالی مطلوب

بیمهبانک

پارسیان

وندی در بانک شهر ونمایی از نقشه راه زیست بوم پرداخت هوشمند شهر ر

آیا میدانید که 
در طی یکسال اخیر ،اداره کل بیمه سلامت گلستان با بیش از 250مطب و موسسه جدید در کل استان جهت ارائه خدمت به بیمه شدگان ، قرارداد منعقد نموده است ؟
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